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PRU.ukSKI DNEVNIK
Poštnina plačana v gotovini 
Abb. postale I gruppo Cena 250 lir Leto XXXV. Št. 109 (10.328) TRST, sreda, 16. maja 1979
PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni .Doberdob« 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

PREDSEDNIK TITO PODAL POROČILO 0 DELOVANJU PREDSEDSTVA SFRJ

Neodvisnost in svoboda sla bili in sta 
najvišji interes slehernega naroda

Uspehi in težave na prehojeni poti - Malo je držav, ki imajo, tako kot 
Jugoslavija, odnose z vsemi dejavniki v svetu - Vloga in odgovornost neuvr
ščenih pri pozitivnem spreminjanju sveta - Predsedstvu SFRJ potrjen mandat

BEOGRAD — Predsednik Tito je 
včeraj spregovoril delegatom obeh 
zborov jugoslovanske skupščine, ki 
s° imeli na dnevnem redu skupne 
Seje poročilo predsedstva SFRJ o 
nekaterih vprašanjih družbenoeko
nomskega razvoja, stanju in proble
mih v splošni ljudski obrambi in 
družbeni samozaščiti, varstvu ustav
ne ureditve ter zunanji politiki in 
mednarodnem položaju Jugoslavije. 
Po razpravi so delegati sprejeli po
ročilo, zatem pa so slovesno obja
vili izvolitev članov predsedstva 
SFRJ v novem petletnem mandatu.

Pi' -dsednik Tito, ki so ga dele
gati in drugi udeleženci včerajšnje- 

skupščinskega zasedanja nav
dušeno pozdravili, je v govoru, ki 
Je trajal dobre pol ure, najprej o- 
risal nekaj poglavitnih značilnosti 
razvoja v obdobju po letu 1976, ozi
roma po sprejemu zakona o združe
nem delu. Kot poglavitno značilnost 
notranjega političnega položaja je 
Tito navedel stabilnost sistema in 
samoupravnih družbenih odnosov. V 
mh okvirih je opozoril tudi na za
sluge februarja umrlega tovariša 
Edvarda Kardelja, ki je s svojim 
neutrudnim angažiranjem in globo
kim smislom za demokratično in 
kolektivno delo ogromno prispeval 
k uveljavitvi položaja in vloge pred
sedstva SFRJ. Tito se je ob pregle
du delovanja predsedstva dotaknil 
Praktično vseh področij notranjega 
Jugoslovanskega življenja, doseže
nih uspehov in tudi težav, ki so se 
Pokazale na uspešno prehojeni poti. 
Posebej se je zadržal pri posledi- 
Jah aprilskega katastrofalnega po
nosa, ki je prizadel Črno goro. 
V*3 tem je podčrtal veliko pomoč, ki 
je takoj po hudi naravni nesreči 
*nčela prihajaj v prizadete kraje 

vseh koncev Jugoslavije in iz 
številnih tujih priiateljsk:h držav.

Poročilo predsedstva SFRJ, pred
loženo skupščinskim delegatom, vse- 
ouje tudi prikaz bogate zunanjepoli- 
učne dejavnosti Jugoslavije v mi
nulih dveh letih. Predsednik Tito je 
nb tem podčrtal, da je danes malo 
držav, ki imajo, tako kot Jugoslavi- 
jn, razvite odnose z vsemi dejavniki 
v svetu, ne glede na to, da so med 
nekaterimi velike razlike in tekmo- 
Vanje, v nekaterih primerih pa celo 
spopadi. «Takšen položaj naše dr- 
*nve in njene možnosti so izjemne- 
®a Pomena za našo varnost in za 
dspešno delovanje na mednarodnem 
Področju. To nam je uspelo doseči

predvsem zaradi dosledne privrže
nosti načelom neuvrščene politike,* 
je naglasil predsednik Tito.

«Nadaljevali bomo po poti, po ka
teri smo šli doslej,* je izjavil Tito. 
«Pri tem bomo poglabljali sedanje 
in gradili nove odnose prijateljstva 
in sodelovanja, kajti določena drža
va je toliko močnejša, kolikor več 
prijateljev ima v svetu. Temu cilju 
je namenjen tudi naš prijateljski o- 
bisk v Sovjetski zvezi, kamor odha
jamo jutri, pa tudi številna druga 
srečanja, ki jih bomo letos imeli 
jaz in številni naši tovariši tako v 
domovini kot v tujini.*

Predsednik Tito je zatem sprego
voril o zapletenem in resnem med
narodnem položaju in pri tem vno
vič podčrtal izjemno, zgodovinsko 
vlogo in odgovornost neuvrščenega

gibanja pri reševanju mednarodnih 
problemov in pozitivnem spreminja
nju sveta. Gibanje in politika neu
vrščenosti prav zaradi svoje neod
visne, samostojne in neblokovske 
narave delujeta v korist celotne 
mednarodne skupnosti, v interesu 
vseh. Zato so tudi poskusi, da bi 
gibanje razcepili in posamezne čla
nice pritegnili k blokom zelo škod
ljivi in objektivno naperjeni proti 
širšim interesom mednarodne skup
nosti in proti težnjam narodov po 
miru, varnosti in splošnem na
predku.

«G.ibanje in politika neuvrščenosti 
sta napredna predvsem zato, ker 
nad vse drugo postavljata neodvis
nost držav ter svobodo narodov in 
ljudi. Neodvisnost in svoboda pa sta 
bili in sta najvišji interes sleher-
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NA VABILO CK KPSZ

Predsednik Tito 
danes v Moskvi
Tanjug: Trdna podlaga za napredek razvoja med 
državama je vzajemno spoštovanje skupno sprejetih 
načel neodvisnosti, nevmešavanja in suverenosti

BEOGRAD — Predsednik republi
ke in Zveze komunistov Jugoslavije 
Josip Broz Tito potuje danes na 
prijateljski obisk v Sovjetsko zve
zo, kamor sta ga povabila central
ni komite partije in prezidij vrhov
nega sovjeta. V članku pred obi
skom Tanjug poudarja, da Tito po
tuje v Moskvo, ko so dvostranski 
odnosi razviti na vseh področjih, 
sicer pa Titov obisk uvršča v okvire 
pogostih medsebojnih srečanj jugo
slovanskih in sovjetskih voditeljev.

Po kratkem orisu vsebine jugoslo
vansko - sovjetskega sodelovanja 
na različnih področjih Tanjugov u- 
rednik vnovič naglasa znano jugo
slovansko izhodišče, da je trajna 
in trdna podlaga za razvoj in na
predek sodelovanja med državama 
vzajemno spoštovanje skupno spre-
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Dušan Dragosavac novi 
sekretar predsedstva ZKJ

Dosedanji sekretar Stane Dolanc bo prevzel 
drugo zadolžitev v predsedstvu, ki mu je 
za dolgoletno uspešno delo izreklo priznanje

Stane Dolanc

BEOGRAD — Na seji predsedstva 
htraingga komiteja Zveze komu- 

, wv Jugoslavije je dosedanji se- 
- etar predsedstva Stane Dolanc
*aProsil za razrešitev, in sicer ker
in na tem položaju že osem let 

Sl želi drugih zadolžitev v pred-
stvu. Predsedstvo je v dogovo 

žepS Predsednikom Titom njegovi 
„ ,J1 ugodilo in mu izreklo za dol- 
nr», no usPešno delo priznanje. Za 
n„ |'^a sekretarja so izvolili Duša- 
vo JpdPsavca. Ob tem so se dogo- 
stv *' c*a bodo ekretarja predsed
uj j v°hli vsaki dve leti na predlog 
... v.Sednika Zveze komunistov iz
bljj®1 vrst in vsakič iz druge repu

^ gospodarski zborircl SFRJ

Mbor za prosto cono 
konstituiran

nigjkjtiRAD — V gospodarski zbor-

v skladu z določili osimskih spora
zumov nastala na jugoslovansko - 
italijanski meji. Na včerajšnji seji 
odbora so sprejeli okvirni delovni 
program za letos in poudarili, da 
so se priprave za graditev proste 
cone začele takoj po podpisu osim
skih sporazumov in da zelo dobro 
napredujejo. Pričakovati je, da bo
do v drugi polovici letošnjega leta 
ustanovili tudi poslovno skupnost 
za gospodarsko sodelovanje v pro
sti coni.

NAIROBI — Dobro obveščeni di
plomatski krogi trdijo, da je Libi
ja ponudila Tanzaniji visoko denar
no vsoto govori se o 30 milijard 
lir za izročitev libijskih vojakov, 
ki' so bili njeti v Ugandi. Kaže 
tudi; da je Tanzanija ponudbo spre 
jela,' čeprav naj bi še pred dnevi 
zahtevala v zameno libijskih voj
nih ujetnikov bivšega predsednika 
Ugande Amina, ki naj bi se bil 
zatekel prav v Libijo.

jetih načel — neodvisnosti, nevme
šavanja, suverenosti, enakopravno
sti, upoštevanja specifičnosti poti 
notranjega razvoja in posebnosti 
mednarodnega položaja. Vsa ta na
čela vsebujejo beograjska deklara
cija iz leta 1955, moskovska dekla
racija in skupna izjava iz leta 1956, 
izjava iz leta 1971 in drugi jugoslo
vansko - sovjetski skupni dokumen
ti. Po sodbi Tanjuga je praksa v 
celoti potrdila pomen teh načel, nji
hovo dosledno izvajanje pa je naj
boljše jamstvo za uspešen vsestran
ski razvoj medsebojnih odnosov, 
vzajemnega razumevanja in zaupa
nja. Tanjug pred Titovim odhodom 
v Moskvo vnovič poudarja, da ima
ta državi istovetna ali sorodna sta
lišča do mnogih vprašanj, posamez
ne razlike pa niso ovira za uspešno 
in stabilno sodelovanje ter njegov 
nadaljnji razvoj.

«Prijateljski, razviti in stabilni 
odnosi med Jugoslavijo in Sovjetsko 
zvezo, za katere sta zainteresirani 
obe državi, imajo tudi širši med
narodni pomen,* poudarja Tanjug, 
in dodaja, da «pozitiven razvoj vza- j 
jemnih odnosov med socialistično 
neuvrščeno in samoupravno Jugo
slavijo ter Sovjetsko zvezo ne ustre
za le temeljnim interesom obeh dr
žav, temveč obenem tudi utrjevanju 
svetovnega miru, uveljavitvi načel 
aktivne miroljubne koeksistence, po
puščanju mednarodne napetosti, 
krepitvi enakopravnega mednarod
nega sodelovanja, boju za demokra
cijo, družbeni napredek in socia
lizem*.

Tanjug ob koncu članka pred Ti
tovem potovanju v Moskvo izraža 
pričakovanje, da bo med prijatelj
skim obiskom jugoslovanskega pred
sednika v Sovjetski zvezi potekal 
«ploden dialog o vseh vprašanjih, 
ki zanimajo obe strani,* pri čemer 
bo tekla beseda o zapletenih med
narodnih problemih in nadaljnjem 
razvoju sodelovanja med država
ma. Takšen pomen in takšno vsebi
no so imela, kot poudarja Tanjug, 
tudi vsa dosedanja srečanja Tita in 
Brežnjeva. (vb)

nega naroda in slehernega človeka, 
prvi pogoj za vsakršen napredek, 
zlasti pa za socialistični razvoj,* je- 
poudaril Tito in iz te misli izpeljal 
sklep, da je boj za neodvisnost in 
svoboden socialistični razvoj Jugo
slavije lahko uspešen samo, če je 
hkrati del splošnega boja za neod
visnost in neoviran razvoj vseh dr
žav, del boja, ki ga neuvrščene dr
žave bijejo skupaj z drugimi napred
nimi silami po vsem svetu.

Ob koncu govora v skupščini je 
predsednik Tito dejal: «Vse, kar smo 
dosegli v dosedanjem razvoju pa tu
di v tem obdobju, ki ga pokriva poro
čilo, smo dosegli s prizadevanji in 
vztrajnostjo delavskega razreda in 
vseh naših delovnih ljudi. Teh pri
zadevanj in s samim tem tudi uspe
hov ne bo manjkalo niti v prihod
nje. Toda tudi lahko ne bo, kajti 
naloge nadaljnjega razvoja moramo, 
kot sem že poudaril, opravljati v 
vse bolj zapletenih mednarodnih raz
merah. Vendar moramo vse tisto, 
kar ovira hitrejši razvoj in je zunaj 
objektivnih okoliščin, odvisno torej 
od nas, odpraviti z odločno skupno 
dejavnostjo. V tem pogledu veliko 
pričakujem od te skupščine, od vas 
delegatov, od predsedstva SFRJ, ki 
bo zdaj, prepričan sem, s še več 
izkušnjami opravljalo nalo- :, ki so 
pred nami.*

Ob koncu včerajšnjega zasedanja 
so slovesno razglasili izvolitev in 
objavili sestavo predsedstva SFRJ 
v novem petletnem mandatu.

Predsednik predsedstva je pred
sednik republike Josip Broz Tito.

Člani predsedstva, .j so jih izvo
lile republiške oziroma pokrajinske 
skupščine, so:
— dr. Vladimir Bakarič 

(SR Hrvatska)
— Stevan Doronjski 

(SAP Vojvodina)
— Fadilj Hodža (SAP Kosovo)
— Lazar Roliševski 

(SR Makedonija)
— Sergej Kraigher (SR Slovenija)
— Cvijetin Mijatovič (SR Bosna in 

Hercegovina)
— Petar Stambolič (SR Srbija)
-- Vidoje Žarkovič (SR Črna gora) 

Na predlog predsednika Tita je 
sestava predsedstva SFRJ v no
vem mandatu ostala nespremenje
na, namesto pokojnega Edvarda 
Kardelja pa je slovenska skupšči
na v predsedstvo SFRJ izvolila 
Sergeja Kreigherja, predsednika 
predsedstva Slovenije. V. B.

SESTAVA NOVEGA
ODBORA SKGZ

BORIS RACE — predsednik 
DUŠAN UDOVIČ - tajnik 
MIRKO PRIMOŽIČ — predsed

nik teritorialnega odbora za 
Goriško

ALDO RUPEL — tajnik teri
torialnega odbora za Goriško 

VIIJ EM ČERNO — predsednik 
teritorialnega odbora za vi
demsko pokrajino 

FERRUCCIO CLAVORA — taj
nik teritorialnega odbora za 
videmsko pokrajino 

MIROSLAV KOŠUTA — pred
sednik odbora za kulturo 

DARIJ CUPIN — predsednik 
odbora za gospodarstvo 

EDMUND KOŠUTA — predsed
nik odbora za šolstvo 

KAREL ŠIŠKOVIČ — predsed
nik odbora za sredstva mno
žičnega obveščanja 

BORIS SIMONETA - predsed
nik odbora za družbena vpra
šanja

IGOR KOMEL — predsednik 
mladinskega odbora 

TAMARA BLAŽINA S? E-
TA — predsednik od! a
telesno kulturo

BOGO SAMSA — referent za 
zunanje stike.

ČLANI: Jože Koren, Gorazd 
Vesel, Izidor Predan, Pavel 
Petričič, Salvatore Venosi.

PRVA SEJA NOVOIZVOLJENEGA GLAVNEGA ODBORA V SOVODNJAH

Novi izvršni odbor SKGZ
Za predsednika je bil ponovno izvoljen Boris Race - Okrepljena pri
sotnost beneških Slovencev in povečanje šte
vila članov odbora od prejšnjih 17 na 19 
Sprejem resolucije, nanašajoče se na občni 

zbor, in zaključkov občnega zbora
V ponedeljek, 14. t.m., se je v So- 

vodnjah sestal na svoji prvi seji no
voizvoljeni glavni odbor Slovenske 
kulturno - gospodarske zveze in iz
volil novi izvršni odbor, kakor ga 
je predlagal dosedanji izvršni organ 
zveze. Za predsednika je bil ponov
no izvoljen Boris Race.

Novi izVršni odbor SKGZ ima 19 
članov namesto dosedanjih 17, nje
gova glavna novost pa je, da se je 
v njem povečalo zastopstvo beneških 
Slovencev cd prejšnjih 3 na 5 s tem, 
da so vanj bili kot novi člani izvo
ljeni Ferruccio Clavora, Pavel Pe
tričič in Salvatore Venosi iz Kanal
ske doline, iz odbora pa je na last
no željo zaradi prezaposlenosti odšel 
Dino Del Medico. Okrepitev zastop

stva iz Beneške Slovenije je nare
koval specifični položaj, v katerem 
se nahajajo beneški Slovenci. Novi 
član odbora je Tamara Blažina Si- 
moneta kot predsednik odbora za 
telesno kulturo, prišlo pa je tudi do 
nekaterih sprememb v odgovornosti 
za posamezna področja. Dosedanji 
predsednik odbora za sredstva mno
žičnega obveščanja Filibert Benede- 
tič je zaradi prezaposlenosti na svo
jem novem delovnem mestu na last
no prošnjo odšel iz izvršnega odbo
ra, predsedstvo odbora za sredstva 
množičnega obveščanja pa je pre
vzel Karel šiškovič, ki je bil v prejš
njem izvršnem odboru predsednik 
odbora za šolstvo. Novi predsednik

(Nadaljevanje na zadnji strani)

V INTERVJUJU Z UREDNIKOM NEKEGA RIMSKEGA TEDNIKA

Galloni (KD): KPI ne sme 
ne v vlado ne v opozicijo

V obeh primerih naj bi se razkol v državi povečal - Craxi za obnovitev 
tesnega sodelovanja vseh levičarskih sil na sindikalni in politični ravni

RIM — Kljub polemikam prej
šnjih dni voditelji krščanske demo
kracije predlagajo državi vsak svo 
jo rešitev za izhod iz krize. «Pae- 
se Sera* je z magnetofonskim po
snetkom včeraj dokazal, da je Fan- 
fant v nedeljo v Arezzu zahteval 
za krščansko demokracijo absolut
no večino glasov. Včeraj pa je bil 
predsednik senata skromnejši in je 
samo poudaril, da bi okrepitev KD 
zmanjšala nevarnost njenega popu
ščanja komunistom. Fanfani, ki je 
govoril v Abrucih in Moliseju, je 
pozval »nezaupljive* volivce, naj 
porazdelijo svoje glasove tako, da 
bodo »spodbudili oblikovanje take 
večine, ki bo obvezovala KD in 
vse ali vsaj nekatere stranke, ki 
so z njo omogočile premostitev kri
ze julija 1960*. Namig na stranke 
leve sredine je očiten.

Dejstvo je, da poziv, ki ga je 
vodstvo KD pred nekaj dnevi na
slovilo volivcem, vsebuje tako pred
log Fanfanija in Bisaglie za te
snejše sodelovanje s socialisti, kot 
poziv Donat - Cattina za okrepitev 
desne sredine in tud; upanje Andre
ottija in Galloni ja, da bi po valit
vah obnovili večino demokratične 
enotnosti brez komunistov v vladi. 
Med demokrščanskimj voditelji so 
nekateri bolj naklonjeni eni rešitvi, 
nekateri drugi ali tretji, vsi pa od
ločno zavračajo možnost vstopa ko
munistov v vlado. Za stranko kot 
celoto pa naj bi bile vse tri rešitve 
v bistvu enakovredne.

Predsednik demokrščanske po
slanske skupine Giovanni Galloni 
je včeraj v intervjuju z urednik«« 
tednika «11 Mondo* razvil dokaj 
svojske teze. Že v uvodu ;e pouda-

NEVARNO STOPNJEVANJE ENERGETSKE KRIZE

LONDON — Britanska kraljica 
Elizabeta H. je včeraj v sklauu s 
tradicijami svečano otvorila zase
danje novega britanskega parla 
menta, na čelu katerega je po zad
njih volitvah predstavnica konser
vativne stranke Margaret Thatcher. 
Kraljica je v kronskem proglasu 
orisala program gospodarske poli
tike nove vlade.

Multinacionalne družbe napovedujejo 
zmanjšanje bencinskih dobav Italiji

ril, da je bil »skupni napor strank 
večine demokratične enotnosti ko
risten in tvoren*, v isti sapi pa 
pristavil, da bi lahko dosegli znat
no več. Po njegovem mnenju bi se 
z vstopom komunistov v vlado »raz
kol v državi povečal*, saj bi opo- 
zicija-srdito reagirala «na oblikova
nje političnega režima*. Kakšna re
šitev je torej možna? Predsednik 
demokrščanskih poslancev je menil, 
da »je več možnosti od maksimalne 
možne rešitve, ki so jo predlagali 
tudi med nedavnimi pogajanji po 
padcu Andreottijeve vlade, do mini
malne, po kateri naj bj komunisti 
prevzeli vlogo konstruktivne opozi
cije. vendar take, s katero bi se 
vlada posvetovala pred vsako po
membno odločitvijo.*

Zanimivo pa je, da . je Galloni ta
koj nato ugotavljal, da «bi se raz
kol v državi poglobil in bi bil vsa
kršen napredek nemogoč,* če bi se 
komunisti odločili za opozicijo. Iz 
navedenega je razvidno, da je po 
Gallonijevi oceni za državo pogu
ben tako vstop komunistov v vla
do, kot tudj njihov umik v opozici
jo. Edini izhod iz precepa, ki ga

Primanjkljaj bo skušala nadoknaditi državna naftna družba ENI - V aprilu 
večja poraba električne energije - OPEČ zahteva nove podražitve

RIM — Zasebne naftne družbe, 
ki krijejo skoraj tri četrtine ita
lijanskih potreb, so sporočile upra
viteljem bencinskih črpalk, da bo
do pred koncem meseca znižali do
bave goriva. Družba Mobil je celo 
napovedala, da bo zmanjšala raz
položljivost bencina za 20 odstotkov; 
le državna ustanova ENI zagotav
lja, da ne bo okrnila uvoza nafte, 
skušala ga bo celo povečati, da bi 
nadoknadila »primanjkljaj* zaseb
nih družb.

Optimizem državne družbe ENI 
pa ne odraža položaja na svetovnem 
naftnem tržišču. V teku so posve
tovanja med proizvajalkami nafte 
v pričakovanju ženevskega zaseda
nja OPEČ, kjer se bo ponovno bila 
bitka za podražitev. Za sedaj se je 
proti podražitvi izrazil le predstav
nik Saudove Arabije Jamani, pri
stavil pa je, da njegova država ne

(..........................................m........ .............Himni.......■iiiiiih.......mimimii......iimitiiiiiiitiiiiinuiiiiiiiimmiiMiHiHiiiHimitiinmiiiiiHiiiiniiinnmilliiii .......

PO OBJAVI ZAPISNIKOV ZADNJEGA ZASLIŠEVANJA

Negri odobraval oboroženi boj?

Sti^^Efoslavije se je včeraj kon-
odbor za prosto cono, ki bo

RIM — Medtem ko so rimski sod
niki, ki vodijo preiskavo o ugrabi
tvi in umoru predsednika KD Alda 
Mora, zasliševali osumljena avtono
mista Luciana Ferrarija - Brava in 
Maria D'Almavivo. so zagovorniki 
Tonija Negrij izročili časnikarjem 
zapisnike sobotnega zasliševanja l- 
deologa organizirane avtonomije. 
Kot žnano je Negri osumljen, da je 
član strateškega vodstva RB in da 
je sodeloval pri ugrabitvi Alda Moia.

Iz zapisnikov izhaja, da Negri ni 
odgovoril na nobeno zastavljeno 
vprašanje, češ «pridržujem si pra 
vico, da odgovorim potem, ko bom 
imel globalno sliko*, ob koncu pa

je ogorčeno protestiral, ker »sodni
ki zavlačujejo s primerjanjem nje
govega glasu z glasom brigadista, 
ki je napovedal usmrtitev predsed
nika KD, ter zaradi zavitih obtožb 
Le-te temeljijo na citatih, ki zado- 
bijo, samostojno vzeto, povsem dru
gačen pomen kot v celotnem kon 
tekstu sestavkov*.

Na osnovi povzetka iz zapisnika, 
ki so ga objavile agencije, je težko 
presoditi, ali je imel prav Negri ali 
pa sodniki, po mnenju katerih so 
bili v navedenem gradivu tehtni do
kazi krivde Hr;z dvoma pa je mo
goče grditi, da bi na taki osnovi lab 
ko obtožili padovanskega profesorja

hujskanja k oboroženemu boju, če 
že ne k oboroženi vstaji. Človek se 
ob prebiranju zapisnika res vpraša, 
ali so nekatere sorodnosti med cita
ti Negrijevih del in odlomki iz do
kumentov RB naključne, vsakršen 
odgovor pa bi bil tvegan.

Kakorkoli že in kakršen koli je 
lahko zaključek, gre pa priznati od
vetnikom padovanskega profesorja, 
da so bili v tem primeru res pogum
ni, saj zapisnik ne prikazuje njiho
vega branjenea v lepi luči, pripomo
re pa k boljši informaciji javnosti, 
četudi je treba pripomniti, da sedni 
jezik ni zelo neposreden in lahko 
umljiv, (vt)

bo povečala proizvodnje. Večina 
držav proizvajalk je že napovedala, 
da bo zahtevala podražitev nafte, 
nekatere bodo nove cene uvedle še 
pred zasedanjem OPEČ, da ne bo 
zadržanost Saudove Arabije spre
menila položaja na tržišču. Pov
praševanje po nafti bo torej letos 
preseglo ponudbo, cene se bodo vi
šale, novo energetsko krizo bodo 
lahko nadzorovale in omilile le naj
bogatejše in najbolj razvite države, 
ali pa tiste, ki so pravočasno uved
le smotrne varčevalne ukrepe.

Italija pa ne spada v to skupi
no, saj ni bogata, dosedanji ukrepi 
pa so za večino gospodarstvenikov 
in tudi za predstavnike nekaterih 
strank le predvolilna propaganda, 
ki ne spreminja dramatičnosti polo
žaja. Predsednik italijanskega avto
mobilskega kluba (AGI) Filippo 
Carpi je med drugim izjavil, da je 
smešno osredotočiti vse Varčevanje 
na bencin in dizlovo olje, ko gori
vi predstavljata le 12. odstotkov u- 
voza vseh ogljikovodikov. Po mne
nju Carpija je treba osredotočiti vso 
politiko na iskanju alternativnih vi
rov, morebitno varčevanje pa naj 
bo porazdeljeno na vse porabnike.

Carpi pa pozablja, da vlada ni do- 
sedaj sprejela nobenega ukrepa, 
verjetno je predsednik AGI prepri
čan, da bodo po volitvah stopile v 
veljavo varčevalne pobude, ki bo
do prizadele predvsem cestni pro
met. V to smer pritiskajo tudi naft
ne družbe, ki bi hotele pod pretve
zo varčevalne tržiščne politike zvi
šati ceno bencina, da bi znižale pov
praševanje, obdržale dosedanje do
bičke, razliko pa s pridom preu
smerile proti bogatejšim evropskim 
državam.

V tej temačni sliki italijanskega 
energetskega položaja se tudi dr
žavna električna ustanova ENEL 
sooča s hudimi težavami. V mesecu 
aprilu se je poraba električne ener
gije povečala za '3,7 odstotka v pri

merjavi z istim obdobjem lani, da 
je morala ENEL povečati uvoz elek
trične energije. Njene zaloge mazu
ta v termičnih elektrarnah so hudo 
načete in jih morajo pred zimo 
obnoviti, če nočejo doživeti še huj
ših izpadov električnega toka. (voc)

Waldhcim na uradnem 
obisku v Moskvi

MOSKVA — Generalni sekretar 
OZN Kurt Waldheim je dospel vče
raj v Moskvo na dvodnevni uradni 
obisk. Kot poroča tiskovna agencija 
Tass je VValdheima sprejel pred
sednik ministrskega sveta Aleksej 
Kosigin s katerim sta se razgova- 
rjala o mednarodnih vprašanjih. Da
nes naj bi se Waldheim srečal tudi 
s sovjetskim ministrom za zunanje 
zadeve Andrejem Gromikom.

Sadat o avtonomiji 
Palestincev

KAIRO — Predsednik Anwar El 
Sadat je včeraj izjavil, da bo že 
decembra predlagal dokončno reši
tev za Jeruzalem in sicer takšno, 
da bo prav gotovo vse zadovoljila. 
Sadat je dalje tudi spregovoril o 
avtonomiji Palestincev, ki živijo v 
Cisjordaniji in Gazi. «Ne bom govo
ril v njihovem imenu, je poudaril 
Sadat, o vprašanju bomo razprav
ljali z Izraelom na pogajanjih, ki 
se bedo začela 25. maja v Berše- 
bi. Zbrati pa moramo tako pot, ki 
bo prekinila trpljenje Palestincev.* 
Vedno s tem v zvezj je egiptovski 
predsednik še poudaril, da se bo 
morala izraelska vojaška uprava 
takoj po izvolitvi avtonomne pale 
stinske vlade umakniti iz zasede
nih območjih. *

nakazuje demokrščanski voditelj, je 
zato poziv volivcem, naj kaznujejo 
«grobost in nadutost* Enrica Ber- 
linguerja ter ga prisilijo, naj se 
«stvarno sooči s položajem v drža
vi* ter sprejme vmesno vlogo med 
vlado in opozicijo. Iz tega sledi, da 
je treba »obnoviti demokratično so
lidarnost v mejah, ki so sprejem
ljive za krščansko demokracijo, do 
česar lahko prid« tudi s tesnej
šim sodelovanjem med KD in laični
mi strankami ter ob dialogu s KPI.»

Tudi socialistični sekretar Craxi 
je včeraj posegel v politično raz
pravo in v intervjuju uredniku ted
nika »Panorama* poudaril, da se 
socialisti «zavzemajo za obnovitev 
širokega sodelovanja vse polifčne 
in sindikalne levice pri soočanju s 
KD.» Gre za stavek, ki ga sociali
stični sekretar doslej še ni izrekel, 
vsaj tako jasno in nedvoumno ne. 
Vprašanje pa je, ali bo v prihod 
njih dneh potrdil to stališče po ka
terem — če ga pravilno tolmačimo, 
— naj bi morali komunisti vstopiti 
v vlado.

Republikanci pa so se, nasprotno, 
odločno opredelili za centristično po
litiko, kar je bilo med drugim raz
vidno iz zadnjih posegov pokojne
ga Uga La Malfe. Njegov sin Gior- 
gio je včeraj poudaril, da je PRI 
pripravljena ubrati »pravilno pot* 
tudi v sklopu šibkejših večin kot je 
bila večina demokratične enotnosti, 
»pa četudi bi izločili komuniste in 
socialiste ter bj potisnili KD proti 
centrizmu.* Vendar taka spodbuda 
ni videti zelo odločna, še zlasti 
ker se krščanska demokracija zav
zema za isti rezultat. Kar zadeva 
komuniste pa je bil Giorgio La 
Malfa kategoričen: «Njihov vstop 
v večino bj nam povzročil znatne 
probleme na mednarodni ravni.*

P. P.

Leandra Di Russa 
izpustili na prostost

RIM — Leandra EH Russa, mla
dega kovača, ki ga je rimsko sod 
stvo osumilo pripadmštva rdečim 
brigadam in celo sodelovanja nri 
atentatu na Trgu Nicosia, so vče 
raj izpustili na prostost. Zaključil 
se je tako kalvarij mladega fanta, 
ki ga je policija, na podlagi neke 
ga pričevanja, aretirala in obto 
žila, čeprav je Di Russo izjavil, da 
se s politiko ni še nikoli v svojem 
življenju ukvarjal.

Resolucija 
glavnega odbora
nanašajoča se na 
12. občni zbor SKGZ

Dvanajsti občni zbor Slovenske 
kulturno - gospodarske zveze se 
je vršil v obdobju nezaslišane pro
tislovenske ofenzive predvsem r 
videmski pokrajini in na Tržaškem, 
ki ima za cilj preprečiti, da bi slo
venska narodnostna skupnost kot 
celota, od Trbiža do Milj, in njeni 
pripadniki, z uveljavitvijo global
nega zaščitnega zakona, uživali te
meljne narodnostne pravice, kar 
bi ustrezalo določilom republiške 
ustave in mednarodnih pogodb, in 
bi predstavljalo bistven pogoj za 
ohranitev slovenske manjšine v I- 
taliji in za vzpostavitev njene ena
kopravnosti.

Slovenski človek in demokratične 
sile italijan.sk-: skupnosti so upravi
čeno pričakovale primeren odgo
vor na nacionalistične napade, za
radi česar je občni zbor moral do
biti bolj splošno slovenski in sploš
no demokratični značaj.

Manifestativna množična udelež
ba in enotna ocena političnega po
ložaja na občnem zboru je ponov
no potrdila odločnost pripadnikov 
slovenske manjšine, predstavnikov 
strank in raznih organizacij, da se 
bodo odločno borili za uveljavitev 
narodnostnih pravic slovenske 
skupnosti, da je treba z učinkovi
timi političnimi akcijami izolirati 
tiste sile, ki so nasprotne našim 
pravicam in da se je treba upre
ti težnjam, da bi se zaščita omejila 
le na priznanje nekaterih pravic in 
na omejenem delu narodnostno 
mešanega ozemlja.

Zbor je manifestativno ponovno 
izpričal, da je treba graditi take 
mednaeionalnj odnose, ki bodo za
gotovili strpnejše in kulturnejše o- 
zračje tudi zaradi prihodnosti ob
mejnih območij.

Sprejetje dokumenta o pravicah 
slovenske narodnostne sknpnosti v 
Italiji prikazuje, skupaj z že pre
dloženimi zakonskimi osnutki za 
globalno zaščito, kako si Slovenci 
in demokratične sile nasploh pred
stavljajo, kakšne pravice morajo 
biti zagotovljene slovenski manj
šini.

Vsebina dokumenta z naštetimi 
narodnostnimi pravicami ne prese
ga cilja slovenske manjšine, da se 
kot narodnostna skupnost ohrani in 
razvija. Zato SKGZ pričakuje, da 
dokumenta samega ne sprejema le 
del demokratičnih sil v deželi, 
marveč, da ga vse demokratične 
sile brez razlike ocenjujejo kot 
obrambno sredstvo, ki naj prepre
či, da bi se skupnos' s polovičnimi 
narodnostnimi pravicami ali celo 
brez teh pravic še naprej krčila.

Velika odmevnost zbora in očitna 
naklonjenost do zahtev slovenske 
manjšine, predvsem v vsedržav
nem italijanskem tisku, dokazuje, 
da je v javnem mnenju v državi 
že zdavnaj dozorelo prepričanje o 
potrebi zaščitnih ukrepov v prid 
slovenske manjšine v Italiji, ki 
morajo biti zato v najkrajšem ča
su sprejeti.

Predčasne volitve v parlament 1- 
taiijanske republike so časovno Za
vrle razpravljanje in reševanj« 
problemov slovenske narodnostne 
skupnosti, škoda bi bilo, če bi 
predvolilno obdobje na narodnost
no mešanem ozemlju razklalo na 
dvoje glavne politične sile v zvezi 
z zaščito slovenske manjšine. Za
to je občni zbor umestno pozval 
vse demokratične sile, brez razli
ke, naj na kakršenkoli način izra
žajo naklonjeno do slovenske na
rodnostne skupnosti. Ta podpora 
ima lahko več stopenj: od nepo
srednih in konkretnih obvez, so 
najbolj zaželene, prek splošnih ob
veznosti glede manjšinskih pravic, 
do odpovedi, da bi v volilni kampa
nji uporabljali protislovenska ge
sla, zato da bi si prido! nacio-

o Lrulrtludistične glasove. T' kakršnikoli o- 
bliki izražena nenaklonjenost do 
pravic Slovencev bi zavirala rast 
demokratičnih odnosov v družbi 
na splošno.

Slovenska narodnostna skupnost 
je že postavila zahteve, da mora 
novi parlament že letos izglasovati 
zaščitni zakon. Njegc\ i vsebina bo 
v tolikšni meri izpolnile pričako
vanja, kolikor Ho': bodo v parla
mentu zastopane demokratične 
stranke, oziroma naprednejši toko
vi nekaterih demokratičnih strank. 
Zato se bo SKGZ kot ceLta, z v*e- 
mi svojimi komponente ti, zavzela, 
da se uveljavijo tist politične si
le in izrazi manjšinskih sil v Fur
laniji - Julijski krajini ter posa
mezniki, ki dajejo jamstvo, da Ho
de v parlament aktivni zagovorni
ki naših pravic, ali nam bodo vsaj 
naklonjeni.

Izvoljeni evropski parlament b* 
še bolj zbliževal narode in države 
zapadne Evrope n predstav"« za
to učinkovito sredstvo medsebojne
ga razumevanja in usklajevanja 
nacionalnih interese / 7 b morate 
vplivati na zavest ljudi, da jih da
našnji čas vedno bolj usodno po
vezuje. Taka miselnost se Ho mo
rala odražati tudi v odnosih do 
narodnih manjšin in do splošnih 
pravic v posameznih državah.
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S SREČANJA S KANDIDATI KPI NA OPČINAH,

Zakonska zaščita Slovencev vezana 
na uveljavitev demokratičnih sil

Govorili so kandidatinja za senat Jelka Gerbec, kandidata za 
poslansko zbornico Antonino Cuffaro in Miloš Budin ter kandi
dat za evropske volitve Pavel Petričič - Danes okrogla miza PSI

Volilna kampanja, v katero so v 
preteklih dneh stopile politične stran
ke, je nadvse zapletena in označuje 
jo predvsem široka zasnova konser
vativnih in reakcionarnih sil, da bi 
ošibile komunistično partijo in za
vrte proces demokracije v državi. V 
tem okviru gre na krajevni ravni 
tudi za zaustavitev procesa reševa
nja problemov slovenske narodnost
ne skupnosti. Od tod poziv, naj Slo
venci na bližnjih političnih volitvah 
ne razpršujejo glasov, predvsem pa 
naj ne dajejo glasov strankam, ki 
bolj ali manj odkrito delajo proti 
interesom slovenske manjšine. Po
polnoma jasno je, da je reševanje 
slovenskega narodnostnega vpraša
nja odvisno od uspeha demokratič
nih sil. Samo če bodo te sile napre
dovale, bo zakonski osnutek za glo
balno zaščito slovenske narodnostne 
skupnosti lahko postal zakon.

To so v glavnih obrisih misli, ki 
so jih sinoči izrekli nekateri kan
didati na listi KPI v openskem Pro
svetnem domu. Sinočnje srečanje 
na Opčinah je bilo posvečeno pro
blemom slovenske narodnostne 
skupnosti in je potekalo pod ge
slom »Več glasov komunistom proti 
šovinistični kampanji in za zakon
sko zaščito Slovencev*. Govorili so 
kandidat za poslansko zbornico Mi
loš Budin, kandidat za evropske 
volitve prof. Pavel Petričič, kan
didatinja za senat Jelka Gerbec in 
nosilec liste za poslansko zbornico 
Antonino Cuffaro.

Budin, ki je predstavil kandida
te, je zlasti naglasil, kako je bila 
in je KPI dosledno na strani zašči
te slovenske narodnostne skupnosti, 
nakar je omenil šovinistično kam
panjo, ki se že dalj časa vodi pro
ti Slovencem in istočasno proti par
tiji. Med drugim je izrazil zaskrb
ljenost nad zavezništvom med SSk 
in Furlanskim gibanjem za politič
ne volitve ter nad še širšim raz
nobarvnim zavezništvom za evrop
ske volitve, kar predstavlja po mne
nju KPI razprševanje glasov.

Sloveniji še ni slovenskih šol, za 
katere pa se on sam, kakor šte
vilni drugi, že dolgo in vztrajno 
borijo. Glede svoje kandidature pa 
je dejal, da odraža teritorialno enot
nost slovenske narodnostne skup
nosti.

Jelka Gerbec je naglasila zlasti 
dejstvo, da je KD sprožila ostro o- 
fenzivo proti partiji. Desnica v 
stranki je postala vse bolj agre
sivna, medtem ko se ; ,.cije njene
ga bolj levega dela majejo. To se 
opaža tudi na krajevni r .vni, kjer 
je PD soodgovorna za šovinistično 
kampanjo proti Slovencem, ki ima 
svojo ost up .rjeno zlasti proti za
konskemu osnutku za globalno za
ščito. Odločno J - zavrnila izkriv
ljena tolmačenja zahtev, ki jih sam 
osnutek izražr. ter poudarila, da bo 
le okrepljena levica lahko prispe
vala k reševanju naših problemov.

To je naglasil tudi posl. Cuffaro. 
Če bi se položaj po volitvah poslab
šal, bi to občutili zlasti Slovenci, ki

jim trideset let po sprejetju ustave 
še niso priznane pravice. Cuffaro 
je na kratko analiziral položaj v dr
žavi ter obrazložil -^ločitve, ki jih 
je v zadnjem času sprejela KPI. Ob 
tem je tudi on opozoril na težke od
govornosti krščanski d; okracije za 
izbruh protiosimskj in protisloven
ske gonje.

Današnji program volilne kampa
nje KPI obsega med drugim zbo
rovanje ob IS. uri na Trgu sv. Ja
koba, kjer bodo govorili kandidati 
za evropski volitve Mario Lizzero. 
prof. Pavel Petričič in sen. Vitto- 
rio Vidali. Ob 20.30 pa prireja bar- 
kovljanska sekcija KPI predavanje 
Vidalija o stališčih KPI do volitev 
v evropski parlament.

Socialistična stranka prireja da
nes v krožku Salveminj okroglo mi
zo o gospodarskih perspektivah Tr
sta z udeležbo posl. De Michelisa 
in kandidata za senat, industrijca 
Anzellottija, predsedoval pa bo de
želni svetovalec Pittoni. (dk)

840 MILIJONOV ZA PRIHODNJE STIRILETJE

Deželna podpora za višjo 
šolo za socialne asistente

Podpora je neobhodno potrebna za 
nadaljnje delovanje te ustanove

Deželni svet se je včeraj spet se
stal po nekoliko daljšem premoru, 
ko je delegacija, ki jo je vodil pred
sednik sveta Colli, odpotovala v 
Haag, kjer se je udeležila zasedanja 
skupnosti evropskih občin. Na dnev
nem redu je bila razprava in odo
britev 7,akona, ki določa podporo 
za višjo šolo za socialne asistente v 
Trstu. Poročilo o tem zakonskem 
osnutku je imel odbornik Vigini, ki 
je uvodoma povedal, da se je de
želni svet v zadnjih letih večkrat u- 
kvarjal z vprašanjem preosnove in 
okrepitve višje šole za socialne asi
stente in da je pri tem vedno pri
šla do izraza izredno pozitivna vlo
ga, ki jo ta šola ima v okviru de
žele.

Trenutno to šolo upravlja združe
nje javnih ustanov (občina, po
krajina, občinska podporna usta
nova in bolnišnica), ki v bistvu pri
spevajo le majhen delež sredstev, 
ki so potrebna za delovanje šole. 
Slednja torej deluje skoraj izključ
no s sredstvi ,ki jih prispeva deže
la. Deželna podpora tej ustanovi je 
neobhodno potrebna, če naj ta še 
vnaprej opravlja svojo zelo po
membno nalogo.. Nadaljnje delova-
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NA TRŽAŠKEM ZAJEMA TA DELOVNA KATEGORIJA 27.000 LJUDI

Javni uslužbenci s stavko podkrepili 
zahtevo, da vlada spoštuje obveznosti

Sprevod od Goldonijevega trga do pomorske postaje, kjer so stavkajočim 
govorili pokrajinski tajniki CGIL Gialuz, CISL Degrassi in UIL Fabricci

»Andreotti. Pandolfi, siamo ormai 
esasperati, il tre giugno sarete giu- 
dicati*. Tudi ta napis smo zasle
dili med včerajšnjo vsedržavno 
stavko javnih uslužbencev, in sicer 
na belem transparentu s pripisom 
CGIL, CISL, UIL na Goldonijevem
trgu. Tam .je bilo zbirališče stav- 

Petričič je opozoril zlasti na raz-j kajočih. ki so se nato v sprevodu 
mere. s katerim se soočajo bene- j podali na pomorsko postajo, kjer 
ški Slovenci. Tudi v videmski po- j je bila javna skupščina. Te j je 
krajini vodijo hudo protislovensko j predsedoval pokrajinski tajnik CGIL 
kampanjo, je dejal. S to gonjo bi j Gialuz, govoril je pokrajinski taj-
radi ustvarili razkol v vrstah bene
ških Slovencev in ustvarili konflikte. 
Toda medtem ko v Trstu vodijo šo 
vinistično kampanjo v prvi osebi 
reakcionarne sile, jo v videmski po
krajini vodijo sami voditelji KD ali 
PSDI, in tudi Furlansko gibanje ni

nik CISL Degrassi. zaključke pa 
povzel pokrajinski tajnik UIL Fa
bricci.

Z očitno volilno grožnjo zabeljeni 
poziv predsedniku vlade in zaklad 
nemu ministru dovolj zgovorno pri
ča, kakšno vzdušje vlada v vrstah

doslej pokazalo dovolj volje, da bi j dobrih dveh milijonov uslužbencev 
se tej kampanji uprlo. Na. začetku j na ministrstvih in v uradih, pokra. 
’ —s-s—1 ~ jinskih ter občinskih uprav, šolni

kov in univerzitetnega osebja, u- 
službencev državnega monopola in 
drugih državnih sektorjev — v na
ši pokrajina imamo 27.000 javnih

je Petričič polemiziral z Novim li
stom, ki da mu očita, da ni Slovenec 
in da ni svojih otrok poslal v slo
vensko šolo. Novi list pri tem po
zablja, pravi Petričič, da v Beneški
•Hiilutiiiii(iiiiiii*iiiiiHMiiMiiiiiiiiiiiimm*HimimiiiiiiiiitliiHiliiiMiaiiiiiiii«iiiitiiiiMiiiitiiuiiitiiiltlitiMil

VAŽNO OBVESTILO KMEČKE ZVEZE

Do konca meseca je treba 
izbrati zaupnega zdravnika

Po zdravstveni reformi bodo uživali tudi kmetje 
enako oskrbo, kot vse delovne kategorije

Preureditev zdravstvenega skrb
stva, ki jo je državni parlament že 
izglasoval in doživlja sedaj pre
hodno dobo, ki bi se morala za
ključiti konec tega leta z ustano
vitvijo temeljnih zdravstvenih enot, 
demokratičnih vodstvenih struktur 
novega, za vse državljane enakega 
zdravstvenega skrbstva, pomeni 
prav gotovo velik uspeh vsega na
prednega gibanja v državi. Še pose
bej so pozdravile zdravstveno re
formo sindikalne organizacije kme
tov. ki so po starem uživali bistve
no slabše skrbstvo.

Na osnovi zdravstvene reforme je 
tudi naša dežela poenotila, od 9. a- 
prila letos, splošno zdravniško in 
pediatrično oskrbo ter upravno služ
bo, ki ju urejuje. Kmečka zveza v 
posebni okrožnici opozarja vse ak
tivne in upokojene kmete, ki so bi
li doslej zavarovani pri kmečki bol
niški blagajni, da se morajo ob
vezno do konca maja zglasiti pri u- 
radih nove enotne upravne struktu
re, da si izberejo zaupnega zdravni
ka. To naj storijo čimprej, ker vsak 
zdravnik lahko sprejme le največ 
1.500 do 1.800 zavarovancev.

Pristojni uradi v tržaški pokraji
ni so štirje: v Ul. Farneto št. 3 
(za zavarovance iz občin Trst, De
vin - Nabrežina, Zgonik in Repenta- 
bor), v Ul. Nordio št. 15 (samo za 
Trst), v Ul. Puccini št. 20 (za ob
čini Trst in Dolina) ter v Ul. Batti- 
stl v Miljah (samo za Milje). Po
moč pri izpolnjevanju obrazcev za 
izbiro zdravnika dobijo zainteresi
rani pri tajništvu Kmečke zveze v 
Trstu, Ul. Cicerone št. 8/B med u- 
radnimi urami (od 8. do 14., ob če
trtkih pa od 8. do 12, in od 15. do 
18. ure). S seboj naj prinesejo knji
žico kmečke bolniške blagajne.

Zidar padel 
itlrl metre globoko
Med delom na železniški postaji 

na Marsovem polju v Ul. della Ram 
p« 1 se je včeraj popoldne huje po
nesrečil 41 letni zidar Pasquale Ziur- 
zetto, doma iz kraja Scorze blizu 
Benetk. Ziurzetto, ki se je komaj 
včeraj zaposlil pri gradbenem pod- 
jetj > Francesca Pasqualona iz Spi 
nee pri Benetkah, je padel v štiri 
metre globoko luknjo, katere odpr
tina ni bila pravilno pokrita. Z re- 
iilcem Rdečega križa so zidarja 
prepeljali v tržaško bolnišnico, kjer 
to ga sprejeli s pridržano progno

zo na oddelku za oživljanje. Med 
padcem je Ziurzetto zadobil močan 
udarec v glavo.

Turki s puškami 
čez mejni prehod
Italijanski obmejni stražniki so 

sinoči na mejnem prehodu pri Ško
fijah med pregledom prtljage treh 
turških državljanov našli dve puši.1- 
in večje število nabojev. Turki, ki 
bivajo v Franciji, so se izgovarja
li, češ da ne poznajo italijanskih za
konov in so mislili, da lahko prine
sejo s seboj v Italijo orožje. Kara
binjerji so jih aretirali.

nameščencev, vseh zaposlenih pa 
92.230. K stavki, ki so jo oklicali 
enotna sindikalna federacija, oziro
ma sindikati posameznih delovnih 
kategorij, so pristopili tudi upoko
jenci in zveza občinskih tajnikov, 
medtem ko se je uslužbenci poldr- 
žavnih ustanov niso udeležili ko
likor so za prihodnje dpi najavili 
lastno stavkovno gibanje; pač pa 
so na deloviščih imeli včeraj 2-urne 
delovne skupščine, razen tega so 
na zborovanja stavkajočih poslali 
svoje delegacije.

Spor, ki je privedel do stavke, 
traja že več let in zadeva delovne 
pogodbe za triletje 1976/78. ki so 
torej že zapadle. Vlada še danes 
ni Odobrila zakonskih določil o nji 
hovem izvajanju, tako niti odloka 
o izvajanju njihovega ekonomskega 
dela .čeprav se- je glede predsta
vitve tega odloka parlamentu vno
vič obvezala 27. aprila. Ne samo. 
odobrila ni niti odloka predsednika 
republike (ki ne potrebuje parla
mentarne odobritve) o delovni po
godbi 600 000 uslužbencev krajevnih 
ustanov. In še: besedilo odloka o 
izvajanju ekonomskega dela delov
nih pogodb javnih uslužbencev, ka
kor ga je pripravila vlada, ne u- 
streza sporazumu s sindikati iz a- 
prila, saj na primer vsebuje neka
tere dodatne ukrepe v korist dr 
žavnega in vojaškega vodilnega 
osebja, glede katerih se z enotno 
sindikalno federacijo še posvetova 
la ni. Slednja bi se morala znova 
sestati s Pandolfijem danes, toda 
sindikalisti so spričo dosedanjih 
grenkih izkustev črnogledi.

Ekonomski del delovnih pogodb, 
ki so jabolko spora, predvideva 
med drugim zvišanje pokojnin 400 
tisoč javnim uslužbencem, k; so za 
pustili delo leta 1977, vključitev 13. 
plače v obračun odpravnine (v 
smislu nedavne razsodbe ustavnega 
sodišča) in priznanje gasilcem po
sebne doklade za riziko na delu. 
Prav tako vlada ne spoštuje lanske 
oktobrske obveze, da se od letoš
njega februarja izračunava draginj- 
ska doklada javnim uslužbencem 
vsake tri mesece, namesto vsakih 
šest; pač pa je izrazila priprav
ljenost na pogajanja o tem šele v

okviru dogovarjanj za novo trilet
no delovno pogodijo 1979-81, ki za
pade prihodnji mesec. Nazadnje ni 
zakladni minister ugodil zahtevi, 
naj ima vlada lastne predstavnike 
v delegaciji, ki vodi pogajanja za 
novo delovno pogodbo poldržavnesa 
osebja; minister je na zadnji se
stanek med sindikati in zastopstvom 
javnih ustanov poslal le nekega 
ministrskega inšpektorja, in še to 
v svo.istvu ooazovalca.

Včerajšnja stavka ni docela uspe
la, čeprav so jo sindikalisti ugodno 
ocenili. To pa zato, ker k njej niso 
pristopili uslužbenci, ki se združu
jejo v avtonomnih sindikatih; ti so 
stavko opredelili kot neumestno. 
Predstavniki CGIL. CISL. UIL so 
njihovo ravnanje obsodili s pripom
bo. da morajo delovne množice 
složno zaostriti-'boj za svoje pravi
ce ravno sedaj, ko smo v predvo
lilnem obdobju in tako prisiliti jav
ne in zasebne delodajalce k spo
štovanju že davno sprejetih obvez. 
Na pomorski postaji so včeraj le
teli očitki, da so bili mnogi javni 
uslužbenci v Trstu tako rekoč pri
siljeni k delu z najrazličnejšimi 
pritiski z vrha patemalistične na
rave; ti pritiski pa so uspeli, ker 
je v vrstah javnih uslužbencev še 
precejšnja mera kvalunkvizma in 
korporativizma, (dg)

Pozneje smo zvedeli, da je prišlo 
med včerajšnjo stavko do resnih pri
merov nestrpnosti. Pred vhodom o- 
krežnega carinskega urada so nje
govi funkcionarji skupaj z nekateri
mi predstavniki avtonomnega sindi
kata napadli stavkajoče uslužbence, 
ki so delili letake. Z druge strani 
je vodilno osebje številnih državnih 
uradov prisililo uradnike, da so se 
podpisali na seznam prisotnih delov
nih moči. Pokrajinska federacija 
CGIL - CISL - UIL je te dogodke 
ostro obsodila in jih označila kot 
napad na pravico do stavkanja in 
na sindikalne svoboščine, razen tega 
si pridržuje pravico, da odgovorne 
prijavi pristojnim oblastem.

DRUGE VESTI 
NA ZADNJI STRANI

nje pa je nujno povezano s prizna
njem te diplome in z reformo uni
verze ter višje srednje šole. Vigini 
je tudi poudaril, da sedanji zakon
ski osnutek o reformi univerze, ki 
ga parlament proučuje, sploh ne 
govori o usposabljanju socialnih a- 
sistentov. Deželni prispevek omo
goča tudi ohranitev velikih in dra
gocenih izkušenj, ki si jih je šola 
v zadnjih letih zagotovila. Te izkuš
nje se lahko obrestujejo v korist 
celotne dežele Furlanije - Julij
ske krajine.

Ob koncu je Vigini še poudaril, 
da bi si dežela morala prizadevati 
pri vladi in v parlamentu, da bi 
čimprej prišlo do odobritve zako
nov, ki zadevajo strokovno uspo
sabljanje socialnih asistentov in 
drugih socialnih operaterjev.

Proračun šole za leto 1979 pred
videva primanjkljaj 46 milijonov 
lir, kar je odvisno predvsem od vi
sokih pasivnih obresti (deželni pri
spevek je namreč prišel nekoliko 
pozno) in pa od višjih socialnih da
jatev za uslužbence (INPS je nam
reč od leta 1975 uvrstil šolo med 
privatne družbe).

V svojem posegu v zvezi s tem 
zakonskim osnutkom je komunist 
Iskra poudaril, da gre za zelo pere
če vprašanje, saj je v vsej Italiji 
čutiti čedalje večjo potrebo po so
cialnih delavcih. Opozoril je tudi na 
dejstvo, da štiri ustanove, ki u- 
pravljajo šolo, prispevajo le nezna
ten del sredstev, dežela pa, ki no
si največje breme, nima pri uprav
ljanju nobene besede. Zato je pre
dlagal popravek k členu 1 zakon
skega osnutka, ki predvideva vklju
čitev v izvršni odbor šole predstav
nika dežele, enega docenta ter po 
enega asistenta in študenta.

Zakon, ki predvideva podelitev 
vsote 840 milijonov lir šoli za ob
dobje 1979 - 1982 (od tega 240 mi
lijonov za letos) so odobrili z veči
no glasov, proti so glasovali samo 
DP, PDUP, Movimento Friuli in li
beralci. (if)

Še nekaj mest 
za izlet v Zadar 
Ancono in S. Marino
Včeraj smo vrnili denar izlet

nikom, ki so se prijavili za naš 
izlet na Poljsko. Od teh se jih 
je 105 prijavilo za naš na novo 
razpisani izlet v Dalmacijo, An
cono in San Marino, 21 izlet
nikov se je prijavilo za potova
nje v Moskvo, Rigo in Lenin
grad, 47 izletnikov pa denarja 
še ni dvignilo.

Vse izletnike, ki še niso dvig
nili svojega denarja prosimo, 
da ga po možnosti dvignejo da
nes, ali najkasneje jutri, pri po
tovalnem uradu Aurora v Ul. 
Cicerone 4.

Ker je na našem izletu z 
avtobusom in ladjo v Dalma
cijo, Ancono in San Marino od 
5. in 9. junija še nekaj prostih 
mest, se lahko zanj vpišejo tu
di naročniki in čitatelji, ki niso 
bili vpisani za izlet na Poljsko. 
Isto velja tudi za potovanje v 
Sovjetsko zvezo od 3. do 11. av
gusta. Vpisovanje za oba izle
ta prav tako pri Aurori v Ul. 
Cicerone 4.

Uredništvo

• Tovarna motorjev v Boijuncu bo
izdelala dva dieslova motorja, ki 
sta namenjena kontejnerski ladji 
plovne družbe Lauro Gre za stroja, 
ki bosta lahko pognala 120-mctrsko 
ladjo s hitrost j j 22 vozlov.

SINOČI V MALI DVORANI KULTURNEGA DOMA

Prva zaključna akademija 
gojencev Glasbene matice

Na njej je sodelovalo 14 mladih izvajalcev

Šola Glasbene matice v Trstu je 
priredila sinoči v mali dvorani 1. 
zaključno akademijo letošnjega šol
skega leta. Zaključne akademije so 
že tradicionalne prireditve, na ka 
terih nastopijo domala vsi gojenci 
naše glasbene ustanove, da na njih 
pokažejo, kar so se naučili v pre
teklem šolskem obdobju. Zalo je 
bila včerajšnja akademija le zgolj 
uvod v vrsto drugih zaključnih pri
reditev. ki jih bo Glasbena matica 
v prihodnjih lednih priredila v me
stu in po vaseh, kjer bodo nasto
pili gojenci številnih njenih po
družnic.

Številnemu občinstvu so se sino
či predstavili gojenci, ki sledijo 
pouku v Trstu. Razen dveh. ki o- 
biskujeta prvi razred, so bili vsi 
že izkušeni izvajalci, ki so' jih na
ši ljubitelji glasbe imeli že priliko 
poslušati v prejšnjih letih. Ponovno 
so se vsi dobro izkazali in pri ne
katerih je bilo opaziti viden na 
predek.

Najprej sta nastopila najmlajša 
Marko Jagodic in Zoran Lupine. 
Prvi je zaigral na trobento Staro 
francosko pesem in Črnsko duhov
no v Ščekovi priredbi, drugi pa na 
rog Molitev E. Kavckega. Oba je
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VČERAJ ZJUTRAJ V UL. BATTISTI

Prisebna voznica skočila 
iz avtomobila v plamenih

Ogenj je «iabo» popolnoma uniči*

Sporazum za preosnovo 
družbe SIRT

Zakladno ministrstvo je odobrilo j 
sklep upravnega komiteja FRTE 
(rotacijski sklad za gospodarske 
pobude v Trstu in Gorici), ki je 
namenil 15 milijard lir za preu
smeritev družbe SIRT, nekdanje 
Vetrobel. Načrt za diversifikacijo 
proizvodnje so nato proučili v teku 
srečanja, ki so ga imeli predstav
niki Friulie. ICIPU ih rotacijskega 
sklada in ki mu je prisostvoval tu
di deželni odbomijc za industrijo 
Rinaldi. Bivši Vetrobel bodo tako 
spremenili v sodobno železarsko in
dustrijo, za kar bodo vložili skup
no 57 milijard lir.

V kratkem sporazum 
med Italijo in SFRJ 
o delovni sili

Kot kaže Ijo med Italijo in Jugo
slavijo v kratkem prišlo do uradne 
izmenjave listin, ki bodo urejevale 
izmenjavo delovne sile med obema 
državama. 20. maja bo namreč v 
Rimu zasedanje mešanega sindikal
nega odbora, nakar bodo sklicali 
delegaciji obeh vlad, da bi prou
čili stališča sindikalnih organiza
cij. Podpis takega sporazuma med 
Italijo in Jugoslavijo bi končno re
šil položaj več tisoč delavcev pred
vsem jugoslovanskih, ki delajo v 
Italiji in so zaradi neurejenih oko
liščin izkoriščani.

Vpis v otroške vrtce
Ministrstvo za šolstvo je odredilo, 

da bo potekal vpis otrok v otroške 
vrtce za šolsko leto 1979-80 v času 
od 19. do 29. junija. Podrobnejše in
formacije posredujejo didaktična 
ravnateljstva.

Gasilci se trudijo okrog gorečega avtomobila

Velik preplah, uničen avtomobil, 
dvajset minut trdega dela gasilcev 
in precejšen zastoj prometa v sre
dišču — takšen je obračun slikovi
te nesreče v Ul. Battisti, ki jo je iz
zval kratek stik na električni nape
ljavi citroena in v trenutku zane
til požar na vozilu. Voznica, 50-let- 
na Lucia Grison iz Ul. S. Pasqua- 
le 33, se je pravočasno vrgla iz av
tomobila in, razen nekaj odrgnin, 
ni utrpela večjih poškodb.

Dokaj čudna nesreča se je pripe
tila v včerajšnjih jutranjih urah. 
Grisonova se je peljala s svojo »ža
bo* po Ul. Gatteri v smeri proti 
Ul. Battisti. Ko je bila že blizu kri
žišča, je opazila, da se iz havbe 
močno kadi. V trenutku je odprla 
vrata in se pognala iz avtomobila, 
ki je v gostem dihu in plamenih 
nadaljeval svojo vožnjo ter se u- 
stavil potem, ko je že privozil na 
Ul. Battisti. Vožnji gorečega avto
mobila je zaprepaščeno in brez mo
či sledilo mnogo avtomobilistov in 
pešcev. Eden izmed njih je telefon
sko poklical tržaške gasilce, ki so 
prispeli na kraj nesreče z dvema 
brizgalkama. Pod vodstvom načel
nika oddelka Verone jim je po dvaj
setih minutah končno uspelo poga
siti še zadnje plamene. Po prvih iz
vidih, ki so jih opravili na vozilu, 
naj bi ogenj povzročil kratek stik 
na električni napeljavi citroena. 
Skoda na avtomobilu je zelo veli
ka: plameni in dim so ga namreč 
skoraj popolnoma uničili.

.................................. ..................................... ................................................................................................................................................................ ............................................................................................. ............................................................................................................................................................................................................................................................imiiuttiiimmimintm

«IN JAZ SEM CELO GLASOVAL ZA KRAS»
Ali o odnosu tržaškega nedeljskega izletnika do slovenskega kmetovalca

Glasovati za Kras — je postalo 
eno vodilnih gesel zadnjih volilnih 
kampanij. Preu tem Kras za mar
sikaterega Tržačana ni obstajal. 
Vsaj ne kot element njegove poli
tične zavesti. Občudoval ga je za 
radi njegove lepote in mu še na 
misel ni prišlo, da je Kras tudi na
seljen in da obstoja med njim in 
prebivalstvom, ki na njem prebiva, 
tesna povezanost in soodvisnost.

Pa so mu nekega dne povedali, 
da je Kras v nevarnosti. Ljudje 
ki niso trenili z mezincem, ko so 
po Krasu postavljali naselje za na
seljem (za tavnovrstne begunce), 
ko so ga vsevprek prepredli z e- 
lektro, nafto, plino, bencino in ne 
vem še kakšmmi »vodi*, ko so vo
jaške služnosti počenjale in še po
čenjajo z njim kot svinja z mehom 
ko so uredili Tombesijevo smetiš ; 
in ko so ga horde izletnikov in lov 
cev vsevprek in brezobzirno tepta
le, so nenadoma začeli dehti lek
cije o zaščiti okolja. Prebudi! se 
je iz svojega blaženega padriškega 
miru neokraševec Cecovmi in pre
računal z raznimi lloydovci, lions- 
klubovci in alessijevci, da je napo
čil čas, ko ie treba pretvoriti v 
prakso liberalframazonske in nacio
nalistične teorije iz njegove bukle 
«11 discorso dl un triestino agli ita 
liani*. Ljubezen do Krasa se je 
kot bi ga kdo oplazil s čarobno 
paličico, prižgala tudi v srcu so 
cialdemokrata, oziroma socialista,

oziroma radikalca, oziroma... (opre
delitev nam uhaja iz rok), ex pod
župana Giuricina.

In ta ljubezen se je prižgala še 
v marsikom. • Pomislite, celo črni 
Almirante je zaznal klic narave in 
pohitel proti Trstu, kot nekdanji 
križarski vitezi proti Jeruzalemu. 
In podhranjeni, a jezični Pannella 
tudi. In za njim v zadnjem času 
celo neki Tessari, ki najbrž do pred 
kratkim sploh ni vedel točno, kje 
leži mesto Trst, da o Krasu (če 
odštejemo Postojnsko jamo) sploh 
ne govorimo, in neki Ajello, ki je, 
ubožček, pozabil, da je še nedolgo 
tega s predsedniškega pulta komi
sije za ekologijo v senatu rohnel 
protj vsem »ekologom*, ki se upi
rajo' industriji na Krasu.

Tako gredo pač stvari. Zanimivo 
je vsekakor, da so začuda -kmalu 
zatem vsi odkrili, da živijo na Kra
su, poleg srn, zajcev, modrasov in 
lastnikov razkošnih vil, tudi Kra 
ševci. Na to je večkrat opozorila 
Gruber Bencova, ženska tako raz
košne kulture in nepreglednih ob
zorij, da ji je bilo že prej znano 
celo to, da živi na pragu italijan 
skega Trsta ljudstvo, ki govori in 
se vede drugače in ki bi ga bilo 
treba pravzaprav spoznati (in mo 
rebiti, če bi se pustilo, tudi civi
lizirati). No, to ljudstvo naj bi bilo 
seveda tako zaostalo, da svoj živ 
dan še ni slišalo o ekologiji in e 
kološki zaščiti in se poleg tega v

svoji omejenosti sploh ne zaveda/ 
kaj ustreza in kaj ne njegovemu 
razvoju in kaj je koristno, kaj pa 
škodljivo za njegov obstoj in etnič
no jezikovno uveljavitev. Velika u- 
čenjakinja in vsi njeni učenci se 
z višin svoje vrhunske razgledano
sti ne vprašujejo, kako zavarova
ti. oziroma uveljavljati tradicional
ne in druge gospodarske dejavnosti 
na Krasu, kako konkretno podpreti 
družbenokulturiii razvoj, kako ur
banistično zaščititi slovenske vasi, 
kako zagotoviti tem ljudem vse je
zikovne pravice itd. Pač pa kaže
jo s prstom proti meji: glejte, od 
tam vam preti nevarnost, zato za
vrnite Osimo.

Protislovja ob takih razlagah za 
vrle krasofile niso važna. Ostra 
protislovenska gonja na primer, k; 
so jo sprožili s svojo protiosimsko 
politiko, jim ni v napoto pri gru- 
berbencovskem koketiranju in po- 
mežikovan.ju z levim očesom; naj 
se le ve, da v mestu, to je v ita
lijanskem Trstu, ni prostora za bar- 
hare. Naj živijo med kraškimi ste
nami. In pod pogojem, da ne bodo 
motili meščanov, ko se jim po vsa
kodnevnem mestnem trušču in so
pari zažele ob nedeljah nesoliko 
miru in hlada na Krasu.

Takšna melonarska doktrina nrav 
gotovo ne prispeva k popuščanju 
napetosti v naših krajih in razvi
janju sožitja in miru. Nasprotno,

je celo podžgala in še naprej pod 
žiga nacionalno mržnjo in napetost.

Vse to zaznavamo tudi v naši 
vsakdanjosti, v odnosih med doma
čini. Ko že govorimo o razmerjih 
mesto — Kras, naj navedemo le en 
primer, na katerega so nas opozo
rili bralci in ki najzgovorneje opre
deljuje melonarsko miselnost ter 
potrjuje zaskrbljujoči pojav nara
ščanja protislovenske mržnje.

Prejšnjo nedeljo je neki starejši 
padriški kmet odšel na svoj pašnik 
nedaleč od gospojske Cecovimjeve 
kraške rezidence. Na sicer za silo 
ograjenem pašniku je bilo pet za
sebnih avtomobilov (TS 105202. TS 
218251, TS 103983, TS 202180) z men
da prav toliko tržaškimi družinami 
in vsemi piknikovskimi potrebšči 
nami. Nepovabljene goste je po
zval. naj vsaj avtomobile odstrani
jo s pašnika, ker sicer lahko pri
vabijo še druge avtomobile in se 
pašnik spremeni v veliko parki
rišče.

Pa je razigrana druščina izletni
kov očitno ocenila kmetovo vmeša 
vanje v njeno brezskrbno uživanje, 
pardon, »fruiranje*. kraškega zra 
ku za grobo »razbijanje škatel*, ki 
zasluži lekcijo. — Kje so table, ki 
bi potrjevale, da gre za zasebno 
lastnino, so skrajno arogantno ho 
teli zvedeti od kmeta. In kje da 
ima dokumente, ki bi neizpodbitno 
dokazovali, da je zemljišče njego-

Zaradi gašenja je bil promet po 
Ul. Battisti in bližnjih ulicah nekaj 
časa otežkočen.

Pokrajina za nadaljnjo 
domačo oskrbo priletnim
Tržaška pokrajinska uprava je 

pripravljena prispevati lastno oseb
je zdravstvenemu konzorciju, da 
mu ne bi bilo treba konce tega me
seca ukiniti neposredne oskrbe na 
domu 900 triletnim možem in že
nam, ki bivajo sami. Ta oskrba za
posluje 180 delovnih moči. Kot zna
no, so sindikati ostro protestirali 
zaradi konzorcijevega sklepa o uki
nitvi te službe.

• Zveza upokojencev SPI - CGIL 
v Skednju - Čarboli priredi jutri, 
17. maja, ob 17. uri v škedenjski 
kinodvorani javno skupščino, na 
kateri bo govor o problemih upoko
jencev in starih ljudi na splošno. 
Nanjo je povabila krajevne poli
tične predstavnike in zastopnike ra
jonskega sveta.

• Konzorcij za prevoze sporoča, 
da bi danes lahko prišlo do težav 
v mestnem avtobusnem prometu 
zaradi stavk, ki j je proglasila sin
dikalna organizacija CISL.

• Geofizikalni zavod je včeraj zju
traj zabeležil močan potresni sunek 
z epicentrom nekje pri grškem oto
ku Kreti. Sunek je v hipocentru do
segel 6. stopnjo Richterjeve lestvice.

pri klavirju spremljala Vilma Ra
dovan. Flavtistka Erika Slama it 
violinistka Nives Košuta sla izve
dli Telemannovo Sonato v G-duru, 
nakar je kitarist Igor Starc zaigral 
Sorove Variacije na Mozartovo 
temo.

Trio klarinetov, ki ga sestavlja
jo Miran Košuta. Adrijan Pahor it 
Igor Košuta, se je predstavil s 
skladbo Divertimento A. Nudere, Mi
lojka Milič pa je na klavir zaigra
la Scarlattijevo Sonato št. 5 v h- 
molu in Preludij rDeljske plesal
ke p. Ob klavirski spremljavi Ve- 
renke Terčelj je violinist Marko 
Bitežnik izvedel Vivaldijevo Sona
to v A-duru. prijetni in glasbeno 
kakovostni večer pa je zaključil 
klarinetist Silvio Pibrovec, ki je ob 
spremljavi prot. Mojce šiškovič iz
vedel zelo zahtevni Webrov Kon
cert št. 2.

V Slovenskem klubu 
razstavlja Pečarič

V Slovenskem klubu so sinoči od
prli razstavo Miljčana Silvija Pe
čariča. Gre za kakih petnajst slik 
velikega formata. Mladega likovni
ka. ki prvič samostojno razstavlja, 
je občinstvu predstavil predsednik 
kluba Marko Kravos. O umetniko
vem delu pa je spregovoril kritik 
Milko Bambič. Zatem je nastopil 
mešani pevski zbor «Jadran* iz 
Milj. ki ie pod vodstvom dirigenta 
Cveta Marca zapel vrsto narod
nih. Po prireditvi je bila družab
nost ob zaključku letošnje sezonl 
torkovih■ večerov.

Predavanje Z. Kareja 
o slovenski glasbi

V okviru predavanj - lekcij, ki 
jih kot dopolnilo k tečajem sloven
ščine prireja Italijanska ustanova 
za spoznavanje slovenskega jezika 
in kulture, bo drevi ob 18.30 na 
sedežu ustanove v Ul. Valdirivo 
30, Zorko Harej predaval o sloven
ski glasbi.

DREVI V AVDITORIJU

Rock koncert
V'

za Črno goro
Številnim izrazom solidarnosti, P& 

moči in predstav v korist črnogor
skemu ljuastvu, ki ga je na veliko 
noč prizadel katastrofalni potres, se 
bo drevi pridružil še koncert, ki ffO 
bodo v tržaškem Avditoriju priredit 
mladi tržaški glasbeniki. Na odru 
bodo nastopili že znani predstavnikt 
tržaške rock glasbe, ki bodo seve
da s svojimi izvajanji razveselil* 
marsikaterega našega ljubitelja ro
cka. »Zvezda* večera bo kitarist 
Tullio Palumbo, poleg njega pa bo- 
do nastopili še skupina Paperock, 
skupina Matrice, katere glasba ž« 
meji na avantgardni jazz, ter duo 
Gil in Patrizia. Koncert se bo začel 
ob 20.30. Predprodaja vstopnic (1300 
lir) v knjigarni Utopia 3 v Ul. del 
Bosco 50.

Gledališče in šola
Danes, jutri in pojutrišnjem bor 

do na šoli Bergamas v Istrski ulic* 
45 številna srečanja in predavanja 
na temo »Gledališče kot didaktični 
instrument*. Namen srečanj je pri' 
bližati gledališče otrokom. Danes 
bo ob 17. uri srečanje z Remou1 
Rostagnom, jutri ob isti uri s T°" 
ninom Contejem, pojutrišnjem pa 1 
Bruno Pellegrini in Francom Geri 
vasiom.

Ravnateljica, profesorji in osebje 
liceja France Prešeren izrekaj« 
svojcem iskreno sožalje ob izgub* 
Marije Pavlettich - Vallcfuoco, d®1' 
goletni vestni uslužbenki na liceju-

Ob boleči izgubi očeta izrekal® 
člani zbora Vasilij Mirk pevcu Va
siliju Dancvu in prizadetim sorod
nikom globoko sožalje.

vo. Kmet je na to hladno odvrnil, 
da so mu table- z oznako o zasebni 
lastnimi odstranili, kakor so tudi 
porušili mejne zidke in postrigli bo- j 
dečo žico, razni mestni vandali, ki 
ne spoštujejo tuje lastnine.

Kako si le upa butasti kmetavzar, 
tako govoriti o mestnem človeku, i 
zmerjati ga z vandalom, je najbrž 
prešinilo prevzetne glave mladih j 
izletnikov in začele so padati ža- , 
litve. No, in kaj mislite, kakšne? 
Iz tipičnega besednjaka fašistične, 
preteklosti so potegnili klasično 
psovko «s’ciavo* ter jo zabelili še 
z »infoibatore*. Za nameček so ga 
zaničevalno odslovili kot pijanca, 
s pašnika pa niso odšli, niti ko so 
to zahtevo ponovili kmetovi znan
ci, ki so jih priklicale nesramne 
žaljivke. Le-tem so celo zabrusili 
«Qui si parla solo italiano*, ko so 
med sabo spregovorili po slovensko.

Zahteve teh «s’ciavov» so očitno 
sprožile v izletnikih eno tistih reak
cij, ki so logičen proizvod določe 
nega razgretega vzdušja, kot po 
sledice protislovenske po eni stra 
ni, po drugi pa proekološke kampa 
nje tržaškega melona. To je na 
najbolj jasen način potrdil eden 
od izletnikov, ko je na višku svo 
je razburjenosti, ker se je ubogi 
«s’ciavo» lastil pravico nad Kra 
som, pokazal na dejansko sto|>nje 
svoje politične kulture rekoč: »In 
jaz sem celo glasoval za Kras!*

(dk)

Dne 15. maja nas je zapustil naš dragi mož, oče in nono

FERDINAND DANEV
Pogreb bo danes, 16. maja, ob 16. uri iz mrtvašnice bolniš

nice v Palmanovi in ob 17. uri izpred cerkve na Kontovelu.

Žalostno vest sporočajo; žena Ma
rica, otroci Neva, Marija, Vasilij, 
vnukinja Danja in drugo sorodstvo

Kontovel, 16. maja 1979

Včeraj nas je zapustil

JOŽE FABJAN
Pogreb bo jutri, 17. t.m., ob 9.30 iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice.

Žalostno vest sporočajo; žena Štefanija, 
hčerka Marija z možem in nečaki

Trst, 16. maja 1979
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STALNO SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU
KULTURNI DOM

MIHAIL BULGAKOV

IVAN VASILJEVIČ
komedija v treh dejanjih in dveh delih
Prevod MILAN JESIH
Scena NIKO MATUL
Kostumi MARIJA VIDAU
Glasbena oprema IVO MEŠA
Režija ZVONE ŠEDELBAUER

NASTOPAJO: STANISLAVA BONISEGNA, ZLATA RODOŠEK 
BOGDANA BRATUŽ, STANE STAREŠINIČ, STOJAN COLJA 
ANTON PETJE, ADRIJAN RUSTJA, LIVIJ BOGATEČ, ALOJZ 

MILIČ, SILVIJ KOBAL, JOŽKO LUKEŠ, ALEŠ VALIČ

PREDPREMIERA 
DANES, 16. maja, ob 20.30

ABONMA RED D mladinski v sredo;
JUTRI, 17. maja, ob 20.30

ABONMA RED E — mladinski v četrtek;
PREMIERA

v PETEK, 18. maja, ob 20.30
ABONMA RED A — premierski;

PONOVITVE
v SOBOTO, 19. maja, ob 20.30

ABONMA RED B — prva sobota po premieri; 
v NEDELJO, 20. maja, ob 16. uri

ABONMA RED C — prva nedelja po premieri; 
v ČETRTEK, 24. maja, ob 16. uri

ABONMA RED H in RED I; 
v SOBOTO, 26. maja, ob 20.30

ABONMA RED F — druga sobota po premieri;
v NEDELJO, 27. maja, ob 16. uri

ABONMA RED G — druga nedelja po premieri

Zveza partizanov Boršt - Zabre
te; PD Slovenec; Srenjski 

odbor in Združenje star^-v 
vabijo na

JAVNI SESTANEK 
*a poimenovanje osnovne 

šole v Borštu
bo danes, 16. t.m., ob 20.30 

v društvenih Prostorih.
Vabljeni!

Mladinski odbor pri SKGZ
Prireja danes, 16. t.m., ob 20.30 
v Kulturnem domu France Pre
šeren v Boljuncu pogovor

O MLADINSKIH 
DELOVNIH AKCIJAH

Vljudno vabljeni!

n* ■

Šolske vesti
V Sklad« z načrtom za kulturno in 

,vno izpopolnjevanj j šolnikov 
Sanizira Državno učiteljišče A. M. 

j °mšek iz Trsta danes, 16. t.m., ob 
• ari v zbornici zavoda predavanje 

j ^njevanju na višjih srednjih šo- 
ati. Predaval bo univerzitetni prof. 
f..° Zorman, docent psihologije na 
,f°*°fski fakulteti v Ljubljani. Vab- 
j 81 so vsi šolniki višjih srednjih

Kino

Prosveta
% Poimenovanju openske šole pri

tisk ,®D Tabor razstavo otroških 
h “ in slik na temo Bevkovih del. 
ni n!a' ki bo v Prosvetnem domu 
j . Opčinah do 20. maja, bo ob 
. avnikih odprta od 17. do 19. ure, 

17 8edeljah pa od 10. do 12. in od 
7' d<> 20. ure.

• 4tl?.Vensl<0 planinsko dr. ,o - Trst 
stpP°rtna šola prirejata izlet na Oj- 
nnrn’k v nedeljo, 20. maja, za os- 
niknoš°lsk0 mladino in zadnji let- 
§01 “koškega vrtca. Vpisovanje na 
le si- pr* Predstavnikih športne šo- 
5 a» na sedežu ZSŠDI v Trstu, Ul. 

■ r rančiška 20, od 11. do 12. ure.
t.l ^uie“ie Union priredi 20. maja
fju 'W’
izlei
ba° Informacije in prijave

‘.1 71' cimon prireat zu. raa 
LiiikiVa *zlpta in sicer prvi izlet 
izlet an°' Bistro in Vrhniko. Drugi 
-i “ v Sirmione, Peschiero (Gard-

3(1 ^ežu združenja v Ul. Valdirivo 
Pon 64459, vsak dan razen ob 
17 e?e'ikih od 10.30 do 12. ure in od 
I9ln • 19.30; ob četrtkih od 17. do 
]•>' , in ob sobotah od 10.30 do

Včeraj-danes
Danes, SREDA, 16. maja 

$on„0 . JANEZ NEP.
l92q vz'de ob 4.33 in zatone ob 
Hj ' T* Dolžina dneva 14.56. — Lu- 

ob 23.41 in zatone ob 8.35. 
•'“tri, ČETRTEK, 17. maja 

. MOJCA
Vl^K.
ca 7,® včeraj: najvišja temperatu- 
13. stopinje, najnižja 15,7, ob 
10212*' Zl,3 stopinje, zračni tlak 
t^bo Pada, vlaga 50-odstotna,
Ifi jj Z desetink pooblačeno, veter 
10 r*Vh severozahodnik, morje rah- 
i<t(j azSibano, temperatura morja

DNRV.NA SLUŽB/i LEKARN 
Ul „ (od 8.30 do 20.30)

Ul 'bette fontane 39, Trg Unita 4, 
Priia gmmerciaie 26, Trg XXV. a-

(°Dre3# d° -13' ure in °d 16- do 20.3°) 
Hinj 4V' septembra 4, Ul. Ber

N°CNA SLUŽBA LEKARN 
Drev Yvd 20'3W dalje)Hirji 4" septembra 4, JI. Ber

Ariston Dvorane, rezervirana za 
francoski kulturni klub.

Ritz 17.00—22.15 «' settima don- 
na». Florinda Bolkan. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Eden 17.00—22.15 «L’ultimo giorno di 
lavoro di una prostituta*. Prepo
vedan mladini pod 18. letom.

Grattacielo 16.00—2.T1F «Moses VVine, 
detective*. Richard Dreyfuss. 
Barvni film.

Evcelsior 16.30 «Due tigri e una ca 
rogna». Barvni film.

Fenice 17.00—22. . «Sessc~:ania». 
Prepovedan mladini pod 18 le
tom.

Nazinnale 16.30 «11 ladro di Bag
dad*. Kabir Bedi. Barvni film.

Mignon 13.00 «Braccio di ferro con- 
tro gli indiani*. Walt Disney. 
Barvni film.

Fiiodrammatico 15:30 «La felicitš 
nel peccato*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Cristallo 16.30 «Quella strana ragaz 
za che abita in fondo al viaie*. 
Jodie Foster, Alexis Smith. Pre
povedan mladini pod l4, letom.

Moderno 16.30 «Back Street*. Y. Cor
tese. Prepovedan mladini pod 18. 
letom.

Aurora 16.30 «Questa č 1’America*. 
Prepovedan mladini pod 18. le
tom. - ...

Capitol 16.30 «Scene di un'amicizia 
tra donne*. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

Vittorio Veneto 16.30 «Scene da un 
matrimonio*. Barvni film.

Volta (Milje) Žanri-'

Koncerti
VERDI
V soboto, 19. t.m., ob 20.30 (tur

nus A) in v nedeljo, 20. t. , oh 18. 
uri (turnus B) bo v gledališču Ver
di v okviru pomladanske simfonič
ne sezone Mozartov «Rec. :em v d- 
molu*. Dirigiral ho Christian Badca, 
nastopil pa bo vokalni kvari , v 
katerem so Sylvia Rhys - Thomas, 
Silvana Mazzieri, Giuseppe B< "a in 
George Fortune.

Sobotni in nedeljski spore bodo 
dopolnili z izvajanjem uverture iz 
VVeberjeve opere «Divji lovec* ter 
suite iz Straussove op:.e «Kavalir z 
rožo*.

BAZILIKA SV. SILVESTRA
Jutri, 17. maja, ob 18.30 kon

cert dua Casaccia - Grego' :tto (blok- 
flauta in čembalo), ki bo prvi v 
vrsti treh koncertu- za antična glas
bila. Program treh prireditev pred
videva renesanči in baročn-1 sklad
be italijanskih, francoskih, angleš
kih, nizozemskih in : eniških sklada
teljev. V ponedeljek, 21. maja, bo 
na sporedu koncert čemba -tf Ila- 
ria Gregoletta, v četrtek, 31. na.ia, 
pa koncert skupine «Gruppo stru- 
mentale Antiquae musicr i' licae 
studiosi* iz Coma.

N AVstVkna dežurna SLUŽBA 
!NAMna sluzbi za zavarovance 
telef‘ 'n ENPAS od 22. do 7 ure:

' stpv. 732 627

B0|. ■EKARN*' v OKOLICI
M tel 228 124: Bazovica:
^oupiT,RB: Opčine: tel. 211001; 
jWk- 225 'U Božje polje; 
2lH)]2i *el 225-596; Nahrržina: tel 
H ji.' ^sljan- tel 209 197; Žavlje: 

^ Milje: tel. 271-124.

Razstave
V občinski umetnostni galeriji raz

stavlja svoja ameriška dc’i aka
demski slikar in kipar Bo'' ton 
Grom. Razstava bo odp. a do 21. 
maja od 10. do 13. in od 17. do 
20. ure; ob praznikih od 10. do 
13. ure.

V galeriji Cartesins je odprta raz
stava grafik Marjana Kravosa. Raz
stavo si lahko ogledamo do jutri, 17. 
maja.

V prostorih tržaškega Slovenskega 
kluba v Ul. sv. Frančiška 20 se na
daljuje razstava del mladega sloven
skega tržaškega slikarja Iva Pet
kovška.

V galeriji Torhandenn ra: tavlja 
tržaški slikar Udoardo Devetta.

V prostorih »Cappelle Under- 
ground* je odprta razstava slik z 
Lindsay Kempove predstave «Salo- 
mč» v Milanu, ki jih je posnel G. 
Pozzar. Razstava, ki jo organizira 
tržaški univerzitetni gledališki cen 
ter, bo odprta do jutri, 17. maja.

V galeriji Rettori - Tribbio je raz
stava tržaškega slikarja G. c,imuela.

V galeriji Kulturnega doma je od
prta razstava 70 portretov Jožeta 
Cesarja. Urnik vsak dan od II. do 
13. in od 18. do 20. ure ob prisot
nosti .avtorja.

V Kraški hi* je odprta razstava 
Spacalovih del. Razstava je odprta 
za občinstvo ob nedeljah in praz 
n i ki h.

Na grada sv. Justa je odprta an 
tološka razstava slikarja Enrica Fon 
de ob 50-letnici njegove smrti.

CGIL in UIL obsojata 
nepopularno potezo 
zdravstvenega konzorcija
Sklep Zdravstvenega konzorcija 

za tržaško pokrajino, da konec me
seca ukine oskrbo osamelih pri
letnih oseb neposredno na njihovem 
domu, je naletela na ostro obsod
bo sindikatov. Tajništvi CGIL in UIL 
sta v posebnih sporočilih izrazili 
hudo zaskrbljenost nad tem neupra
vičenim in prenagljenim korakom, 
ki bo hudo prizadel 900 starcev in 
stark ter razen tega spravil v ne
varnost delovna mesta 150 družin
skih pomočnic.

Kot smo ze poročali, nosi večji del 
odgovornosti zr. nastali položaj ob
činska uprava. Sindikat CGIL za
hteva od konzorcija, da ukrep pre
kliče, z druge strani pa nujen se
stanek s predsedstvi tako konzorci
ja kakor občine in pokrajine.

Tudi pokrajinsko tajništvo in za 
stopniki KPI v zdravstvenem kon 
zorciju oporekajo sporočilu vodstva, 
ki ne ustreza poteku seje z dne 9. 
t.m. Res je sicer, da službe ne bo 
mogoče nadaljevati po koncu mese
ca, če občina ne bo dodelila potreb
no osebje, vendar to ne sme pome
niti prekinitve pomoči. Če bi pred 
sednik vztrajal pri takj odločitvi, 
bo KPI zahtevala nujno izredno skli 
canje skupščin konzorcija in včla
njenih ustanov.

KAJ JE S POENOTENJEM SLUŽBE ZA VODO IN METAN?

Nezadovoljstvo sindikalne federacije 
s predstavniki uprav in političnih strank

Na sestanku pri predsedniku prof. Paguri niso bile prisot
ne niti najmočnejše stranke niti največje krajevne uprave 
Sindikalna federacija hoče stvar razčistiti prihodnji teden

Comelli bo govoril 
po Radiu Koper

Predsednik dežele Furlanije Ju
lijske krajine Antonio Comelli bo 
v nedeljo, 20. maja, govoril na Ra
diu Koper o aktualnih vprašanjih, 
ki zadevajo uresničevanje osimskih 
sporazumov. Comelli bo gost oddaje 
Stretta di mano (Stisk roke), ki gre 
v eter ob petnajstih.

Razna obvestila
Danes se v Gregorčičevi dvorani, 

Ul. sv. Frančiška 20. ob 17. uri se
stanejo pobudniki odbora za perma 
nentno izobraževanje. Dnevni red: 
izvolitev predsednika in odbora, pra
vilnik, kratkoročni ab dolgoročni 
cilji, razno. Vabljeni so predstavni
ki predšolskih vzgojiteljic, učiteljev, 
profesorjev, ravnateljev, zdravstve
nih in drugih šolskih operaterjev, 
staršev, dijakov, Sindikata sloven
ske šole. Toplo so vabljeni tudi vsi, 
ki delujejo na področju izobraže
vanja.

Sekcija KPI Križ vabi vse člane 
na aktiv, ki bo danes, 16. t.m., ob
20.30 v Ljudskem domu. Razprav
ljali bomo o volilni kampanji. Vab
ljeni! • -

PD Lonjer - Katinara in ŠD Adria
prirejata v soboto, 19.-, in v nedeljo, 
20. Urit., II. pokušnjo domačih vin 
na dvorišču društvene gostilne v 
Lonjer ju. Svoje pridelke bo predsta 
vilo šestnajst kmetovalcev iz Lo- 
njerja in Katinare.

Slovenska skupnost sporoča, da so 
njeni uradi na sedežu v Ul. Ma
chiavelli 22/U (tek 69-126' odprti 
vsak dan c d 9. 'j 12. ure in od 
15. do 19. ure.

Jutri ob 20.30 bo v Avditoriju ma
nifestacija - koncert na temo: «Pre- 
tvorimo v boj voljo po spremembi*. 
Na manifestaciji, ki jo organizira 
FGCI, bo skupina Whiskytrail na
stopila z izborom predelanih irskih 
pesmi. Vstopnina 10H lir.

V Cappeili Underground se bo v 
petek zaključila razstava z naslovom 
«Kemp Salome - Foto Teatro*. Ur
nik 18-21.

Na srednji šoli v Naselju sv. Ser
gija so interesentom na voljo origi
nalne diplome o opravljeni srednji 
šoli in tečaja 150 ur zt delavce v 
šolskem letu 1976 - 77. Urnik 10.—12.

«Soiidarnost center* bo od po
nedeljka dalje deloval v novem se
dežu v Ul. Gregoretti 2 — telefon 
774-186.

Mali oglasi
SPREJMEMO takoj v službo zveste

ga/o, poštenega/o in hitrega/o 
us!užbenca/ko za raznašanje blaga 
na trgu. Ponudbo na oglasni od
delek Primorskega dnevnika pod 
šifro: Miramar.

PRODAM po ugodni ceni zmrzoval- 
nik tipa «IAR» 350 litrov. Telefo
nirati v jutranjih urah na šte
vilko 228382.

PRODAM voziček za dvojčke v zelo 
dobrem stanju. Telefon št. 228382.

IŠČEMO specializirane delavce/ke 
grafične stroke. Ponudbe z vsemi 
podatki in poklicnimi izkušnja
mi poslati na oglasni oddelek Pri
morskega dnevnika pod šifro: 
«Grafik».

CVETLIČARNA v Trstu (Sv. Jakob) 
išče vajenko-ca. Telefonirati na 
820-435 vsak dan ob uri kosila od
14.00 do 15.30 in zvečer od 20. 
ure dalje.

SLOVENSKO knjigotrško podjetje v 
Trstu L.o delovno :noc s potrebno 
trgovsko izobitzbo oziroma prakso 
in z veseljem do dela s knjigo. 
Pismene ponudbe na oglasni odde
lek Primorskega dnevnika pod ši
fro: «Knjigarna».

UGODNO prodam Ape 600 MP 2 
tisoč km, letnik 1978 v zelo do
brem stanju. Telefonirati na 200760 
vsak dan no 19. uri.

MINI 850 v voznem stanju prodam. 
Telefon 824801 po 20. uri.

PRODAM ' jugeot lit jan. '78 v do
brem stanju. Zglasiti se ob delov
nih urah pri mizai ski delavnici v 
Saležu (Boris Grilanc).

PRODAM auto renault LT 5 januar 
'79 ter električno rezilnico za sa
lame (affettatrice elettrica - sa- 
lumi). Tel. 417697.

GOSTILNA na tuasu išče osebo za 
pomoč v kuhinji. Nudimo prenoči
šče. Ponudbe poslati na Primor
ski dnevnik r šifro »Gostilna*

PRODAMO hišo v Dolini. Telefon 
228390.

Če moramo verjeti tiskovnemu 
poročilu enotne sindikalne federaci
je, ni med upravitelji krajevnih u- 
prav in političnimi predstavniki ve
liko zanimanja za poenotenje raznih 
javnih služb v naši pokrajini. Kot 
je znano, delujejo na področju go- 
riške pokrajine številna javna, ob
činska ali medobčinska podjetja za 
razdeljevanje vode in metana ter 
tudi za avtobusno službo. V gori
čki občini skrbi za distribucijo me
tana tukajšnje občinsko podjetje, 
prav tak j skrbi občina za metan na 
področju občine Tržič, isto velja v 
Ronkah in še v nekaterih občinah 
tržiškega okoliša. Na kaninsko - 
gradiščanskem področju pa je skrb 
za gradnjo metanovodskih naprav 
sprejel CAFO, t.j. konzorcij za vo
dovod. Enako je z razdeljevanjem 
vode, kjer je več občinskih podje
tij ali takih, v katerih sodeluje več 
občinskih uprav.

Ker pomeni več takih podjetij 
tudi več stroškov, saj je administra
tivni aparat zaradi razcepljenosti 
kar precejšen, je enotna sindikal
na federacija že pred časom priče
la z akcijo za združitev teh podje
tij. To bi bilo zelo lahko in eno
stavno v tako majhni pokrajini kot 
je goriška.

O teh vprašanjih, so se sindikali
sti že večkrat pogovarjali z zastop
niki političnih strank in večina je 
zagotovila svojo podporo takemu na
črtu. Na pobudo sindikatov je po
krajinski predsednik prof. Pagura 
v ponedeljek sklical sestanek in 
nanj povabil predstavnike krajevnih 
uprav in političnih strank. Na ža
lost, pa je rečeno v sindikalnem 
sporočilu, sestanek ni uspel, ker 
najbolj zainteresirani niso pasteli 
svojih zastopnikov, Niso bili pri
sotni zastopniki občinskih uprav Go
rica, Tržič in Gradež, ni bil priso
ten zastopnik medobčinskega kon
zorcija za Krmin, niso bili prisotni 
zastopniki strank KD, KPI, PSI in 
SSk. Zaradi tega so zastopniki e- 
notne sindikalne federacije zahte
vali, da se sestanek prekine in da 
se ponovno skliče v torek, 22. maja.

Danes popoldne, ob 16. uri, pa se 
bodo na sedežu CAFO v Gradišču 
zbrali uslužbenci vseh podjetij za 
razdeljevanje vode in metana iz 
goriške pokrajine.

rešitev marveč je docela zavrla po
litično življenje v državi in zaradi 
tega privedla do predčasnih volitev. 
Treba je tudi v naši pokrajini raz
biti hegemonijo krščanske demokra
cije, kajti le na tak način bo mogoče 
izvesti preesnovo družbe v Italiji. 
To pa se da izvesti, po mnenju po
slanca Castigliona, le z utrditvijo 
in okrepitvijo socialistične stranke.

PSI bo priredila na Goriškem ne
kaj shodov, ojačila pa bo propagan
do po hišah in na delovnih mestih. 
Poleg domsčih govornikov bo imel 
pri nas sh()d tudi nosilec liste 
za evropske volitve Carlo Ripa di 
Meana, bivši predsednik beneškega 
bienala (govoril bo v Gorici 30. 
maja, isti večer tudi v Tržiču).

Natečaj za umetniška 
dela v umobolnici

Pokrajinska uprava je razpisala 
javni natečaj za izvedbo umetniških 
del v goriški umobolnici. Gre za o- 
krasitev vhoda v ravnateljstvo in 
za postavitev kipa na dvorišču. U- 
deleženci natečaja morajo svoje 
osnutke predložiti pristojnemu ura
du pokrajinske uprave najkasneje 
do 12. ure dne 14. julija. Plačilo za 
dve izbrani deli znaša 4 oz. 8 mi
lijonov lir. Pravilnik in druge po
drobnejše informacije lahko za
interesirani dobijo v uradih pokra
jinske uprave.

OB PRILIKI KOŠARKARSKEGA PRVENSTVA

OKINČATI IZLOŽBE 
ZA «E UR OBA SKE T 79»

Natečaj sta priredila zveza trgovcev 
in organizacijski odbor prvenstva

Kot je znano bo v Gorici od 9. do 
11. junija izločilno tekmovanje ev
ropskega košarkarskega prvenstva. 
Tekme bodo v športni hali na Ma
don nini.

V okviru tega tekmovanja priredi 
goriška zveza trgovcev natečaj za 
najlepše okrašene izložbe trgovin 
v mestu s košarkarskimi motivi. 
Prireditelji hočejo dati tudi s to 
pobudo precejšnjo reklamno važnost 
goriškemu delu izločilnega tekmo
vanja. V Gorici bo namreč igrala 
jugoslovanska ekipa in že to daje 
zadostno zagotovilo, da bo športna 
hala natrpana s tukajšnjimi in ju
goslovanskimi navijači.

Trgovci, ki želijo sodelovati pri 
natečaju, se lahko obrnejo na pri
reditveni odbor prvenstva «Euroba- 
sket 79* ali na zvezo trgovcev. Tu 
bodo dobili reklamne plakate in vso 
drugo dokumentacijo, s katero bodo 
lahko opremili izložbo.

Najboljše izložbe bodo tudi na-
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VČERAJ USTANOVNA SEJA ODBORA ZA GRADNJO

Kulturni center v Novi Gorici 
bodo zgradili do konca leta
Dvorana ho služila za gledališko, koncertno in kinematografsko dejavnost 
Izgradnja objekta predstavlja pomemben napor novogoriškega gospodarstva

Gradnik spet predsednik 
pokrajinskega sveta SSk

Pred nekaj dnevi so na zadnjem 
občnem zboru Slovenske skupnosti 
izvoljeni člani pokrajinskega sveta 
stranke izvolili tudi nove vodilne 
organe. Gre pravzaprav za potrdi
tev, saj je bil za predsednika po
trjen Gradimir Gradnik, za tajnika 
pa Marjan Terpin. Podpredsednik 
je Remo Devetak, podtajnik pa dr. 
Damjan Paulin. V tajništvu so še E- 
mil Valentinčič, Marija Ferletič, 
Božidar Tabaj, dr. Karlo Brešan, 
prof. Andrej Bratuž in Sonja Vi
žintin.

Na sestanku so govorili tudi o 
bližnjih parlamentarnih in evropskih 
volitvah.

Predvolilna stališča 
socialistične stranke

V Tržiču je bila prva volilna ma
nifestacija socialistične stranke, na 
kateri je poleg domačih kandidatov, 
govoril poslanec Franco Castiglio- 
ne, ki je, skupno s poslancem For
tuno, nosilče liste za poslansko zbor
nico v našem okrožju.

Na shodu so bile poudarjene o- 
snovne smernice socialističnega vo
lilnega programa v vsedržavnem 
merilu, ki obsoja dosedanjo «osno» 
politiko med demokristjani in ko
munisti, ki ni privedla do zaželenih

V Novi Gorici je bila včeraj prva 
seja glavnega odbora za izgradnjo 
kulturnega centra, kj so se je po
leg predsednika dr. Aleša Bebler
ja, udeležili častni občani Lidija 
šentjurc, dr. Joža Vilfan in Rado 
Simoniti, predstavniki družbeno - 
političnih organizacij, skupščine in 
izvršnega sveta skupščine občine No
va Gorica, ugledni slovenski kul
turni delavci, med njimi tudi pri
morska rojaka Anton Nanut in Ma
rjan Gabrijelčič, ter predstavniki 
delovnih organizacij novogoriške 
občine. Beseda je tekla o doslej o- 
pravljenem delu ter o načrtih za 
prihodnost. Z zadovoljstvom so ugo
tovili, da bodo letos 29. novembra, 
na dan republike, svečano izročili 
namenu prvi objekt kulturnega cen
tra, dvorano z okoli 450 sedeži. Ta 
dvorana, ki bo akustično urejena, 
bo služila za gledališko in koncert
no dejavnost ter kinopredstave,

, rhedtem ko bo dvorana s 150 sedeži
v pritličnem delu zgradbe uporab
ljiva za komorne predstave gleda
liškega tort' ffištrumentstlmr - 'vokalne
ga značaja ter za galerijsko dejav
nost. Ta kulturna infrastruktura 
bo predstavljala pomemben delež h 
kulturni ih Splošni rasti novogori
škega mesta ter njegovega obsež
nega zaledja.

Nadalje so razpravljali o priora- 
vah za izeradnjo druge faze kultur
nega središča, se pravi o izgradnji 
večjega objekta, v katerem bodo 
prostori za gledališko dvorano, knjiž
nico, galerijo, klubsko in mladinsko 
dejavnost. V tem objektu z osrednjo 
dvorano s 550 sedeži bodo tudi spre
mljajoči prostori za poprej ome
njene db javnosti.

V bo.gati razpravi, v kateri so 
člani glavnega odbora poudarit: ma
terialni napor novogoriške skupno
sti na področju izgradnje kulturnih 
infrastruktur, so med drugim opozo
rili na potrebo po izgradnji takšne
ga objekta, ki bo zasnovan na ra
čunu dobrega gospodarjenja. Pri 
tem so naglasili, da bo kulturni cen
ter v Ljubljani služil celotni Slove
niji in s tem, vsaj kar zadeva 
določene večje prireditve, tudi 
za primorski prostor. Upoštevati 
je namreč potrebno omejene zmo
gljivosti novogoriškega gospo
darstva ter za sedanje potrebe 
predvsem zgraditi objekt, ki bo ta
koj omogočal srečevanje ustvarjal
cev z različnih področij ter shaja
nje občanov, ki čutijo potrebo po 
kulturnih vrednotah.

Mladi iz Benečije 
skupno s Tolminci 
v Celju

Prejšnji teden se je skupina mla
dih iz Nad ških dolin, članov mla
dinskega odbora pri Slovenski kul- 
turno-gospodarski zvezi, udeležila 
skupno z mladinci OOZSMS iz Mo
sta na Soči, oziroma Tolminskega, 
enodnevnega izleta na «Srečanje 
pobratenih mlad nskih klubov Slo
venije* v Ostrožnu pri Celju. Sre
čanju je prisostvoval tudi podpred
sednik Zveznega izvršnega sveta tov. 
Andrej Marinc,

Poleg kulturnega programa, na 
katerem so nastopali razni mla
dinski klubi iz vseh krajev Slo
venije, so bili še športno sreča
nje, ogled jame Bekel pri Šempe- 
teru (Celje), ter v zaključnem delu 
okrogla miza o delovanju mladih na 
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Praznik 50-letnikov iz Doberdoba
'....................... .......ri....... .............

Med drugim so navedli tudi dose
danje napore goriškega gospodar
stva pri izgradnji objektov splošne
ga značaja ter so pri tem omenili, 
da se izteka 14-letna izgradnja splo
šne bolnišnice v Šempetru, da so v 
teku sedanja s samoprispevki piod- 
prta prizadevanja za izgradnjo šol 
skih zgradb ter da se pričenja u- 
resničevati odločitev občinske skup
ščine, da se naslednja leta daje 
prednost kulturnemu centru v No
vi Gorici. Ob tem, da so priznali 
glasbenim ustvarjalcem nosilno vlo
go pri snovanju kulturnega centra 
in zlasti koncertne dvorane, so si 
bili edini v stališču, da je za raz
voj novogoriškega mesta ter njego
vih kulturnih prizadevanj sedaj, 35 
let po osvoboditvi, hitro potrebno 
zgraditi objekt, ki bo izpolnil naj
hujše vrzeli.

Gre za uresničitev cilja, je de
jal predsednik novogoriške skupšči
ne Jože Šušmelj, ki je bil zapisan 
v idealih primorskega ljudstva, ko 
je šel v boj za narodno osvoboditev 
izpod fašizma in za oblikovanje po
dobe kulturnega naroda.

Ob zaključku seje so izbrali ožji 
delovni odbor, ki se bo neposredno 
ukvarjal z operativnim delom in bo 
pregledal rezultate razpisa natečaja 
za načrt. Oba odbora sta podreje
na skupščini kulturne skupnosti ob
čine Nova Gorica, ki je sprejela 
sklep o izgradnji kulturnega centra.

posameznih interesnih področjih. Na 
okrogli mizi je v imenu beneških 
mladinfcev spregovoril Marko Pre
dan, ki je podčrtal pomembnost po
dobnih st!kov med mladimi iz za
mejstva in matične domovine ter 
podrobneje orisal trenutno stanje 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Beneški Sloveniji.

I. K.

Atentat v Tržiču 
na sedež MSI

Teroristično vzdušje se v tem pred
volilnem času tudi na provokacijski 
način razširja tudi na našo deželo. 
V ponedeljek zvečer so neznanci te
lefonirali v Ronke, kjer je bila Ve
čja prireditev nekih obrtnikov in tr
dili, da je nekje skrita bomba. K 
sreči so prireditelji ohranili mirno 
kri in prireditev se je nadaljeva
la. Šlo je očitno za provokacijo ka
kršnih je kar precej med šolskim 
letom, kot neznanci telefonirajo, da 
je v tej ali oni šoli skrita bomba.

Hujše pa je bilo Včeraj ponoči v 
Tržiču kjer so neznanci zares izved 
li atentat na sedež politične stranke 
tokrat na sedež MSI. Pred eno uro 
in pol zjutraj so polili približno dvaj
set litrov bencina na stopnišče stav
be na Corso del Popolo 13, kjer ima 
sedež tamkajšnja sekcija MSI. V 
stavbi je še pet stanovanj. Zatem 
so neznanci bencin vžgali in naj
brž zaradi nasičenosti v zaprtem pro
storu je prišlo do eksplozije. Tako 
vsaj meni tržiška policija. Ljudje so 
vsi prestrašeni zbežali na ulico, na 
lice mesta so prišli gasilci in poli
cija. Potem ko je bil požar poga- 
šen so ugotovili da znaša škoda 
milijon in pel lir.

Take provokacije gotovo ne služi
jo demokratičnemu razvoju v ča 
su pred volitvami, pa naj pridejo 
od kjerkoli.

grajene. Prvonagrajenec bo dobil 
meped, drugi pa pokale in diplo
me. Izložbe bo treba pripraviti do 
21. maja, komisija jih bo pregleda
la do 11, junija.

ZA HARMONIKARJE GM

lepo priznanje (udi 
na tekmovanju 
v Livornu

Ni dolgo, kar smo poročalj o le
pem uspehu harmonikarjev šole 
Glasbene mat:ce v Recanatiju, pa 
moramo že spet zabeležiti nov za
vidljiv uspeli naših fantov in deklet, 
ki sledijo glasbenemu pouku v tej 
naši ustanovi. Na mednarodnem 
tekmovanju harmonikarjev v Livor
nu, 5. in 6. maja letos, so se naši 
mladi glasbeniki uvrstili na sam 
vrh lestvice in to v različnih skupi
nah, V prvi, to je v skupini naj
mlajših, je Walter Ferfol.ia zbral 
kar 97 točk, Ugo Tomšič, ki spada 
v višjo skupino pa 96 točk. Zelo se 
je izkazala tudi Mirjam Koncut, ki 
je nastanila v 2. skupini in so ji pri
sodili 97 točk. Vsi trije so gojenci 
šole Glasbene matice v Sovodnjah, 
poučuje pa jih profesorica Dorina 
Kante. V 3. in 5. skupini sta nasto
pila Štefan Bembi iz Trsta in Ivan 
Milič iz Nabrežine. Prvemu je oce
njevalna komisija prisodila kar 98 
točk (in lepo nagrado), drugemu 
pa 97. Bembj obiskuje pouk harmo
nike pri profesorici Zajčevi.

Skratka, ponoven dokaz nadarje
nosti in marljivosti naših otrok ter 
dokaz kvalitete pouka naše «častit- 
ijive* glasbene ustanove, ki prav 
letos slavi 70-letnico.

Izleti

Prispevki
Namesto cvetja na grob Štefana 

Kralja daruje Marjan Čok 5.000 lir 
za Dijaško matico.

Poimenovanje letala JAT 
po Edvardu Rusjanu
V Beogradu bodo danes poimeno

vali novo reaktivno letalo jugoslo
vanske JAT po Edvardu Rusjanu, 
tržaškem Slovencu, ki je prvič le
tel na Rojcah pri Gorici in se je 
leta 1909 z letalom ubil v Beogra
du. Poleg predsednika novogoriške 
skupščine Jožeta šušmelja, se bo
do slavnosti ob poimenovanju udele
žili tudi nekateri, pokojnikovi sorod
niki.

Nagrade za nasade 
, iglavcev in topolov

Deželna gozdarska ustanova je 
razpisala nagrade za vse, ki so v 
času med jesenjo 1978 in pomladjo 
1979 uredili nasade s topoli in i- 
glavci. Nagrada znaša 50 tisoč lir 
za vsak hektar topolov in 200 tisoč 
lir za hektar iglavcev. V poštev pri
dejo nasadi, ki obsegajo vsaj tri 
hektarje in do največje površine 
desetih hektarjev. Prošnje je treba 
vložiti do 30. junija na deželni goz
darski ustanova.

Slovensko planinsko društvo vabi 
člane in prijatelje na družinski po
hod, ki bo v nedeljo, 20. maja iz 
Sovodenj na Vrh in Debelo grižo, 
in ki ga prireja skupina sovodenj- 
skih planincev. Odhod bo ob 9. uri 
izpred Kulturnega doma v Sovod
njah (za Goričane ob 8.30 s Trav
nika), kjer bodo udeleženci tudi pre
jeli ustrezna navodila. V primeru 
slabega vremena pohod-, ne bo.

Sekcije VZPI - ANPI iz Gorice, 
Štandreža in Podgore priredijo v 
nedeljo. 3. junija, celodnevni izlet 
v Kumrovec, Dolenjske Toplice in 
Bazo 20. Prijave sprejemajo najkas
neje do 28. t.m. Bar Milan - štan- 
drež, Edi Maligoj in Ivan Bregant- 
Podgora, Avgust Lenardič in Štefa
nija Bensa Franc - Pevma, Ostavje, 
Štmaver, gostilna Vida Primožiča - 
Gorica.

Razna obvestila
Mladinski center Gorica vabi vsa 

prosvetna in druga društva, (’ so
delujejo na odbojkarskem (za moš
ke in ženske) in košarkarskem tur
nirju, ki bo na odprtem igrišču Slo
venskega dijaškega doma. Vpisova
nje v uradu dijaškega doma ter ra 
sedežu ZSŠDI (Ul. Malta 2),

Kino
(.urica

CORSO 17.30-22.00 «Slip». Daniel 
Ceccardi Francis in Lemair Mi- 
riam.

VERDI 17.00-22.00 «11 braccio vio- 
lento della mala*. R. Widmark in 
D. Forrest. Prepovedan mladini 
pod 18. letom.

V1TTORIA Zaprto.

Tržič
EXCELSIOR 16.30-22.00 «Tu ee 

l’hai o no?».
PRINCIPE 17.30-22.00 «Conviene 

fare bene 1’amore*.

J\’ovn Gorica 
in okolica

SOČA 18.00—20.00 »Bruce Lee — po
grešamo te*. Hongkonški film.

SVOBODA 18.00 - 20.00 «Vajenka». 
Italijanski film.

DESKLE 19.30 «Aleja prekletstva*. 
Ameriški film.

Slovenska prosvetna zveza u-aža 
članu svojega ožjega odbora Danilu 
Nanutu in drugim sorodnikom iskre
no sožalje ob smrti očeta Franca 
Nanuta.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponrči je v 

Gorici dežurna lekarn Baldini, 
Verdijev .,orzo 57. tel. 28-79

Uprava Doma Andreja Budala v 
Štandrežu in v njej včlanjena dru
štva izrekajo predsedniku Danilu 
Nanutu iskreno sožalje ob smrti o- 
četa Franca Nanuta.

Prosvetno društvo »Oton Župan
čič* v Štandrežu izreka svojemu taj
niku Maksu Nanutu iskreno sožalje 
ob smrti očeta Franca Nanuta.

Pred nekaj dnevi so prebivalci 
doberdobske občine, ki so se rodili 
v letu 1929, praznovali 50 letnico: 
kot je običaj ob teh prilikah, so bili

pri domači maši, položili so cvetje 
pred spomenik padlim domačinom, 
na pokopališču so počastili spomin 
umrlih soletnikov, zatem so se zbra

li za skupno sliko pred domačim 
županstvom. Popoldne pa so šli na 
skupni obed in veselo praznovat..,, 
v Sirkovo gostilno na Plešivei...

V ponedeljek, 14. t.m., je preminil v goriški bolnišnici v 
81. letu starosti

FRANC NANUT
iz Štandreža

Pogreb bo danes, ob 12.3C iz mrtvašnice goriške bolnišnice 
s cerkvenim obredom na domače pokopališče.

Žalostno vest sporočajo hčere In 
sinovi Romana, Nerina, Danilo, 

Maks in Irena z družinami
Štandrež, 16. maja 1979
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POMANJKANJE NAFTE POSPEŠILO RAZISKOVANJA

Alternativna goriva izhod iz krize?
Kombiniran pogon električnega in dizlovega motorja ter alkohol kot nadomestilo za bencin so tre
nutno edine možne rešitve, medtem ko vsi ostali načrti sodijo še v svet znanstvene fantastike

Dolge vrste avtomobilov pred 
bencinskimi črpalkami v Los Ange
lesu, mestu, ki je bilo od nekdaj 
simbol motorizacije in industriali
zacije, so bile veliki alarmni zvo
nec: energetska kriza je pred dur
mi in nas bo, hočeš nočeš, prisi
lila, da prilagodimo svoj način 
življenja novi stvarnosti.

Če izvzamemo Italijo, kjer zara
di volitev si vlada ne upa spreje
ti nobenih bistvenih ukrepov, se 
»lasti vse zahodne države ubada
jo s problemom energetskega var
čevanja, čeravno ukrepi so do
kaj različni in nekoordinirani. 
Kot običajno prihaja do izraza raz
lika med bogatimi in revnimi in 
možno je', da bo energetska kriza 
še poglobila prepad med tisti
mi, ki imajo, ter tistimi, ki so bi
li potisnjeni na rep lestvice.

Ni tu mesto, da bi obširneje po-

Avtomobili 
na «kravji» 
pogon
ŽENEVA — Zelo varčni Švica

rji so znani po ten da ne mečejo 
proč prav nič, dokler lahko to ko
likor toliko koristno rabijo v go
spodinjstvu. Prav ta varčnost je 
pripeljala nekatere kmete do te
ga, da so začeli razmišljati, kako 
bi lahko izkoristili gnoj, ki se na
bira v hlevih preden ga razstrosijo 
po njivah.

Eden od prvih, ki se je spom
nil, da bi plin, ki nastaja pri fer- 
mentiranju, lahko izkoristili, je bil 
Manfred Steiner iz Monteheroda. 
Pred nekaj dnevi ga je obiskal 
minister George Andre Chevallaz, 
ki si je zelo pazljivo ogledal eno
stavno napravo, ki se je poslužu
jejo tudi nekateri drugi kmetje. 
Danes pravijo, da gre za posle
dico podražitve petroleja, vendar 
so temu pojavu najbrž botrovali 
tudi drugi razlogi, saj je segre
vanje stanovanju in proizvajanje 
električne energije iz Meva» mno
go ceneje kot kupovanje elektri 
ke, lesa in premoga. Seveda tudi 
od nafte.

Če bi vsi kmetje, ki imajo neob- 
hodno potrebno «surovino» v bliž
nji bodočnosti izkoriščečdli bio
plin, se pravi plin organskega 
izvora, bi proizvedli toliko ener
gije, kolikor bi proizvedlo 400.000 
ton mazuta na leto.

Manfred Steiner pridobiva s su
rovino, za katero skrbi 20 krav, 
trikrat več električne energije, 
kot jo porabi v gospodinjstvu. Vi
šek odstopa neki krajevni tvrdki. 
Že obstaja avto, ki namesto ben
cina rabi bioplin, Steiner pa je 
rekel ministru, da bo kmalu po
skusil s svojim traktorjem. Z 
jeklenko, ki vsebuje kakih 5 kub. 
m bioplina pod pritiskom, avto lah
ko vozi 2 uri.

Način, ki se ga poslužujejo Stei
ner in drugi kmetje, da bi izkori
stili energijo iz svojih hlevov je 
zelo enostaven. V navadno luknjo, 
v kateri hranijo hlevski gnoj po
rinejo cev, v katero so izvrtali 
več lukenj, cev pa se končuje z 
eno ali več odvodnimi cevkami. 
Gnoj skrbno pokrijejo s plastično 
folijo in to je vse. Plin (ki vsebu
je dve tretjini metana in tretjino 
ogljikovega dvokisa) gori kot 
vsak drugi, na cev pa lahko pri
ključijo stroj, ki potrebuje ener
gijo.

Misel vsekakor ni prav nova. 
Turinski velikan Fiat je že pred 
časom razvil načrt za predelavo 
motorja, ki poganja 127. Načrt 
je že operativen, imenovali pa so 
ga TOTEM (Tutal energij module) 
za razliko od drugih strojev pa 
proizvaja toplo vodo in mehan
sko energijo, ki jo takoj pretva
rja v električno. V eni naših pri
hodnjih številk bomo Fiatov TO 
TEM podrobno obravnavali.

ročali o ukrepih raznih držav na 
tem področju, tudi ker smo te 
ukreje obširneje orisali na dru
gem mestu; skopa in zelo she
matična slika je bila uvod v dra
go plat vprašanja, ki pobliže za
nima avtomobiliste in avtomobil
sko industrijo: iskanje alternativ
nih virov energije in alternativnih 
goriv. Morda bo že res, da bo člo
vek v bližnji ali bolj oddaljeni bo
dočnosti prišel do spoznanja, da 
se avtomobilu lahko odpove brez 
težav, zaenkrat pa je osebno vo
zilo skorajda nerazdražljivo pove
zano z našim sistemom življenja, 
da si dejansko ne znamo pred
stavljati sveta brez štirikolesnika, 
še zlasti v Italiji, kjer je mreža 
javnih prevoznih sredstev zelo 
skromna. Poleg tega pa bi kriza 
avtomobilske industrije imela kot 
takojšnjo posledico znaten skok 
števila brezposelnih.

Kako si države pomagajo iz sti
ske? Varčevalni ukrepi so le ena 
plat vprašanja, medtem ko drago 
predstavlja iskanje alternativnih 
rešitev za osebne in javne pre
voze. Nekateri so dejansko alter
nativni, dragi pa le priredbe dose
danjih in poskus, da bi omejili po
rabo bencina. To poglavje je bilo 
začeto že pred več leti, energet
ska kriza pa je dala tej razisko
valni dejavnosti novega zagona.

Avto z električnim motorjem je 
bil že od nekdaj ena od rešitev, 
ki so jih izvedenci nakazali kot 
možni izhod iz krize. Razlogov je 
več: električno energijo je mogo
če proizvajati tudi z drugačnimi 
viri kot so ogljikovodiki, motorji 
so tihi in ne onesnažujejo, poleg 
tega pa je njihova energetska sto
rilnost neprimerno večja od sto
rilnosti motorjev z notranjim izgo
revanjem (skoraj 90 od sto proti 
skromnim 25). Poleg tega bi re
zervoarje polnih ponoči, kar bi 
omogočilo bolj smotrno porazde
ljevanje obremenitve na električ
no omrežje. Težava, ki je doslej 
Zavrla razširitev električnega mo
torja, so bili predvsem akumula
torji: sedanji so odločno pretežki 
in «vsrkajo» premalo energije, saj 
ima vozilo v najboljših primerih 
70 do 100 km avtonomije.

Da 'oi premostili to težavo, so v 
ZRN izbrali mešan sistem, ki ga 
nameščajo še zlasti v avtobuse: 
med mestno vožnjo poganja vozi
lo električni motor, izven mesta 
pa dizlov, ki obenem poganja še 
generator za polnjenje akumula
torjev.

Kar zadeva alternativna goriva 
je spektrum nakazanih rešitev še 
obsežnejši: raziskovalci preizkuša
jo različne rešitve, ki pa so za
enkrat neuporabne za industrijsko 
proizvodnjo. Če izvzamemo metan 
ali utekočinjen naftni plin, ki so
dita med ogljikovodike, kot možna 
goriva prihodnosti navajajo alko
hol, vodik, vodo, ali pa celo sonč
no energijo, da drugih rešitev 
sploh ne omenjamo.

Vodik bi lahko bil idealno gori
vo (med drugim je onesnaženje 
zelo skromno) proizvodna cena pa 
je bila doslej nepremostljiva ovi
ra. Sedaj sicer trdijo, da so v 
ZDA izumili fotokemijski postopek 
z ultravioličnimi žarki, vprašanje 
pa je, ali se bo obnesel in koliko 
časa bo še treba, da bo sistem 
uporaben na industrijski ravni in 
da bo dovolj gospodaren.

Veliko bolj konkretna in časovno 
znatno bližja je perspektiva alko
hola, saj so sedanji motorji z zno- 
tranjim izgorevanjem lahko prila
godljivi temu gorivu. Nekatere dr
žave kot Brazilija in Argentina so 
že cdločno stopile na to pot (v 
Braziliji je že okrog 2000 avtomo
bilov na alkohol in na cestnem 
omrežju so se že pojavile prve čr
palke), nekatere industrije pa se 
tem težnjam prilagojujejo. Fiat 
že preučuje potrebne spremembe, 
da bi svoje motorje prilagodila 
mešanici bencina in metanola. 
Tehničnih ovir v tem pogledu v 
bistvu ni, organizacijska in gospo
darska bremena pa so zaenkrat 
znatna, saj je proizvodnja alkoho
la znatno dražja in vprašanje je, 
ali bi lahko zadostili povpraše
vanju.

Bo novi malček «zero» 
izpodrinil fiat 126?

V Turinu zagotavljajo, da bodo tudi v 80. 
letih prodali vsaj 60.000 «126» na leto
TURIN — V Italiji se je motori- janske avtomobilske industrije po-

zacija začela z majhnimi avti. 
Najprej «topolino», potem «600», 
«500», pa «850» in končno «126» v 
vseh svojih enačicah. To so v 
bistvu avti, s katerimi so Italija
ni postali narod avtomobilistov. 
Tudi drage, tuje, avtomobilske hi
še, so dojele potrebe italijanskega 
tržišča in dosegle pomembne cilje 
pri prodaji. Naj omenimo samo 
primer «mini» in francoski «re- 
nault 5».

Konec leta ali nekaj kasneje bo 
turinska tovarna vrgla na trg še 
en avto spodnjega razreda. Za se
daj (vendar najbrž tudi dokončno) 
bo njegovo ime «zero». Na voljo 
bosta dve osnovni enačici: prva z 
dvovaljnim 650-kubičnim motorjem; 
druga pa s štirivaljnim 903-kubič- 
nim motorjem, tistim, ki poganja 
127. Pri tem se torej v okviru 
proizvodne politike največje itali-

Največja, najtežja in najdražja

Tovarna Goodyear je izdelala gume. ki jo vidite na zgornjem posnetku: gre za največjo (3,5 metra vi
soko in 1,7 metra široko), najtežjo (5.700 kg) in najdražjo (42 milijonov Ur) gumo na svetu. Z njo bodo

opremili velik žerjav

Nekaj osnovnih pravil o navigaciji
V vseh naših člankih o pomor

stvu smo se do sedaj soočali pred
vsem s problemi, ki so bili tesno 
povezani z našimi finančnimi 
zmogljivostmi. Danes bi sprego
vorili o osnovnih pojmih naviga
cije, ki jih bi moral obvladati vsak
do, ki se poda na nekoliko daljše 
križarjenje.

Kolikokrat smo z zavistjo gledali 
na velike jahte polne najrazličnej
ših elektronskih navigacijskih in
strumentov. Večina teh naprav pa 
je za priobalno plovbo nepotreb
na, ravnanje z njimi je zahtevno, 
da je zavist neumestna. Vsako le
to smo lahko priča številnim bro
dolomom jaht in večjih gliserje 
ki so imeli na Krovu vsega, kr
marju pa je predvsem manjkala 
razsodnost in volja, da bi med 
plovbo proučeval pomorske karte. 
Te lahko kupimo v vsaki trgovini 
z navtičnimi pripomočki, jugoslo
vanske pa v koprski luki. Pri tem 
velja osnovno pravilo, da mora bi
ti karta reambulirana, vrisane 
morajo biti torej vse novosti. Last
nik malega čolna bo takoj prista
vil, da nima prostora, kjer bi

lahko v plovilu držal karte in čr
tal kurze. Italijanska rekreacij
ska »industrija* je odpravila tudi 
to nevšečnost. Na tržišču so male 
plastificirane pomorske turistične 
karte (nauticard) formata 22x23 
centimetrov, ki so primerne tudi 
za majhne gumijaste čolne, saj so 
nepremočljive. Z razliko od klasič
nih navtičnih kart imajo' te že 
vrisane najrazličnejše kurze, z 
geografsko in magnetno smerjo ter 
s podatki o oddaljenosti med po
sameznimi kraji in pristanišči. Sa
mo po sebi umevno nam bo tudi 
s takim pripomočkom glavni nav: 
tični instrument magnetni kompas. 
Namestitev slednjega nam ne bo 
povzročala nevšečnosti, če je na
še plovilo jadrnica, kljub temu pa 
bomo morali preveriti morebitno 
deviacijo. Težje bo z motornimi 
čolni in gliserji, kjer železne mase 
negativno vplivajo na magnetni 
kompas. Najbolje bo, da sežemo 
nekoliko globlje v žep in kupimo 
takega, ki ima vgrajen magnetni 
kompenzacijski sistem, da lahko 
odpravimo magnetne motnje. Kdor

pa si sam začrtuje kurz na nav
tični karti bi moral imeti še mali 
priročni kompas, da bi lahko dolo
čeval azimute z viziranjem objek
tov na obali. Tega lahko nadome
stimo s posebnim kompasom, ki 
ga vgradimo pred objektiv daljno
gleda, da lahko še bolj točno do
ločimo smeri. Daljnogled je torej 
po kompasu najvažnejši navigacij
ski pripomoček. Svetujemo take- 
ka s sedemkratno povečavo in 50- 
milimetrsko goriščno razdaljo, saj 
je Večja povečava zaradi zibanja 
neuporabna. Če nimamo vgraje
nega magnetnega kompasa, nam 
je vizirni križ v veliko korist, saj 
lahko z njim ugotavljamo približ
ne razdalje od določenih objektov 
na obali. Križ nam lahko v dalj
nogled vgradi vsak boljši optik 
brez večjih izdatkov.

S tem smo zadostili osnovnim 
problemom navigacijskih inštru
mentov, iz spomina moramo še 
obuditi naše osnovno zemljepisno 
znanje, da bomo lahko brali nav
tične karte in jih smotrno upora
bili. Morda ni odveč, da spomni

mo na nekaj osnovnih pravil. V 
pomorstvu rabimo Merkatorjevo 
projekcijo, kjer tvorijo poldnevni
ki prave kote z vzporedniki, saj 
nas zanima, predvsem točno upo
dobljena sther plovbe. Z dvema 
navtičnima trikotnikoma zarišemo 
na izhodiščni točki pravokotnico 
na osnovnico, iz izhodiščnice po
tegnemo črto do našega cilja in s 
kot orne rom ugotovimo geografsko 
smer. Na, navtični karti ugotovi
mo magnetno deklinacijo, jo do
damo ali odštejemo pa imamo 
smer po kateri bomo pluli. Vsak 
se bo iz šolskih klopi še spomnil 
da je zgornja stran zemljevida o- 
brnjena proti severa, spodnja pro
ti jugu, desna proti vzhodu in le
va proti zahodu. Razdaljo na nav
tičnih kartah merimo z morskimi 
miljami. Kompas razpnen.o med 
izhodiščno točko in končnim ci
ljem, razdaljo prenesemo na des
no ali levo stran zemljevida in 
odčitamo minute zemljepisne širi
ne, vsaka minuta je namreč ena 
morska milja ali 1.852 metrov.

VOJKO COLJA

stavlja vprašanje, koga bo nado
mestil «zero» ali «126», kot je 
slednji v letih 70. nadomestil 
prejšnji model «500», ali pa bo no
vorojenček zamenjal večji «127». 
Gre za vprašanje, ki so si ga po
stavili tudi v zvezi z modelom 128, 
potem ko so začeli proizvajati 
«ritmo».

Emilio Melli, eden komercial
nih direktorjev Fiata trdi, da bo 
model «126» imel še več let živ
ljenja. Ne gre za izjavo, ki naj bi 
pomirila možne kupce, temveč za 
potrebo, ki izhaja iz značilnosti 
italijanskega tržišča. Doslej je Fiat 
proizvedel poldrugi milijon «126». 
To je vsekakor pomemben dosežek, 
še zlasti če pomislimo, da so ta 
mode! začeli proizvajati pred še
stimi leti. Trenutno dosega pro
izvodnja 400 enot dnevno, v le
tu 1979 pa bodo prodali kar 150 ti
soč teh avtov. Te številke pome
nijo, da je «126» model, za ka
terega je veliko povpraševanja. V 
istem obdobju bodo prodali 70 ti
soč «131», in 244 tisoč «127».

Kar zadeva predvidevanja za 
razvoj prodaje fiata «126» v 80. 
letih, ko bodo prvi modeli «zero» 
že v prodaji, pa je Emilio Melli 
mnenja, da bo «126» uspešno klju
boval konkurenci. Ta poiitika sodi 
v okvir čedalje večje diferencia
cije modelov, ki označujejo itali
jansko tržišče. «126» spričo svoje 
majhne porabe in dejstva, da je 
relativno poceni, bo ostal ideal
no vozilo za tiste, ki komaj zače
njajo voziti in za mladino sploh. 
Kot trdi Melli je «126» danes naj
bolj poceni avto na evropskem tr
žišču. Tudi to je dejavnik, ki 
pri tem modelu igra odločilno vlo
go. Iz tega sklepajo, da bo veliko 
povpraševanje po fiatu «126» o- 
stalo tudi potem, ko bo na trži
šče prišel «zero». Predvidevajo, 
da bodo tudi v bodoče prodali vsaj 
60 tisoč «126» na leto. Kar zadeva 
tehnično plat pa je Melli mnenja, 
da je tehnična struktura «126» ide
alna za mestni promet in da bo 
tudi to vplivalo na izbiro avtomo
bilistov.

Novi fiat 
127 - top

ITALIJANSKA TV 
Prvi kanal

12.30 Argumenti
13.00 Vidikon
13.25 Vremenska slika
13.30 DNEVNIK
14.00 Volilna kronika
14.10 Jezik za vsakogar 

Francoščina
17.00 Valeria Moriconi, 

pripoveduje
17.10 Anna, dan za dnem, 7. del
17.25 Ihtavi, simpatični 

Braccio di ferro, risanka
17.30 Giottov «0»: Olje
18.00 Argumenti
18.30 Glasbene meje 

Festival: Indija - Amerika
19.00 DNEVNIK 1 - KRONIKE 
19.20 Prostor 1999,

Tora, L del
19.45 Almanah in Vremenska slika
20.00 DNEVNIK
20.40 Pepper Anderson — 

posebni agent — TV film
21.35 Made in England
22.10 Quasi uomo:

Srečanje s pesnikom 
Dinom Campanijem

22.50 Športna sreda:
Nogomet.
Ob koncu Dnevnik 
in Vremenska slika 
Drugi kanal

12.30 DNEVNIK 2 - Za in proti
13.00 DNEVNIK 2 — Ob 13. uri
13.40 Raziskave o ravnotežju 

okolja
Program za mladino

17.00 Miške, risanka
17.05 Vojska Toma Grattana: 

Ujetnik, TV film
17.25 To je enostavno:

Program o tehniki

in znanosti
18.00 Kino — Gledališče
18.30 DNEVNIK 2 — športna sreda
18.50 Volilna tribuna 
19.05 Dober večer s . ..

Paolom Polijem
19.45 DNEVNIK 2 — Odprti studio
20.45 Volilna kronika
20.40 II delitto Notarbartolo,

2. del
21.35 Le memorie e le cose: 

aSteklom
22.00 Volilna tribuna
22.50 Obzorja tehnike in znanosti 

Ob koncu Dnevnik 2 — 
Zadnje vesti
JUGOSLOVANSKA TV 
Ljubljana

9.00 in 10.00 TV v šoli
15.10 Nogomet: C. zvezda - Velez
17.25 POROČILA
17.30 Tako so živeli;

A. Ingolič: če bi se odprlo 
17.55 Od slike do slike, 

serijska oddaja
18.25 Ne prezrite
18.40 Obzornik
18.50 Zgodnja glasbila
19.15 Risanka
19.10 TV DNEVNIK
20.00 Filmi tedna:

Nori dnevi
21.30 Majhne skrivnosti 

velikih kuharskih mojstrov
21.35 TV DNEVNIK
21.50 Nogomet:

Barcelona - Fortuna
Koper

19.30 Nogomet:
finale pokalnih prvakov

20.00 TV DNEVNIK
20.15 Nogomet: drugi polčas
21.00 Strah brez razloga, film

Fiat 127, ki po opremi sodi v 
sam vrh te kategorije vozil in je 
namenjen vsem tistim, ki se isto
vetijo z vsem, kar je «top»: to naj 
bi bila nova Fiatova različica 127- 
top, ki bo na voljo kupcu od srede 
meseca junija. Novi fiat se razli
kuje od dosedanjih različic tega 
modela po znatno razkošnejši opre
mi in po premični strehi, motor in 
podvozje pa sta nespremenjena.

Če izvzamemo vse izboljšave v 
zunanji opremi (med dragim pla- 
tična pasova, ki ščitita boke), in 
bolj skrbno izbiro notranje opre
me, se novo vozilo razlikuje od 
dosedanjih predvsem po premič
ni strehi (78x76 cm), ki je prvič 
serijsko vgrajena na modelu te 
kategorije. Premično streho bodo 
imela le vozila plave kovinske bar
ve, medtem ko bodo vozila z bro
nasto kovinske barvo imela tradi
cionalno streho. 127-top bo na raz
polago samo v teh dveh barvah.

Nove cene 
vozil Alfa Romeo
Milanska tovarna Alfa Romeo 

.je z 10. majem podražila popreč
no za 5,5 odstotka cene svojih vo
zil. Nove cene (tem je treba pri
šteti še davek na dodatno vred
nost IVA) so sledeče: alfasud 3 
milijone 890.000, alfasud super 4 
milijone 410.000, alfasud TI 1350
4.910.000, alfasud kombi 4.750.000, 
giulietta 9.925.000; giulietta 1,8 7 
milijonov 750.000, alfetta 7.250.000, 
alfetta 2,0 9.070.000, alfetta GTV
2,0 9.170.000 lir.

TRST A
7.00 8.00, 9.00, 10.00, 11.30,

13.00, 14.00, 15.30, 17.00, 18.00, 19.00 
Poročila; 7.20 Dobro jutro po na
še; 8.05 Na produ Glinščice; 9.05 
Slovenski izvajalci lahke glasbe;
9.30 Male besede o velikih stva
reh; 9.40 Disco mušic; 10.05 Za 
ljubitelje operne glasbe; 10.45 Od
daja za prvo stopnjo osnovne šo
le; 11.00 Ljudje in dogodki; 11.35 
Vam ugaja jazz?; 12.00 Pesmi 
brez besed; 12.30 Danes obišče
mo...; 13.15 Od solista do zbora;
14.10 Mladi pisci; 14.20 Kličite 
Trst 31065; 16.30 Otroci pojo; 16.40 
Motivi z malih zaslonov; 17.05 Mi 
in glasba; 18.05 Radijska krimi
nalka: 18.40 Naši stari znanci.

KOPER
6.30, 7.30. 8.30, 9.30, 10.30, 12.30,

13.30. 14.30, 15.30, 16.30. 18.30, 19.30 
Poročila; 6.00 - 7.00 Dobro jutro 
po naše; 8.32 Protagonisti opere;
9.00 Klarinetist Henghel Gualdi;
9.15 Knjiga na radiu; 9.32 Lucia- 
noVi dopisniki; 10.00 Z nami je...;
10.15 Orkester Baiardi; 10.40 Glas
ba in nasveti; 11.00 Kirn, svet 
mladih; 11.35 Poslušajmo jih sku
paj; 12.05 Glasba po željah; 14.00 
Kino danes; 14.10 Plošče; 14.33 
Simfonični poemi; 15.00' Mladi 
pred mikrofonom; 15.40 Vrtiljak 
jugoslovanskih motivov; 16.40 Gla
sbeni notes; 17.00 Ob petih popol
dne; 17.30 Primorski dnevnik;
18.00 Glasba po željah; 18.35 Do
mači pevci in zabavna glasba; 
19.33 Crash; 20.00 Glasba; 20.32 
Rock party; 21.00 Ob 21. uri; 21.32 
Komorna glasba.

RADIO 1
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00,

14.00, 15.00, 19.00, 21.00 Poročila;
6.00 in 7.30 Glasbeno prebujanje;

8.50 Glasba; 9.00 in 10.35 Radio 
anch’io; 11.30 Vieni avanti creti- 
no; 12.05 in 13.30 Vi in jaz: 14.0o 
Glasba; 14.30 Almanah; 15.05 Za 
Evropo; 15.20 Rally; 15.45 P«PC“' 
danska radijska srečanja; 16.40 
Klasična glasba; 17.05 Buffalo 
Bill; 18.00 Radijska drama; 19.30 
Poslušaj dela se noč.

RADIO 2
7.30, 8.30, 9.30, 10.30, 11.00, 12.30,

15.30, 16.30, 17.30, 18.30, 19.30 Po 
ročila; 6.00 in 7.56 Nekega druge
ga dne; 9.32 Misteri di Bologna-. 
10.12 Sala F; 11.32 Volilna tribu
na; 12.45 Lo stretto superfluo;
13.40 Romanca; 15.00 in 17.00 Tu
kaj Radio 2; 17.50 Plošče; 18-33 
Pogovor z mladino; 20.40 SpazioX-

LJUBLJANA
7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00.

14.00, 15.00, 19.00, 21.00 Poročila:
7.30 Iz naših sporedov; 8.08 » 
glasbo v dober dan; 8.30 Pis®J! 
svet pravljic in zgodb; 9.05 - 10-00 
Z radiom na poti; 10.05 Rezervira
no za...; 12.10 Veliki zabavni or
kestri; 12.30 Kmetijski nasveti:
12.40 Ob izvirih ljudske glasbene 
urpetnosti; 13.00 Danes ob 13.00: 
1.3.20 Obvestila in zabavna glasba:
13.30 Priporočajo vam...; 14<® 
Razmišljamo, ugotavljamo...; 14.*'® 
Naši poslušalci čestitajo in Pf" 
zdravljajo; 15.30 Od melodije 
melodije; 16.00 «Loto vrtiljak*!
17.00 Studio ob 17.00; 18.00 Ška
tlica z godbo; 18.30 Iz dela Glas
bene mladine Slovenije; 19.35 Lah
ko noč, otroci!; 19.45 Minute J 
Zadovoljnimi Kranjci; 20.00 Na* 
gost; 20.15 Koncert za besedo:
20.40 Edvard Grieg: Sonata št. 1 
za violino in klavir 21.05 Christoph 
Willibald Gluck: Orfej in Evridi
ka.

Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Preiz

kusite načrte prodno jih začenja
te izvajati. Zelo vas bo privlače
vala nova simpatija.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Če vaše 
delo ne da takojšnjih rezultatov, 
se ni treba razburjati. Kapricioz- 
nost ljubljene osebe.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Kljub nekaterim nesoglasjem med 
sodelavci bo delo napredovalo. 
Načrti za prihodnost.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Upo
števajte dobre nasvete zvestih pri
jateljev. Danes se morate zadovo
ljiti z manjšimi uspehi.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Pomanj
kanje samozavesti vam lahko po
vzroči profesionalno škodo. Bodite 
odkritosrčni z drago osebo.

DEVICA (od 23.8. d0 22.9.) Ju
tro je primemo za važne nakupe. 
Ugodne priložnosti za uresničitev 
novih pobud. Spor v družini.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.1?'? 
Uspehi bodo prišli brez forsiranj®- 
Nekaj napetosti v družini. Skorajš
nje potovanje. ,

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.H-' 
Odlično razpoloženje za unisa 
dela. Možnost stranskega zusiU' 
ška. Prijetne ure z drago oseb0- 

STRELEC (od 23.11. do 20. L.' 
Kritični čut vam bo omog00 
premostitev težav. Možnost sreča
nja z novimi osebami. . >

KOZOROG (od 21.12. do 20.1' 
Velike spremembe v organizacij 
dela. Samo aktivnost lahko prepre” 
čj razvodenitev neke zamisli. ..

VODNAR (od 21.1. do 1 
Končno boste izpeljal; do krid 
prevzeto dolžnost. Neupravičen 
vznemirjenost na podlagi ljut)Cr 
sumnosti. ...

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Odji®* 
ideje drugih boste spretno izr* 
biti. Presenečenje v srčnih za 
devah.

f Branko Babič

12.

1

LJUDJE IN BOJI 
NA KOZARI

Pričevanje o vstaji in revoluciji 1911 • 1912 J
Ob izbruhu splošne vstaje proti okupatorju ter usta- 

ški oblasti pa je bila Paveličeva zamisel o preselitvi pre
stolnice NDH v Banjaluko dokončno pokopana. Tedaj se 
je Pavelič znašel na robu popolnega poraza in reševati 
so ga morale nemške zasedbene sile, da je lahko do 
konca vojne še vzdržal; seveda je bil zato v popolnoma 
podrejenem hlapčevskem položaju. Zato tudi ni mogel 
več razmišljati o Banjaluki kot o prestolnici NDH.

Medtem ko so se ustaške oblasti v začetni fazi silo
vito zagnale proti Srbom, so komuniste pustile relativno 
pri miru, kar pa je bila seveda zgolj taktika po nasvetu 
nemških okupacijskih oblasti. Podobno se je namreč do
gajalo tudi na ozemlju Slovenije in tudi drugod po Ju
goslaviji, koder so bile nemške čete. Nemški okupatorji 
so v Sloveniji komuniste začasno puščali pri miru, spra
vili pa so se takoj nad inteligenco, jo zapirali in množič
no izseljevali v Srbijo in Bosno. S tem so hoteli uničiti

duhovni potencial slovenskega naroda, da bi v naslednji 
fazi izvedli peklenski načrt o uničenju slovenskega na
roda z razseljevanjem po Evropi, v skladu s Hitlerjevim 
ukazom: »Naredite mi to deželo nemško!* Takšen odnos 
nemških oblasti do komunistov ter komunistične partije 
v začetku okupacije je izhajal bržkone iz določenega ob
zira do Sovjetske zveze, s katero je Hitler sklenil pakt 
o nenapadanju. Tako naj bi nekako ohranjal navidezno 
veljavnost sklenjenega pakta. Toda medtem je gestapo 
skrbno preučeval policijsko kartoteko stare Jugoslavije, 
evidentiral vse znane in potencialne komuniste, sprem
ljal njihovo delovanje; da bi ob napadu na Sovjetsko 
zvezo 22. junija 1941 z vso silo udaril po komunistih 
ter komunistični partiji.

V vmesnem obdobju (do napada nacistične Nemčije 
na Sovjetsko zvezo) so se v Banjaluko vrnili vsi komu
nisti, ki so bili mobilizirani ali ki so se kot prostovoljci 
javili v vojsko, da bi branili domovino pred fašističnim 
agresorjem. Vrnili so se tudi tisti, ki jih je bivša jugo
slovanska oblast tik pred vojno pozaprla v koncentracij-, 
ska taborišča. Tako se je zgodilo, da je bilo kmalu po 
okupaciji številčno stanje partije enako kot prej.

Ob vrnitvi sem ponovno prevzel, dolžnosti sekretarja 
mestnega komiteja. Takoj smo obnovili organizacijo, obli
kovali partijske celice in sklicevali posvetovanja, na ka
terih smo se dogovarjali o politiki ih akcijah partije. 
Čeprav ni bilo mogoče «legalno» delovati z množičnimi 
organizacijami, ki so bile razpuščene že pred okupacijo, 
smo uspeli razviti med množicami široko aktivnost. Pre
bivalstvo smo seznanjali posamezno in v manjših ali 
večjih skupinah o fašističnem značaju ustaške oblasti.

pojasnjevali nujnost politike bratstva in enotnosti ljudstva 
in krepitve odpora proti okupatorju ter proti ustaški obla
sti. Prebivalstvo vseh narodnosti (Srbi, Hrvati, Muslima
ni in drugi) je v veliki večini sprejemalo našo politiko 
in obsojalo ustaško početje. Ne samo komunisti in sim
patizerji partije, tudi velika večina prebivalstva je spre
jemala politiko partije kot nujno in edino alternativo v 
boju proti okupatorju in ustaški NDH. Tako ustaške 
oblasti, kljub velikemu prizadevanju, niso uspele orga
nizirati kakih večjih zborovanj ali manifestacij v pod
poro svoje politike. Vse, kar so pripravili, je bilo na moč 
klavrno in z malo udeležbe. Vzporedno s politično akcijo 
pa se je partija že pripravljala tudi na oborožen boj. V 
ta namen je ustanavljala posebne skupine, ki so zbirale 
orožje in strelivo ter ga uskladiščale za čas, ko naj bi 
prešli v oboroženo akcijo.

Izrednega pomena je bilo partijsko posvetovanje, ki 
ga je pripravil oblastni komite KPJ za Bosansko krajino 
prve dni junija 1941 na Sehitlucima, hribu nad Banja
luko, kjer stoji danes veličasten spomenik osvobodilni 
vojni. Namen tega posvetovanja, ki so se ga udeležili 
delegati partijskih organizacij iz cele Bosanske krajine, 
je bilo seznanjanje s sklepi aprilskega plenuma CK KPJ 
v Zagrebu glede na priprave za oboroženo vstajo, Ta 
posvet je vzpodbudil partijske organizacije Bosanske kra
jine, da so okrepile svojo politično dejavnost in tudi vo
jaške priprave. Politično delo naj bi energično razkrin
kavalo ustaško politiko in krepilo bratstvo ter enotnost 
narodov Bosne in Hercegovine, na vojaškem področju pa 
naj bi partija organizirala zbiranje orožja in ustanav
ljanje vojaških borbenih skupin.

Kmalu potem, sredi junija, je bil prav tako na 
hitlucima poseben sestanek, ki se ga je udeležil član v° 
jaškega vodstva pri pokrajinskem komiteju KPJ za Bosi1 
in Hercegovino, Mahmut Bušatlija - Buš. Tedaj se je ust® 
novilo vojaško vodstvo za Bosansko krajino z nazivom v<^ 
jaški komite, v katerega so bili imenovani: Osman Kat® 
bogovič, Kasim Hodžič, Josip Mažar-šoša in jaz. Vod?tv 
je dobilo direktivo, naj se v vseh srezih (okrajih) Bos®11 
ske krajine ustanovijo okrajni vojaški komiteji in uda1"11 
diverzantske skupine. Te vojaške formacije, ki naj jih 
siavljajo predvsem izkušeni komunisti, naj v določen® 
trenutku začnejo gverilske operacije v mestih in okol,c-

Nekaj dni zatem je sledil napad nacistične Nem^ 
na Sovjetsko zvezo. Spremenili so se pogoji delovanj® \ 
munistične partije, nastopila je nova laza razvoja nai'a 
noosvobodilnega boja. Napad na Sovjetsko zvezo je v U, 
deh vzbudil veliko upanja v zmago nad fašizmom- " 
munistična partija je takoj po napadu organizirala 5 g 
Stanke komunistov s prebivalstvom, razlagala je n°' 
situacijo in nakazovala možnost ter potrebo po oboro* . 
nem boju.

Nastalo je celo svojevrstno navdušenje, da je bila So
vjetska zveza vključena v vojno proti Hitlerjevi Neifl61^ 
in zavladalo je veliko zaupanje v Sovjetsko zvezo tet 
njeno Rdečo armado. Ugodnejši pogoji za razvoj os v O® 
dilnega boja so verjetno vplivali, da je budnost partije 
koliko popustila. Nihče ni v tem ozračju dovolj resno ra(j 
mišljal o možnosti, da bi Nemci bliskovito udarili P1^ 
komunistom in komunistični partiji. Kakor vemo, Pa 
je okupator na ta trenutek temeljito pripravljal;



(Kras).
TRETJEKATEGORNICE 

Furlan - Alippi 2:0 (17, 17)
V. Dol jak - Muti 2:0 (22, 12) 
S. Doljak - Busnardo 1:2 (15, —19,

Sedmak - Cardona 2:0 (9, 6)
Busnardo Skrij 2:0 (16, 15)
Zanelotti - Furlan 2:0 (19, 12)
V. Doljak - Palazzoli 2:0 (18, 18) 
Piantanida - Sedmak 1:2 (19, —11,

Atletska sekcija Bora je priredila 
v soboto na Kolonji zadnje propa
gandno tekmovanje letošnjega šol
skega leta. Atletski troboj je bil na
menjen dijakinjam in dijakom slo
venskih šol s Tržaškega.
.JCetaaoven je-je povsem uspelo pri 

dekletih, saj se je na stadionu pred
stavilo skgr^j. .80 dekjet iz skoraj 
vseh-JaL Tantov pa . je bilcuia.xaz- 
polago le peščica. Športni delavci 
Bora so pri dekletih lahko pregle
dali vrsto talentov in na splošno u- 
gotovili dokajšnje zanimanje za to 
panogo. To zanimanje se lahko v

Klavdija Marušič (Ciril - Metod); 
11. Marina Furlan (Erjavec), Kri
stina Favaretto (Erjavec), Valenti
na Bpsechian (Erjavec).

Deklice — letnik 1966
Na prva mesta so se v glavnem 

uvrstile dijakinje, ki že gojijo-raz
ne športe. Bilo je sicer tudi nekaj 
izjem pri še neodkritih talentih. Naj
hitrejša je bila dana . Veljak, med 
štirimi dekleti, ki so kroglo sunile 
preko 8 metrov je bila «najdaljša»

A. Rebula - Ronzoni 0:2 (11, 12) 
Masia - Sedmak 2:0 (17, 12) 
V. Doljak - Curelli 2:1 09, -10, 6) 
V. Doljak - Zanellotti 2:0 (18, 15) 
V. Dotjak - Rtmzorri 2:1 (12, —12, 7) 

Lestvica: 1. V Dni jak (Kras K 
MLADINKE

S. Doljak - Busnardo 2:0 (19, 7) 
Furlan - Cocconi 2:0 (5, 3)
A. Rebula - Gatti. 2:0 (17, 17)

34. Giorgina
35. Clarissa
36. Tatjana !

14; 38. Barbara Pisani
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Barcelona favorit finala
V njenih vrstah pa verjetno ne bo igral Rrankl

, Panes bodo v Baslu izročili prvi 
letošnji evropski klubski pokal. V 
finalu za pokal pokalnih prvakov se 
Dosta za to odličje potegovala špan- 

klub Barcelona in zahodnonem-
I a Fortuna iz Dusseldorfa. Barce- 
°na nastopa danes že drugič vfi- 
n*lu tega pokala; pred desetimi le-
II so Španci prav v Baslu izgubili 
v finalu s Slovanom iz Bratislave; 
5® Barcelono je takrat nastopal njen 
j-janašnji trener Joaquin Rife. To-

bo imel Rife precej težav s 
^stavo enajsterice, saj je imel 
franki (ki je najboljši strelec v 
sPanskem prvenstvu z 29 zadetki) 

nedavnim prometno nesrečo, 
rh kateri se je hudo poškodovala 
r0?! Po tej nesreči je Krankl iz- 
***•* željo, da zapusti nogomet, ni 
P® že prejel dokončne odločitve o 
J8®« de pa bo stopil na igrišče si 
shko sami predstavljamo njegovo 

PSfhično stanje. V dvomu sta tudi 
nastopa prostega branilca Migueli- 
Ja >n pa napadalca Heredie. Ne sme- 
P10 Pa pozabiti, da nastopata v 
Panskem klubu dva izredna nogo- 

jnefaša, kot sta kapetan reprezen- 
ance Asensi in Nizozemec Neeskens, 

"' bo tako odigral zadnja srečanja 
* Barcelono pred odhodom h Cosmo- 

v New York.
Barcelona je že nastopala na sed- 

fih evropskih finalnih tekmah in 
gojila štirikrat pokal sejemskih 
yfest. Fortuna iz Dusseldorfa nima 

® nobenih zaslug na mednarodnem 
P°1ju, še nikoli pa ni niti osvojila 
EjTega mesta v nemškem prvenstvu, 
ijnner nemške reprezentance Jupp 
f-*rwall je prepričan v zmago For- 
"'jne, saj meni, da so Španci dosti 
njočnejši doma kot na tujem (če- 
j av so si zagotovili nastop v fina- 
u šele v povratnem srečanju z zma- 

v Belgiji nad Beverenom). V 
nemškem moštvu izstopa izredni re- 
Pfnzentant Zimmermann, ki slovi po 
''njih strelih izven kazenskega pro- 

jf^fa. Srečanje bo sodil Madžar Pa-

NA DEŽELNEM 
EKIPNEM PRVENSTVU

Borovke dosegle 
normo za DP

jV soboto in nedeljo je bilo v Trstu 
Spželno atletsko ekipno prvenstvo, 
^femočno je zmagal Libertas iz 
jfbfa, Goričani pa so v borbi za 
/“&> mesto le za sami dve točki

čana Pagliara, ki je 400 m čez ovi
re pretekel v 53”5, Martinija (210 
cm v višino), Piccina na 800 m, 
Sorata na 1.500 in 5.000 m in še 
koga drugega. S palico je kar 5 atle
tov preskočilo 450 cm ali več. Med 
dekleti, pri katerih je brez težav 
zmagala SNIA iz Torviscose, so do
bre izide dosegle še Chivilo (176 cm 
v višino), Paoletti (25”5 na 200 m) 
in Suligoi (kopje 41 m).

Domača atletika tokrat ni naska
kovala ekipne uvrstitve, za katero 
je bilo potrebno močno ali vsaj šte
vilno zastopstvo. Rezultati posamez
nikov so bili dobri ali celo odlični. 
Najboljši sta bili Sonja Antoni in 
Loredana Kralj, ki sta v teku na 
400 m čez ovire (67”) in v metu 
krogle (12,19 m) dosegli normi za 
nastop na državnem prvenstvu. Ire
na Tavčar je kot po navadi zmaga
la v obeh metih z zadovoljivima re
zultatoma (12.45 m in 42.16 m).

Med fanti sta se posebno dobro 
izkazala Igor Korošec in David Bla- 
žina. Prvi je 200 m pretekel v 23”8 
in 400 m v 53”4 ter za desetinko oz. 
dve popravil osebna rekorda. Bia- 
žina je v disku dosegel skoraj 34 
metrov in končno tudi v tekmi do
kazal svojo pravo vrednost. Igor 
Bigatton je metal kladivo v zelo 
ostri konkurenci z bivšim italijan
skim rekorderjem Vecchiatom na 
čelu. Za malo je popravil svoj zad
nji dosežek iz Gorice, ni pa se pri
bližal svojemu letošnjemu najbolj
šemu dosežku. Nekoliko pod priča
kovanjem je bil tudj rnladi kopjaš 
Gabrijel Sedmak. Sedmak starejši 
je med kladivom in diskom gotovo 
bolj zadovoljen z dosežkom v disku.

Za Adrio je nastopil samo Egon 
Renko na 1.500 m. Njegov rezultat 
je občutno zaostal za letošnjim naj
boljšim časom.

(kb)

Zelo pozitiven obračun ŠK Kras
Igralke našega društva so osvojile po dve prvi, drugi in tretji mesti

Konec tedna je bil v Trevigliu 
sedmi sezonski državni namiznoteni
ški turnir, ki je služil najboljšim 
igralkam in igralcem kot zadnja pre
izkušnja pred državnim prvenstvom 
1. in 2. kategorije, ki bo od petka 
do nedelje v Monzi. Nastopilo je tu
di 9 zastopnic Krasa, ki so žele ne
pričakovan skupinski uspeh, saj so 
osvojile v raznih kategorijah po dve 
prvi, dve drugi in dve tretji mesti 
ter so tako skoraj v celoti zadovo
ljile trenerja Miho Derganca.

V absolutni kategoriji je Sonja Mi
ličeva že petič letos osvojila prvo 
mesto na vsedržavnem turnirju in 
vse nasprotnice so ji bile nedorasle. 
V finalnem srečanju se je morala 
sicer precej potruditi, vendar pa je 
državno prvakinjo Bevilacquo glad
ko porazila s 3:0. S to zmago si Mi
ličeva ni izboljšala skupnega seštev
ka točk za državni naslov, ker upo
števajo le tri najboljše rezultate, 
njena zmaga pa je služila, da je o- 
nemogočiin ostalim osvojitev drago
cenih točk. Trenutno ima Miličeva 
36 točk (tri zmage), sledi ji Bevi- 
!acqua z 28 točkami (eno prvo in 
dve drugi mesti). Dobro se je izka
zala tudi Sedmakova, ki je prema
gala drugokategornico Bertoncello in 
se uvrstila med prvih osem.

V ženskih dvojicah je par V. Do
ljak - Sedmak presenetljivo odpravil 
nosilca skupine številka 1 Bevilac- 
qua - Eccardi, nakar pa sta naleteli 
na odlično razpoloženo dvojico iz 
Novare Bocale - Bertoncello. ki je 
odpravila Krasov par v polfinalu, 
v finalu pa še dvojico Milič - S. Do- 
ijak. Kras je tako osvojil drugo in 
tretje mesto.

Med tretjekategornieami je zable
stela Vesna Doljak, ki je zasluženo 
odpravila vse svoje tekmice in še 
enkrat pokazala vso svojo vrednost.

Zelo solidno se je odrezala tudi Sed
makova, ki se je uvrstila med osme
rico.

V mladinski konkurenci sicer ni
sta nastopili Bevilacqua in Mauriel- 
lo, kljub temu pa ne gre podcenje
vati uspeha Krasovih deklet. Velik 
exploit (po mnenju trenerja je to 
bil labodji spev med mladinkami) je 
pripravila Anica Rebula, ki je pre
magala igralki Starc in Pasquali 
ter je tako zasluženo osvojila odlič
no drugo mesto, tretja pa je bila 
V. Doljak, med osmerico pa se je 
uvrstila še Furlanova.

Splošni obračun je torej zelo pozi
tiven, vse igralke so predvajale zre
lo igro, nekateri nepotrebni spodrs
ljaji pa bodo mladim igralkam v 
opomin za bodoče nastope.

ABSOLUTNA KATEGORIJA 
N. Rebula - Ronzoni 3:1 (14, 16, 

-17, 12)
Blažina - Masia 3:1 (14, -16, 19, 15) 
V. Doljak - Ponturo 3:2 (9, -22, 

16, -19, 17)
Sedmak - Bertoncello 3:2 (—19, 19, 

-19, 16, 17)
Bevilacqua - Rebula 3:0 (18, 12, 9) 
Monti - V. Doljak 3:0 (14, 19, 15) 
Sedmak - Mannicci 3:0 b.b.
Milič - Curelli 3:0 (12, 11, 10) 
Maccalli - Blažina 3:1 (19, 13, -14, 

18)
Monti - Sedmak 3:0 (12. 9, 14)
Milič - Ronzoni 3:1 (14, —19, 13, 10) 
Milič - Monti 3:0 (12, 12. 25)
Milič - Bevilacqua 3:0 (22, 15, 15) 

Lestvica: 1. Milič (Krasi 
ŽENSKE DVOJICE 

Milič in S. Doiiak Ronzoni in Amč 
2:1 (22, —17, 12)

Bocale in Bertoncello - Blažina in N.
Rebula 2:1 (-16, 16, 19)

V. Doljak in Sedmak - Ponturo in 
Ronzoni 2:0 (16, 18)

Milič in S. Doljak - Monti in Stuc- 
cfci 2:0 (16, 19)

V. Doljak in Sedmak - Bevilacqua 
in F-ccardi 2:1 (—15, 18, 17)

V. Doljak in Sedmak - Bocale in Ber
toncello 1:2 (15, -18, 18)

Bocale iri Bertoncello - Milič in S. 
Doljak 2:1 (-18, 21. 18)
Lestviea: 1. Bocale in Bertoncello 

(Regaldi Novara), 2. Milič in S. Do- j 
ljak (Kras), 3. V. Doljak in Sedmak i

V. Doljak - Masia 2:1 (-12, 10, 21) 
A. Rebula - Starc 2:1 (—10, 17, 13) 
V. Doljak - Maccalli 0:2 (14, 20)
Maccalli - A. Rebula 2:0 (9, 15)

Lestvica: 1. Maccalli (Napoli), 2. 
A. Rebula (Kras), 3. V. Doljak 
(Kras). - bs -

Na Tržaškem zastopata slovenske barve v 3. amat. nogometni ligi letos le Vesna (zgoraj) in Kras (spodaj)

V JUNIORSKI KATEGORIJI

Čok (Adria) enajsti
Na juniorski kolesarski dirki v 

kraju Como di Rosazzo pri Čedadu 
je na 100 kilometrov dolgi in dokaj 
naporni dirki nastopil tudi član lo- 
njerskega kolesarskega kluba San
dro Čok, ki se je v končni razvrstit
vi uvrstil na dobro 11. mesto, po
tem ko je dalj časa zasledoval be
žečo skupino.

Zmagal je Arturo Giustina iz 
Ronk, ki mu je uspelo, da se je po 
polovici dirke odlepil od glavnine 
in sam nadaljeval proti cilju. Za 
njim se je ustvarila gruča zasledo
valcev, med katerimi je bil nekaj 
časa tudi Čok, ki je najprej izgubil 
zvezo s temi kolesarji, nato pa po 
silovitem zasledovanju spet prišel v 
gručo in se v končnem naletu uvrstil 
na dobro 11. mesto med 47 tekmo
valci. Odločilnega pomena je bilo 
na nedeljski dirki toplo vreme, ki 
je utrudilo vse udeležence tekmova
nja in tudi precej vplivalo na konč
ne rezultate.

VRSTNI RED
1. Giustina (Pedale Ronchese)
2. Ivo Vettorel (La Pujese)
3. Minetto (Pedale Ronchese)
4. Orlando (La Pujese)
5. De Monte (La Pujese)
9. Sabbadn (SCV Cottur)

11. Čok (Adria)
' < R. Pečar
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PROPAGANDNO TEKMOVANJE BORA

Pohiteli tržaški Cividin. CUS je to- 
F®t odpovedal in po dolgih letih 
‘•tepustjj premo£ na Tržaškem Ci- 

Bor je nastopil le s posa- 
'»zniki in ni naskakoval ekipne 

lestvic«. ,.
. tekmovanju je nastopil tudi 
jJfPpski prvak Venanzio Ortis, ki 
v? ‘■teoutno telesno slabo priprav
il 10-000 m je lagodno pretekel v 
d«1?11 30 minutah in postavil nov 
J^-lni rekord, ki pa nima prave 
J^fosti, če pomislimo na ime e- 
mipskega prvaka. Drugih izrednih 
“teetkov ni bilo, čeprav je bilo tek
movanje zaradi zelo velike udeležbe 

rw_°kr' tehnični ravni.
. fAtieniti velja Goričana Zuttiona,

1 1e v daljino skočil 7,10 m, Trža- V okviru Borovega troboja za mladinke je bil na sporedu tudi met krogle
.. ............ ........................................................................................min............ im i...........'m ijiiimi i     m ■ in  ..........i  .............. i.........................................................................m im mmim............ ............................................... ...  mina mm m

V ORGANIZACIJI GORIŠKEGA MLADINSKEGA CENTRA

Med našimi dekleti je vrsta talentov
Sobotno tekmovanje je pokazalo velike 
možnosti razvoja atletskega odseka ŠZ Bor

oeamaK - napera z:u ts, z;
S. Doljak - Starc 1:2 (—18, 18, 17) 
Furlan - Ronzoni 2:1 (—19, 19, 19) 
A. Rebula - Pasquali 2:0 (16, 12) 
Corbetta - V. Doljak 2:0 (17, 19)
Zanelotti - Sedmak 2:1 (—17, 19, 22) 
A. Rebula - Furlan 2:1 (—21, 19, 19)

POKAL LONJERJA

Številna udeležba
Na tej nedeljski dirki bodo nasto
pili tekmovalci z obeh strani meje

red nede,i° 1)0 v Lonjerju na spo- 
j u 13. kolesarska dirka veteranov 
jffiednarodno udeležbo za «Pokal 
fe,Pl.eria», ki ga že vsa ta leta pri
šlo vaščan' Lonjerja in Katinare, 
V-,nj1*' osem izvedb v organizaciji 
ie f^taga kluba Adria. Dirka, ki 
zarsaSta'a ie tradicionalna in ima 
lik j sv°Je odlične organizacije ve- 
tidi°* ev v daliji in Sloveniji, bo 
^tokrat potekala po že skoraj 
ttwien'h tirnicah, z nekaterimi 
5fmi odstopi 
fina®' vendar

od tradicionalne 
pa z vedno enakim

borii4.3? v Lonjerju, od koder se 
deženci podali do Bazovice,

Se ‘Jote od Boljunca do Lonjerja, ki 
ve^krat izkazal za odločil-

oh^Z/iofska dirka bo letos startala
Cn14'30 * v
kf V*deleJ
Pjg °° uradni start tekmovanja. 
Ua*’a. Pa bo nato potekala takole: 
lW,V|K'a' Pfdriče, Trebče, Opčine, 
hi^k, Križ, Sesljan, Cerovlje, Mav- 

Pre4nlk, Šempolaj, Gabrovec, 
Wr-' Prosek, Opčine, Trebče, 
OdeBnce’ Bazovica, Bazoviška cesta, 
Ca, J? Za Trbiško cesto, Ul. Brigata 
Krn!,®; Naselje sv. Sergija. Domjo, 
lJ>ka, Bnljunec, Boršt, Ključ. 
7o lF"- Proga bo v celoti merila 
v°tni ’ edino novost pa predstavlja 
da k ,°d Opčin proti Bazovici, tako 
Va«5eh ° dvakrat šli po slovenskih 
Cestj’ namesto po pusti Trbiški

(a °ljg domačih kolesarjev Maruši-P * P„_1,w«a Dnnonno int^r^rarola, Ferluge, Bonanna 
ttigik? . bodo nastopili skoraj 
flora Klr.ln deželni kolesarji, z Dea 
"a ' Biancom in Cerasarijem
Vetlp®lu ter vrsta tekmovalcev iz 
'kisigj ’ Predvsem iz Padove, ki so 
tej Ppbrali levji delež zmag na
atonii^^ionalni manifestaciji. Na- 
Veiii;1* P8 bodo tudi kolesarji iz Slo
ka ^ ln sicer iz ljubljanskega klu- 
<Wt!>8 ' Pranek ter iz kranjskega

tK°kri0afazat«, dirka se odvija v okviru 
skih i/e vin lonjerskih in katinar- 
te v ^etovalcev, ki se bo pričela 
"jev^o popoldne z uradnim oce- 
^Hih JPrn najboljših treh belih in 
PopoiriVlnskih pridelkov. V nedeljo 

ane. Po dirki in razglasitvi re

zultatov, pa bo prisotne zabavala 
ob dobri domači kapljici «Banda 
rabiosa* iz Boljunca.

R. Pečar

OBVESTILA 

ŠZ Bor
priredi ob svoji 20-letnici, v okviru 
programa Športne šole in pod po
kroviteljstvom revije Galeb

OTROŠKO OLIMPIADO 
za učence vrtcev in osnovnih šol 
mesta Trst (Grbec, Gregorčič-Ste- 
pančič, Barkovlje, Bazoviški juna
ki, Kette, širok, Sv. Jakob, Župan
čič in Milčinski). Za učence teh 
šol bo v soboto, 19. t.m. na spo
redu na stadionu «1. maj* ob 15. 
uri troboj (tek na 20 m. skok v 
daljino z mesta in met žoge), za 
otroke vrtcev pa vožnja s trici
klom med ovirami. Vsi udeležen
ci tekmovanja bodo nagrajeni.

Ker se bo tekmovanje začelo 
točno ob 15. uri, naj se tekmo
valci zbero ie ob 14.30, da bi se 
pravočasno prijavili za nastop.

Dan prej, v petek, 18. t.m. bo 
(prav tako na stadionu «1. maj*) 
ob 15. uri na sporedu tekmovanje 
med dvema ognjema za učence 3.,
4. in 5. razreda osnovne šole. Na- , 
stonajo lahko le mešane ekipe (5 
deklet, 5 fantov). Na tekmovanju 
med dvema ognjema lahko nasto
pajo tudi učenci telovadnih sku 
pin iz ostalih krajev tržaškega o- 
zemlja. To tekmovanje bo tudi kva
lifikacija za nastop v soboto, 9. 
junija (katerega bo organizirala 
komisija za doraščajočo mladino 
pri SKGZ).

• * *

Mladinski center Gorica
vabi vsa prosvetna in druga dru
štva, naj sodelujejo na odbojkar
skem (za moške in ženske) in ko
šarkarskem turnirju, ki se bo od
vijal na odprtem igrišču Sloven
skega dijaškega doma. Vpisovanje 
sprejemajo v uradu Dijaškega do
ma (Svctogorska cesta) ter na se
dežu ZSŠDI (Ulica Malta 2).

V GORICI ODBOJKARSKI 
IN KOŠARKARSKI TURNIR
Organizatorji bodo razpored tekem objavili v prihodnjih dneh

Goriški mladinski center priredi 
tudi letos (tokrat četrtič) odbojkar
ski turnir za moške in ženske. Obe
nem bo letos na igrišču Slovenske
ga dijaškega doma tudi turnir v ko
šarki. Turnirjev se lahko udeležijo 
vsa prosvetna društva, mladinske 
organizacije in druge skupine, ki 
niso izrazito športnega značaja.

Kar zadeva odbojkarski turnir, se 
bo ta pričel v ponedeljek, 21. maja. 
Vsako ekipo lahko sestavljajo naj
več štirje igralci, ki so člani vse
državne odbojkarske zveze.

Za košarkarski turnir pa velja 
pravilo, da lahko vsako ekipo se
stavljata samo dva člana vsedržav
ne košarkarske zveze.

Točen spored turnirjev bomo spo
ročili v naslednjih dneh. Finalna 
tekmovanja bodo na sporedu v sobo
to, 26. maja, v okviru «Dneva mla
dosti*, ki ga organizira Mladinski 
center.

Vpisovanje sprejemajo vsak dan

v pisarni Slovenskega dijaškega do
ma (Svetogorska c. 8-1, tel. 83-495) 
ali na sedežu ZSŠDI (Ulica Malta 
2, tel. 24-95),

«SAN SEBASTIANO* 
Breg — Inter 1904 8:64

BREG: Prašelj 6, Piras, Tavčar, 
Tedesco, Bandi, Kozlovič, Marega, 
Slavec, Kocjan, Ota 2.

PM: Breg 0:2, Inter 1904 4:8.
Tudi predzadnje kolo prvenstva 

«San Sebastiano* ni prineslo mladim 
Brežanom prve zmage. Močni Trža
čani niso dobili nobenega odpora 
pri slovenski peterki. Med Brežani 
se je najbolje izkazal Ota. ki je bil 
vseskozi nerešljiva uganka za na
sprotnike. Tokrat pa je v sloven
skem moštvu delno odpovedal Pra
šelj.

F. Korošec

atletsko meč, tako v mestu samem 
kot v okolici.

To tekmovanje — kot tudi mnoga 
prejšnja — dokazuje, da bi lahko v 
atletiki dosegli v Trstu izredne u- 
spehe. Le površno pregledovanje 
raznih statistik nam jasno pove, da 
bi se društvo, ki bi razpolagalo s 
tretjino deklet, ki so nastopila v 
soboto na Kolonji, z lahkoto povzpe
lo v Trstu na prvo mesto in ver
jetno v zelo kratkem času naskako
valo prva mesta v deželi ter zelo 
visoka tudi v državi. To je dokaz
ljivo dejstvo in se velja ob njem 
resneje zamisliti

Predvsem je skupnost dolžna 
vzpodbujati zanimanje za to pano
go in razyijati vsak, tudi šibkejši 
poskus konkretizacije. Nekaj kora
kov v to smer je bilo sicer že stor
jenih, možnosti razvoja pa so še 
vse pred nami in torej še neizko
riščene.

Deklice — letnik 1967
Že po prvi panogi je vodstvo pre

vzela Helena Sedmak. Njeno vod
stvo je po metu krogle še naraslo 
in samo v skoku v daljino ji je ne
kaj točk odvzela Lara Štrajn. Pri 
krogli so imela dekleta precej te
žav s tehniko, v daljini pa je bilo 
zabeleženih nekaj res dobrih sko
kov. Lara Štrajn je na primer do
kazala, da bi ob točnem zaletu že 
zmogla 4 metre.

Vrstni red
1. Helena Sedmak (Levstik Križ) 

558 točk (60 m 9”5; krogla 8,41 m; 
daljina 3,44 m); 2. Lara Štrajn (Gre
gorčič) 456 (9”7 - 6,99 - 3,70); 3. 
Mirjam Klemše (Ciril - Metod) 244 
(10”7 - 7,28 - 3,21); 4. Erika For
nazarič (Ciril - Metod) 240 (10” - 
6,18 - 3,29); 5. Katja Turk (Can
kar) 222 (10"5 - 6,72 - 3,30); 6. 
Irena Žužek (Gruden) 96 (10”5 — 
6,30 - 2,95); 7. Erika Cibic (Erja
vec) 76; 8. Ingrid Živic (Gruden) 
52; 9. Betti Cesar (Erjavec); 10.

Med našimi dekleti je vrsta potencialnih tekačic, ki bi se lahko razvile v izvrstne atletinje

snajdaljša* 
Natural, v daljino pa je pre

cej deklet poletelo skoraj 4 metre 
in vse pri zelo netočnih odrivih. 
Zmagovalka Maura Spanghero si 
je zmago priborila po metu krogle.

Vrstni red
1. Maura Spanghero (Gruden) 750 

točk (60 m 8”9; krogla 8,38 m: da
ljina 3,88 m); 2. Jana Veljak (Erja
vec) 720 (8’8 - 7,90 - 3,85); 3. Ti
ziana Natural (Kosovel) 694 (9”1 — 
8,86 — 3,63); 4. Vesna Klemše (Ci
ril - Metod) 694 (9”3 - 8,16 - 3,97); 
5. Mirjam Brajkovič (Gruden) 606 
(9”1 - 8,09 - 3,50); 6. Ivana Ger- 
dol (Cankar) 586 (9"6 - 7,93 - 
3,78); 7. Katja Frančeškin (Lev
stik Prosek) 528 ; 8. Irena Kebar 
(Ciril - Metod) 476; 9. Roberta Sar
doč (Gruden) 402; 10. Sonja Košu
ta (Levstik Križ) 374; 11. Tanja 
Sedmak (Levstik Križ) 322; 12. Ta
tjana Čač (Ciril - Metod) 308; 13. 
Lučka Počkaj (Erjavec) 284; 14. 
Elizabeta Fischer (Ciril-Metod) 284;
15. Sonja Bezin (Levstik Križ) 282;
16. Vesna Škrlj (Levstik Prosek) 
206; 17. Elena Paulina (Gruden) 
176; 18. Maja Ukmar (Ciril - Me
tod) 136; 19. Katja Verginella (Lev
stik Križ) 114; 20. A. Marija Mi
lič (Gruden) 106; 21. Karim Germa
ni (Cankar) 88; 22. Elena Baldas- 
sari (Cankar) 57; 23. Darka Gher- 
lani (Gruden) 42; 24. Mara Guštin 
(Levstik Križ) 22; 25. Daniela Škerk 
(Gruden) 16; 26. Patrizia Terčon 
(Gruden).

Deklice — letnik 1965
Presenetljivo dobra je bila ude

ležba! Mlade atletinje so se izka
zale bolje od prejšnjega letnika, 
predvsem v metu krogle in v sko
ku v daljino, ni pa bilo bistvenega 
kakovostnega skoka v teku. Tanja 
Starc, ki je zanesljivo zmagala, je 
poleg treh zelo dobrih rezultatov 
pokazala tudi močan tekmovalni tem
perament.

Vrstni red
1. Tanja Starc (Erjavec) 868 točk 

(60 m 8”9; krogla 9,58 m; daljina 
4,00 m) 2. Tatjana Legiša (Gruden) 
716 (9”0 - 8,77 - 3,68); 3. Kristina 
Guštin (Levstik Križ) 566 (9”4 - 
7,68 — 3,69); 4. Tamara Pahor fLev
stik Prosek) 478 (9”8 - 7,06 - 
3,81); 5. Katja Guštin (Levstik Pro
sek) 436 (9"5 - 8,55 - 2,61); 6. 
Astrid Košuta (Ciril - Metod) 376 
(10”8 - 8,44 - 3,32); 7. Maja Milič 
(Gruden) 368 ; 8. Martina Pertot 
(Gruden) 364 ; 9. Elena Cerkvenik 
(Ciril - Metod) 356; 10. Sara Čok 
(Ciril - Metod) 352; 11. Erika Ferfo- 
Ija (Erjavec) 324; 12. Ingrid Zorn 
(Erjavec) 320; 13. Tamara Danieli 
(Levstik Prosek) 312; 14. Alenka 
Jazbec (Gruden) 308; 15. Lilijana 

| Petelin (Gruden) 296; 16. Veronika 
i Logar (Gruden) 286; 17. Elizabeta 
■ Zidarič (Gruden) 258; 18. Sonja Ru
pel (Levstik Prosek) 248: 19. Majda 
Legiša (Gruden) 244 ; 20. Emanuela 
Trampuž (Gruden) 230; 21. Anasta
zija Koršič (Ciril - Metod) 212; 22. 

i Nevija Prašel (Gregorčič) 202; 23. 
Nataša Peric (Gruden) 182; 24.

; Franka Slavec (Gruden) 176; 25, 
Ariana Prašelj (Gregorčič) 168; 26. 
Elda Tence (Levstik Križ) 142 : 27. 
Jasna Tomšič (Ciril - Metod) 130;

28. Serena Slapnik ^Gregorčič) 128;
29. Suzana Grudina (Ciril - Metod) 
98; 30. Elena Alberti (Gregorčič) 
94; 31. Vilma Canziani (Gregorčič) 
93; 32. Erika Kojanec (Gruden) 86; 
33. Barbara Sedmak (Erjavec) 50;

Pisani (Erjavec) 36; 
(Gruden) 30; 

Zaccaria (Erjavec) 15; 
(Levstik Prosek) 

(Erjavec).
DEČKI
Na startu se je predstavilo samo 

12 tekmovalcev, od katerih je ne
kaj že aktivno angažiranih pri atle
tiki. Tekmovanje s fanti je bilo zato 
s promocionalnega vidika povsem 
neuspešno in bo treba v bodoče ne
dvomno najti nove prijeme za pri
dobivanje novih sil.

KONČNE LESTVICE 
Letnik 1967
1. Valter Verduno (Ciril - Metod) 

280 točk (60 m 9"9 — krogla 6.27 m
— daljina 3,37 m); 2. Marko Saksi
da (Ciril-Metod) 218 (9”8 - 5,89
— 3,20); 3. Rudolf Primosi (Ciril - 
Metod) 140 (10”5 - 5,93 - 3,30); 4. 
Boris Tavčar (Ciril - Metod) 30 
(10"4 - 4,50 - 2,81); 5. Dario Se- 
devčič (Cankar).

Letnik 1966
1. Niko Sedmak (Levstik Križ) 934 

(8”6 - 9,47 - 4,09); 2. Robi Can- 
dotti (Levstik Križ) 710 (9”1 — 7,50
— 4,18); 3. Pavel Busan (Gruden) 
564 (8”9 -7,18 - 3,75); 4. Mario 
Ban (Levstik Prosek) 370 (9”6 — 
5,28 — 3.83); 5. Ramon Trampuž 
(Gruden) 74 (10”1 - 4,12 - 2,72).

Letnik 1965
1. Edi škerlavaj (Kosovel) 946 

(8”7 - 8,78 - 4,45); 2. Peter Micheli 
(Levstik Prosek) 718 (9"5 - 9,39
— 3,80).

(kb)

Za zaključek zmaga 
Borovega moštva

Bor — Grandi Motor! 5:3
Bor je zaključil promocijsko pr

venstvo z lepo zmago in se tako 
uvrstil na drugo mesto za CMM. ■

Letošnji obračun je vsekakor po
zitiven : že v svoji prvj sezoni se 
je Bor enakovredno boril z nasprot
niki in dosegel tudi drugo mesto v 
moštvenem deželnem pokalu. Isto
časno se je razvila dejavnost naj
mlajših in prav med dečki je nekaj 
res perspektivnih igralcev.

Kot v prejšnjih tekmah sta se pro
ti Grandi Motori izkazala predvsem 
Ervin Žerjal in Karlo Tomšič, ki 
sta preprečljivo premagala vse na
sprotnike. Kljub porazom smo to
krat opazili lep napredek Aleksan
dra Tomšiča, za katerega pa bo po
trebno še precej treninga in resne
ga dela.

IZIDI
Ervin Žerjal - Warbinek 2:0
Karlo Tomšič - Biancorosso 2:0 
Aleksander Tomšič - Mibcco 0:2 
Ervin Žerjal - Biancorosso 2:1 
Aleksander Tomšič - Warbinek 0:2 
Karlo Tomšič - Milocco 2:0
Aleksander Tomšič - Biancorosso 0:2 
Ervin Žerjal - Milocco 2:0

Danes popoldne bo na Kolonji 
manjše atletsko tekmovanje za vse 
metalce in metalke. Tekmovanje pri
reja atletska sekcija Bora z name
nom, da bi izkoristila morebitno do
bro razpoloženje svojih moči in dru
gih tržaških atletinj in atletov. Na 
sporedu bodo krogla, disk, kladivo 
in kopje za moško ter krogla, disk 
in kopje za dekleta.

Tekmovanje se bo začelo ob 16.30.
(kb)

OBVESTILO
ŠZ Bor — atletika
Nocoj ob 19. uri bo na stadionu 

(Prvi maj* seja odbora atletske 
sekcije.

iiMimmitiuiiiimiMHitiiiiiiitimniiiiitiiitMiiiiiiiinimiimiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiuiuuitiitiuiin

v zcomu

Dvanajst ekip s svetilkami
Celotno nočno tekmovanje je uspelo zelo dobro
V organizaciji športnega krožka 

Kras, prosvetnega društva Rdeča 
zvezda in tabornikov Rodu Modrega 
vala je bil pred dnevi v Zgoniku 
prvi nočni planinsko-orientacijski 
pohod, ki je spadal v okvir občin
ske proslave osvoboditve. Pohod je 
vsestransko dobro uspel. Prijavilo 
se je 12 ekip z 59 udeleženci. Start 
je bil izpred občinske kleti v Zgoni
ku. Proga je udeležence po stran
skih poteh vodila proti Gabrovcu, 
od tam v Salež in spet v Zgonik, 
kjer se je pohod tudi zaključil. Vre
me organizatorjem na srečo ni na
gajalo in nobenemu udeležencu ni 
bilo žal, da se je treba nočnega 
pohoda udeležil. Da je potekalo vse 
v najboljšem redu so med potjo 
skrbele 4 komisije. V Saležu so u- 
deleženci dobili topel čaj, kj se jim 
je prav gotovo prilegel. Na cilju pa 
še obloženi kruhek in kozarec ali 
dva toplega čaja.

Tematika pohoda je bila narodno
osvobodilna borba. Udeleženci pa so 
se srečali tudi z vprašanjem iz na
rave in tudi z nekaterimi, ki so 
zadevala splošno kulturo. Vse eki
pe so se potrudile in poskušale za 
pustiti čim boljši vtis.

Najbolje se je na nočnem pohodu 
odrezala ekipa Rakiknca, v postavi 
Stanko Budin, Andrej Budin, Vojko

Kocman, Srečko Živec in Eligio 
Kante s 125 točkami.

Na drugo mesto se je povsem 
zasluženo uvrstila ekipa Vincere- 
mos, v postavi Igor Milič, Darja 
Kobal, Ladi Budin, Lilijana Budin 
in Bruno Pegan s 117 točkami.

S 113 točkami se je na tretje 
mesto uvrstila ekipa C-aje. v po
stavi Peter Grgič, Danilo Milkov č, 
Oskar Grgič, Mira Grgič, Neva Re
bula. Sledila je 4. v postavi Iztok 
Grgič, Flavio Ghezzo, Darko Križ- 
martčič, Dragica Blažina in So.ija 
Milkovič, ki ima 11' točk. 5. Majda 
Stubelj, Vlasta Stubelj, Nadja Ška
bar, Sonja Rebula. 107 točk, 6, E- 
gon Malalan, Bojana Spacal, Alen
ka Jerič, Jadranka Košuta, 100 točk, 
7. Igor Milič, Livijo Mil!č, Milan 
Milič, Karlo Furlan. Mirko Milko-, 
vič, Damjana Furlan 96 točk, 8. 
Jordan Rebula, Zvonko Milič. Miran 
Furlan, Jožko Milič, Vesna Doljak, 
Danna Purič, 88 točk, 9. Iv0 Ma
rušič, Igor Kastellani, Klavdij Tro
bec, Miloš Milič, Boris Pegan, 83 
točk, 10. Pavla Živic, Katja Guštin, 
Elena Purič, Tanja Gruden, Mirjam 
Rebula. 74 točk, 11. Sandra Milič, 
Nives Milič, Magda Milič, Erika 
Purič, Elena Škabar, 57 točk, 12. 
Uroš Košuta, Edo Starc, Igor Cej, 
Katja Palčič, 55 točk. S. Z.
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Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST. Ul. Montecchi 6, PP 559 Tel. (040) 79 46 72 (4 linije)
Podružnica Gorica, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. (0481) 8 33 82 57 23
Naročnina
Mesečno 3.500 lir — vnaprej plačana celotna 32.000 lir Letna naročnino 
za inozemstvo 48.000 lir. za naročnike brezplačno revija «DAN».
V SFRJ številka 3,50 din, ob nedeljah 4,00 din. za zasebnike mesečno 50,00, 
letno 500.00 din. za organizacije in podjetja mesečno 65,00. letno 650.00 din

PRIMORSKI DNEVNIK Za SFRJ DZS • 61000 Ljubljana,

Oglasi

Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 Stran 6

2iro račun 50101-603-45361 «ADIT»
Gradišče 10/11. nad., telefon 22207
Ob delavnikih: trgovski 1 modul (šir. 1 st., viš. 43 mm) 
18 800 lir. Finančni 700, legalni 600. osmrtnice 300. sozaiia 

400 lir za mm višine v širini 1 stolpca. Mali oplaši 150 lir beseda. 
Ob praznikih: povišek 20%. IVA 14%. Oglas, iz dežele Furlane* 
krajine se naročajo pri oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih dez 
v Italiji pri SPI.

Član italijanskaj 
zveze časopisnihB 
založnikov FIEG'16. mojo 1979 Odgovorni urednik Gorazd Vesel

Izdaja| 
in tiska I

IZTT 
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KONČAN POSVET «SL0VENSCINA V JAVNOSTI'»

Razvijati bo treba jezikovno zavest 
povsod, kjer živi slovenski človek

Dosmrtne ječe zopet na vidiku? TRŽAŠKI DNEVNIK

Številni delegati so v Portorožu sprejeli sklepe, ki naj bodo 
kažipot za bodoča prizadevanja za razvoj slovenskega jezika

(Od našega poročevalca)
«Zaorali smo za zdaj dovolj glo

boko in široko, kar pa samo pome
ni, da bomo morali še globlje in širše 
Vendar imamo zdaj vse temelje po
stavljene, naj so še tako skromni, 
in začrtano delovno usmeritev.* Be
sede so povzete iz govora, ki ga je 
imel podpredsednik RK SZDL Be
no Zupančič ob koncu posvetovanja 
»Slovenščina v javnosti*, k' je bilo 
včeraj in predvčerajšnjim v Porto
rožu. Zupančič, ki se je med dru
gim zahvalil vsem, pi-isotnim, disku- 
tantom. Slavističnemu društvu in 
njeni predsednici dr. Bredi Pogore
lec za uspešno pripravljeno posve
tovanje, je med drugim dejal še na
slednje : «Morali bomo razvijati druž
beno jezikovno zavest vsepovsod, 
kjer čiovek dela in živi in kjer bo 
mogel vse manj osvobojeno živeti 
in produktivno delati, če mu bo 
manjkalo jezikovno znanje z vsem, 
kar sodi v jezikovno kulturo kot iz
ražanje in ustvarjanje.*

«Naše posvetovanje je pokazalo, 
koliko imamo pravzaprav stvarnih 
možnosti za široko vzgojno in kul
turno - politično delovanje na vseh 
podrčjih družbenega življenja.* Zu
pančič je opmnil tudi na dejstvo, 
da se morajo «delj slovenskega na
rodi šele boriti za osnovne človeške, 
narodnostne in državljanske pravi
ce*. Njegov poudarek je bil name
njen položaju slovenskih manjšin 
na avstrijskem Koroškem in v I- 
taliji. Problemi slovenskih manjšin 

Italiji hi Avstriji ter vprašanja

Laura Bemjak sta orisala jezikov
ni in narodnostni položaj v Bene
čiji, prof. Milko Rener je govoril 
o šolstvu v zamejstvu, Ace Mermo- 
lja je govoril o problemih množič
nih občil v Italiji. Marta Ivašič in 
Marko Kravos sta se dotaknila in 
analizirala nekatera bistvena vpra
šanja, kot so odnos med slovenšči
no v zamejstvu in v Sloveniji ter 
osnovne značilnosti in napake, ki 
se pri nas pojavljajo.

Za zaključek naj zapišemo, da je 
bilo posvetovanje v Portorožu bi
stveno dejanje z našo čimvečjo je
zikovno zavest. Večja zavest o pro
blemih našega jezika bo seveda mo
rala roditi konkretne rezultate.

ACE MERMOLJA

Novi IO SKGZ
(Nadaljevanje r. 1. strani)

odbora za šolstvo je postal Edmund 
Košuta iz Gorice. *

Na novo je bil uveden še referat 
za zunanje stike za katerega je bil 
zadolžen Bogo Samsa, prav tako pa 
je bilo potrjeno članstvo v odboru 
predstavnikom javnih občil.

V novem izvršnem odboru je tako 
sedaj 9 članov s Tržaškega ter po

5 članov z Goriškega in iz Beneške 
Slovenije.

Takoj po izvolitvi se je predsednik 
Boris Race v imenu novoizvoljene
ga odbora zahvalil za zaupanje in 
zagotovil, da se bo novi izvršni od
bor z vsemi silami prizadeval za 
krepitev organizacije in njene vlo
ge, da se bo boril za pravice slo
venske narodnostne skupnosti in po
svečal vso potrebno pozornost delo
vanju članic. Predsednik Race se 
je tudi iskreno zahvalil Filibertu 
Benedetiču in Dinu Del Mediču za 
njuno dolgoletno požrtvovalno delo 
v izvršnem odboru.

Izvršni odbor je nato po zavzeti 
razpravi številnih članov glavnega 
odbora z upoštevanjem nekaterih 
umestnih dopolnilnih predlogov spre
jel resolucijo glavnega odbora, na
našajočo se na občni zbor 8. apri
la letos. Resolucijo, ki jo je pred 
razpravo obrazložil predsednik Ra
ce, objavljamo posebej.

Izvršni odbor je po daljši razpra
vi, iz katere je prišlo nekaj preci- 
zacij in dodatnih predlogov, sprejel 
tudi poročilo tajnika Dušana Udovi
ča z zaključki občnega zbora o do
sedanjem delu in bodočih nalogah 
organov zveze. Poročilo bomo obja-1 
vili v naslednjih dneh.

MILJSKI SLOVENCI IN NJIHOVE POTREBE

Vprašanje naših šol postaja 
iz dneva v dan bolj pereče

Z vključitvijo novih mladih sil bi DSMO lahko še bolj obogatilo kulturno življenje

/
F

Dve leti po prvi razsodbi z 8 obsodbami na dosmrtno ječo, se je začela 
v Turinu prizivna razprava proti domnevnim ugrabiteljem in morilcem 
mlade Cristine Mazzotti. Včeraj so obravnavali položaj enega glavnih 
obtožencev Francesca Gattinija (na sliki Telefoto ANSA), kateremu 
se je baje v zaporu omračil um. Njegov zagovornik je zahteval psi
hiatrični pregled, ki bi bil, ob pogledu na čudno ošemljenega moža, 

prav gotovo potreben. Razen seveda, če se Gattini ne hlini
..................................................................................... mm......... Hlinili.........nuni.........

TISKOVNA KONFERENCA PREDSTAVNIKOV ZSO IN NSKS V CELOVCU

madžarske in italijanske narodnost
ne skupnosti v Sloveniji so bila vse- j 
skozi prisotna v diskusiji, uvodnih, 
govorih in seveda so prisotna tudi j 
v sklepih in predlogih, ki so jih na ! 
posvetu sprejeli številni delegati iz j 
vseh krajev Slovenije.

Vprašanja slovenske narodne skupnosti v Avstriji 
je treba reševati na podlagi konkretnih problemov

Citirane Zupančičeve besede pa

škeg^ni(»svetovanja, kPje bito«« -j Osrednji organizaciji koroških Slovencev vztrajata pri dosedanjih stališčih in zahtevah
skozi pomembno; nekdo izmed u-
deležencev ga je označil za »zgo- (Od našega poročevalca)
dovinsko pomembno*. Dokaz uteme- CELOVEC — Zveza slovenskih or- 
ljenosti oznake posvetovanja so tudi ganjzacij na Koroškem in Narodni 
zaključni predlogi in sklepi, ki so. svet koroških Slovencev jemljeta 
jih delegati včeraj sprejeli. Zaradi 24 obletnico podpisa avstrijske dr- 
prostorske stiske seveda ne moremo pogodbe za povod, da po vo;

litvah v državni zbor na skupni 
seji (ki je bila včeraj popoldne) na
tančno pretreseta in presodita tre
nutni položaj slovenske manjšine in

podati vsebine štiridesetih tipkanih 
strani, ki zelo konkretno in uteme
ljeno govorijo o tem, kaj je treba 
v bodoče storiti za razvoj jezikov
ne kulture vseh Slovencev in za 
odpravo številnih jezikovnih po
manjkljivosti, s Katerimi se sreču
jemo povsod, kjer jezik uporablja
mo. Sprejeti sklepi in predlogi po
glabljajo vprašanja, ugotavljajo od
govornosti in nakazujejo več mož
nosti za rešitev problemov sloven
ščine v političnem življenju, zako
nodaji, upravi, sodstvu, v vzgoji in 
izobraževanju, v množičnih občilih, 
gospodarstvu, turizmu, v oborože
nih silah in drugih obrambnih de
javnostih, v terminoloških prizade
vanjih. v prevodih ter v zamejstvu.

Glede zamejstva je v poglavju 
»Slovenščina v zamejstvu* jasno 
zapisano, da gre pri Slovencih v 
Italiji in Avstriji »po eni strani za 
pereča vprašanja izrazito politične 
in družbene narave, po drugi za 
jezikovna vprašanja v ožjem smi
slu besede*. Med obvezami je v 
sprejetih sklepih nadalje jasno zapi
sano, «naj vsa slovenska skupnost 
izrazi podporo vsem prizadevanjem 
zamejcev za vsestransko enako
pravnost Slovencev z večinskim na
rodom.* Poleg tega je v poglavju o 
slovenščini v zamejstvu zapisano, 
da je treba v matični Sloveniji po
skrbeti za tako kulturno politiko in 
prakso, »da bosta s svojimi vredno
tami vsestransko bogatili njihova 
(zamejska) narodnostna in jezikov
na prizaoevanja.* Med drugim so 
delegati na posvetovanju sprejeli 
načelo, ki pravi, da so »eksistenčna 
kulturna in jezikovna vprašanja 
Slovencev v zamejstvu vprašanja 
celotnega slovenskega naroda in nje
gove kulture.* Sprejete obveze se
veda pomenijo, da se bomo morali 
Slovenci v Italiji in Avstriji teme
ljiteje potruditi, da bomo bolje go
jili naš materin jezik, da ga bomo 
ustrezno razvijali in da bomo vse
skozi pozorni na razvoj slovenšči
ne v matični domovini.

Posebno poglavje bi zahtevala dvo
dnevna razorava, ki je v Portorožu 
dokazala, da postaja skrb za jezik 
nekaj, kar zanima vso slovensko 
javnost -in ne samo poklicne sla
viste. Poslušali smo številne pose
ge, ki so govorili o problemih slo
venskega jezika v šolstvu, vojski, 
množičnih občilih, v znanosti, go
spodarstvu, skratka v vseh družbe
nih, gospodarskih, kulturnih in 
drugih panogah, kj odločajo o na
šem vsestranskem človeškem in na
rodnem življenju. Posebno pozor
nost so vzbudili tudi posegi sloven
skih delegatov iz Italije in avstrij
ske Koroške. Referatov iz zamejstva 
je bilo devet, podali pa so precej 
zanimivo sliko o našem jezikovnem 
položaju. Pokrita so bila tudj vsa 
področja, kjer zamejski Slovenci ži
vimo. S Koroškega sta prebrala 
referata Teodor Domej in Avgust 
Male.

Salvatore Venosi je govoril o po
ložaju Slovencev in slovenščine v 
Kanalski dolini, f a vel Petričič in

da takoj na začetku te zakonodajne 
dobe seznanita znova vlado, ki je 
po ustavi pristojna za manjšinska 
vprašanja, s še nerešenimi vpraša
nji slovenske narodnostne skupno
sti. V ta namen bosta ZSO in NS 
KS odposlala pismo zveznemu kanc
lerju Kreiskemu, kot je bilo pou
darjeno na sinočnji tiskovni kon
ferenci v Celovcu, kj se je je ude
ležilo veliko avstrijskih in jugo
slovanskih novinarjev.

Naj takoj na začetku poudarimo, 
da ne gre za nove zahteve, temveč 
da obe osrednji organizaciji vztra
jata pri dosedanjih zahtevah in sta
liščih. V dopisu zveznemu kancler
ju dr. Brunu Kreiskemu obe osred
nji organizaciji najprej odgovarjata

na vprašanja, ki jih je kancler o- 
bema organizacijama postavil ne
davno v svojem dopisu, ter se kri
tično spopadata z vprašanji, ki jih 
je Kreisky sprožil v odgovoru na 
vprašanje državnozborskih poslan
cev dr. Kapuna in tovarišev 4. a- 
prila letos glede pospeševanja slo
venske narodnostne skupnosti in u- 
krepov, ki jih je zvezna vlada spre
jela in predvidela od leta 1970 na
prej. menda za izboljšanje položaja 
slovenske narodnostne skupnosti.

To zadeva zlasti gospodarsko za
postavljanje južnokoroškega prosto
ra in potrebne ukrepe za njegovo od
pravo; funkcijo univerze za izobra
ževalne znanosti v Celovcu in o- 
stalih znanstvenih in kulturnih in
stitucij glede na specifične potrebe 
slovenske narodne skupnosti: nuj
nost večjega upoštevanja koroških 
Slovencev pri radiu in televiziji; 
vprašanje predšolske in šolske vzgo
je in končno spremembo občinskih 
meja, sodnih okrajev in šolskih o- 
kolišev, ki so jih na vrhu spreje
li v škodo slovenske narodne skup-

državnozborski poslanci m z njimi 
obe osrednji organizaciji, takojšnjo 
ukinitev po nerazumljivi logiki zo
pet začetih kazenskih postopkov pro
ti pripadnikom slovenske narodnost
ne skupnosti. Ponovni procesi goto
vo niso v prid izboljšanju narodno
političnega položaja na Koroškem. 
Ob tem je treba tudi poudariti, da 
so bis vena določila člena 7 držav
ne pogodbe slej ko prej neizpolnje
na.

Nujnost skladnega urejevanja 
manjšinskih pravic z državno po
godbo tako, kljub že skoraj triletni 
veljavi zakona o narodnih skupinah, 
slej ko prej stoji v zraku in zato 
obe osrednji organizaciji kot zastop
nici slovenske narodnostne skupno
sti znova z vsem poudarkom poziva- 
sti zvezno vlado, ki zdaj. ko je 0- 
prta na veliko zaupanje avstrijske
ga ljudstva, nima več izgovora, da 
bi se ozirala na nemškonaciona- 
listične kroge.

Narodni svet koroških Slovencev 
in Zveza slovenskih organizacij zno
va izjavljata svojo pripravljenost za

nosti. V prvi vrsti pa zahtevajo | konstruktivno sodelovanje pri iska-
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PODVIG JUGOSLOVANSKIH PLANINCEV S. BELATA IN S. BOŽIČA

TUDI DRUGA NAVEZA NA EVERESTU
Če se bosta planinca pravočasno in srečno vrnila v bazo, 
bo osemtisočak naskočila tudi tretja jugoslovanska naveza

KATMANDU — Še dva Jugoslo
vana sta se povzpela na vrh sveta. 
To sta Stane Belat - Šrauf in Stipe 
Božič, z njima pa je drugič stopil 
na Mont Everest tudi vodja šerp 
Angphu. Trojica je stopila na Mont 
Everest v torek ob 14.19 po krajev
nem času. Do noči se niso vrnili v 
bazni tabor, zato odpravo skrbi za 
njihovo usodo. Dve uri pred nasto
pom neči so se po radijski zvezi še 
pogovarjali. Stane Belat, ki je eden 
najbolj izkušenih jugoslovanskih al
pinistov, je član alpinističnega odse
ka Planinskega društva Ljubljana 
Matica, sicer pa zaposlen kot kon
struktor in inovator pri zavedu za 
rehabilitacijo invalidov v Ljubljani. 
Star je 28 'et, porečen in ima dva 
otroka. Za njim je več kot 400 vzpo
nov, med njimi tudi na Kangbačen 
in Makalu. Stipe Božič je član alpi
nističnega odseka »Mosor* iz Splita, 
je elektrikar v podjetju Pongrad v 
Splitu, star 28 let, poročen, oče ene
ga otroka. Angphu je vodja šerp. ki 
pomagajo jugoslovanski odpravi pri 
vzponu na Everest in je pred štiri
mi leti že bil na Everestu. Za jutri, 
če se bodo trije današnji osvajalci 
Everesta srečno vrnili, je priprav
ljena še ena naveza, sicer pa izpod 
vrha sveta poročajo, da ostali jugo
slovanski alpinisti zapuščajo pogor
je in se počasi umikajo v bazno ta
borišče. (jp)

POMAGAJMO 
ČRNI GORI!

SKLEP FRANCOSKIH SODNIKOV

Bozana ne bodo 
izročili Italiji

sodišče v prizivni stopnji (v prvi 
razpravi so ga oprostili) prisodilo 
dosmrtno ječo, Francija ne bo iz
ročila Italiji. To je sklep sodnikov 
v Limogeu, ki so se pri pravdo- 
reku ob zavrnitvi izročitve italijan
skim oblastem, opirali na lastne 
zakone. Po francoskem zakonu nam
reč, je sazen izrečena v odsotno
sti obtoženca neveljavna, če se ob
sojeni javi sodnim organom. Ti 
morajo ponovno sprožiti sodni po
stopek. V Italiji pa kazenski po- 
stopnik tega ne predvideva, zaradi 
česar bi moral Bozano, v primeru 
izročitve seveda naravnost v za
por do prestane kazni.

Bozana, proti kateremu so sicer 
v Franciji sprožili sodni postopek 
zaradi prevare, bodo zelo verjetno, 
ob formalizaciji procesa, izpustili 
na svobodo in ga istočasno izgnali 
v državo, ki si jo bo sam izbral. 
Verjetno se bo Bozano izognil do
smrtni ječi s preselitvijo v Liba
non ali Venezuelo, ki nimata ek- 
stradicijskega sporazuma z Italijo.

Cutolo je zbežal 5. februarja lani 
iz kriminalistične umobolnice v A- 
versi. K begu mu je pomagala sku
pina 6 pajdašev, ki so s peklenskim 
strojem pognali v zrak del zidu, s 
čimer so odprli »donu Raffaelu* pot 
na svobodo in v hribe. Bil je med 
drugim že obsojen na dosmrtno je
čo, a ker so ga spoznali za umsko 
neuravnovešenega, so ga zaprli v 
umobolnico.

nju rešitev in pričakujeta, da zač
ne zvezna vlada v enakopravnem 
dialogu z njima že takoj na začetku 
nove zakonodajne dobe z že dolgo 
potrebnim urejevanjem vprašanj 
člena 7 državne pogodbe in jih do 
25. obletnice podpisa državne po 
godbe v interesu mirnega sožitja 
nemško in slovensko govorečih pre 
bivalcev Koroške in v interesu do
brososedskih odnosov z Jugoslavijo, 
kot legitimne zaščitnice slovenske 
narodnostne skupnosti, zadovoljivo 
reši.

To bi po vsej logiki morala biti 
tudi vsebina sinočnje tiskovne kon 
ference, ki pa so jo prisotni avstrij
ski novinarji skušali speljati na kri
va pota. Predsedniku ZSO Franci
ju Zwittru in predsedniku NSKS 
Matevžu Grilcu so zastavljali pred
vsem vprašanja, na katerih ideolo
gijah stojita obe organizaciji. S tem 
je bil jasno pokazan poskus, d', bi 
prišlo na včerajšnji konferenci do 
nesoglasja med ZSO in NSKS. Ta 
poskus pa ni uspel. Franci Zvvitter 
je posredoval samoumevni odgovor, 
da se osrednji organizaciji koroških 
Slovencev borita edinole za pravi
ce slovenske narodnostne skupnosti 
v Avstriji, ki ji je treba z demo
kratičnimi načeli zagotoviti enako
pravnost. ZSO namreč sprejme ' 
svoje vrste vse pripadnike manjši 
ne, ne glede na njihovo strankarsko 
ali ideološko pripadnost.

Tajnik ZSO Feliks Wiesser je ob 
koncu tiskovne konference upravi
čeno pripomnil, da je nesprejemlji
vo, kako, da ne morejo 1 zanimati 
avstrijskega novinarja, oziroma av
strijske javnosti, vprašanja o o- 
troškem varstvu, jeziku, gospodar 
stvu, radiu, TV, itd. Slovencev. O 
narodnih sosvetih pa je tajnik ZSO 
označil za brezsmiselno početje vla
de, ko Dunaj sili manjšino v oblike 
sodelovanja, ki ji ne odgovarjajo, 
namesto, da bi se reševala vpraša
nja slovenske narodnostne skupno
sti v Avstriji na konkretni situaciji 
in konkretnih problemih, s kateri
mi se Slovenci na avstrijskem Ko
roškem vsakodnevno spopadajo.

MARIJ ČUK

Ko se pripravljam« na že tradicio
nalno veselico, ki bo v soboto, 19. 
maja, se nam zdi, da je že preteklo 
preveč časa od zadnje kulturne pri
reditve. Res je od februarja do ma
ja precejšnja časovne razdalja, mo
ramo pa upoštevati, da je v teh 
treh mesecih društvo Slovencev ime
lo še precej drugih ali podobnih 
nastopov. V tem času je društvo 
priredilo predavanje našega znanega 
pedagoga prof. Egidija Košute o 
vprašanjih sodobne vzgoje, nato je 
sodelovalo pri razstavi šestih slo
venskih grafikov ter pri razstavi a- 
kvarelov domačega umetnika dr. 
Hlavatyja. Vmes je bila cela vrsta 
vprašanj in akcij, katerih se je 
društvo moralo udeležiti, da ne bi 
ostalo ločeno od važnih problemov 
prebivalstva, kot je bilj zbiranje 
podpisov za rešitev gospodarsko-eko- 
loških problemov miljske občine in 
s tem v zvezi pohod na Lazaret. 
Najvažnejše pa je seveda vpraša
nje naše šole, ki postaja iz dneva v 
dan bolj pereče. Bivši dve enoraz- 
rednici v Žavljah in pri Korošcih 
nista bili več kos razmeram in po
trebam naših ljudi ter sta bili pred 
leti, s posegom občinske uprave, 
spremenjeni v eno celodnevno šolo, 
ki ima danes štiri razrede. S pri
hodnjim letom jih bo po predvide
vanjih pet ter bo vsa šola po
polna celodnevna šola. Za pravilno 
delovanje take šole pa je velika 
težava in nevšečnost prav njuna 
prevelika razdalja, ker se nahajata 
v dveh krajih, ki sta med sabo po
vezana edino preko Milj. Pri trii ce
lodnevnih šolah različnih krajev, kot 
sta Ricmanje - Domjo in Zgonik - 
Salež, je razdalja kratka in poveza
va neposredna, zato je tudi delova
nje teh mnogo bolj posredno in po
polno. Če upoštevamo še dejstvo, da 
je vrtec, naša predšola v Čamporah, 
imamo jasno sliko zemljepisne raz
cepljenosti, kar je v pedagoškem in 
didaktičnem pogledu skrajno nepo- 
voljno. Za nemoteni nadaljnji razvoj 
šole postaja primerna rešitev tega 
stanja nujna, toda tu prihaja v po
štev še pomanjkanje učilr.': v dveh 
poslopjih. Dozidava in razširitev ob
stoječih poslopij pa za občinsko u- 
pravo ne pride v poč1 , ker vemo 
za težko finančno stanje vseh javnih 
uprav v državi. Najem sosednjih 
poslopij pa je spet neprimeren, ker 
bi že itak preveč razcepljeno šolo 
še bolj razcepili. Edina primerna in 
logična rešitev je bila v tem, da 
najdemo ustrezno poslopje, kjer bi 
združili obe šoli in še vrtec v ta
kem kraju, ki bi ustrezal vsem, 
oredvsem pa staršem in učencem. 
Tak kraj pa je v vseh pogledih sredi
šče samo, to je Milje, ki so približno 
enako daleč od vse! krajev^ in z 
njimi v neposredni pover iv' šolska 
oblast nam je tako rešitev odkloni- 
’a, ker še nima dovoljenja ustrezne
ga ministrstva in ker se boji med
narodnih zapletljajev. Naši ljudje pa 
gledajo na vse to z realnostjo in iz 
svojih potreb. Že od 1954. leta nam

reč se je stanje v miljski občini 
spremenilo v taki meri, da je ne
mogoče več upoštevati kriterije iz 
tistih časov ko so to razmejitev 
vršili. Od tedaj se je velik del Slo
vencev iz vasi preselil v mesto ali v 
njegovo neposredno bližino ali pa v 
nova nastala naselja, kjer ni bilo 
in še danes ni slovenskih šol. To 
so bile v prvi vrsti mlajše družine, 
ki so zaposlene v mestu. Za povolj- 
no rešitev v tem smislu se bo dru
štvo še naprej zavzemalo na vseh 
ravneh in brez odlašanja. Poleg že 
omenjenega ima društvo še kopico 
vprašanj, ki jih pa ni mogoče na
glo rešiti, čeprav nam to rešitev na
rekujejo razmere same in je to tu
di naša želja. Tridesetletna zamuda 
je ta vprašanja tako zapletla, da 
jih je danes mnogo težje reševati, 
kot se to na prvi pogled zdi. Po
mislimo samo na tradicionalne ša- 
gre, ki jih je bilo po naših vaseh 
kar šest na leto, od 1954. leta dalje 
pa nobene več. Nekatera naselja so 
skoraj popolnoma prepuščena sama 
sebi ter jih utegnemo obiskati le po 
enkrat na leto. Del prebivalcev teh 
krajev in vasi je povezan z društvom 
le preko šole, ostali pa niti tega ni
majo. Veselica res nekatere priteg

ne, ne more )— dati vsega, kar ljud
je potrebujejo. Delno je to povez*’ 
vo vzpostavil pevski zbor, kar P3 
še vedno ni dovolj. Člani odbora P® 
tudi ne zmorejo vsega naenkrat. 
Pridobiti nove moči, ki bi bile Prl'
pravljene žrtvovati del svojega prij" 
-*■— *»—> *>« tudi 1.: lahko delo. «stega časa, pa 
dobro voljo in požrtvovalnostjo n*' 
daljujemo delo po začrtani P00’ 
čeprav se vmes "-javljajo mnoga 
težka vprašanja. Upati pa mora
mo tudi, da se bo našlo še nekaj
novih moči, ki bodo pripravljene po
prijeti za delo, da rešimo čimvec 
tistih vprašanj, ki že toliko let ča
kajo na rešitev.

Kil jan Ferlug*

Stavka uslužbencev 
glasbenih ustanov

Jutri, 17. maja, bo vsedržavna 

stavka uslužbencev glasbenih usta
nov in zavodov, tako tudi tržaških* 

iz protesta, ker vlada in strankes® 

niso poskrbele za primemo in red

no finančno podporo tej dejavnosti.

prilili bo proti večeru ▼Ob tej
Rimu javno zborovanje.
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V BELGIJSKEM MESTECU TAMINES

Priprave na konferenco 
o izseljeništvu v F-JK

Skrb za gospodarski razvoj, za zaščito slovenske manj
šine in za druge probleme, ki tarejo našo deželo

TAMINES (Belgija) — Delegati 
Zveze izseljencev Beneške Sloveni
je so med dvodnevnim zasedanjem 
v belgijskem mestecu Tamines pri
pravili vse potrebno za drugo kon
ferenco o emigraciji, ki bo konec 
junija v Vidmu. Zasedanje se je s 
konstruktivnimi razpravami osredo
točilo na najbolj pereče probleme, 
ki pretresajo gospodarsko in poli
tično življenje Furlanije - Julijske 
krajine; graditev Evrope, obnova 
območij, ki jih je prizadel potres, 
deželni razvojni načrt, vloga emi
gracije v deželni stvarnosti in izgle- 
di za bodočnost slovenske skupno
sti v Italiji.

Po uvodnem poročilu predsednika 
Zveze Ferruccia Clavore so glavne 
teme poglobili v štirih komisijah, in 
sicer: v komisiji za gospodarski raz
voj, za zaščito slovenske manjšine 
v Italiji, za probleme žensk in dru
ge generacije in za revizijo deželne
ga zakona št. 59. Poročevalci pri

stojnih komisij so po zaključenih 
delu posredovali ostalim delegat0*" 
svoje ugotovitve, ki so izzvale A'1®! 
ko in konstruktivno razprav0. 
Povzetek dvodnevnega dela delež8' 
tov iz Belgije, Francije, NemčiJ** 
Švice, Avstrije in Velike BritanjJ®Švice, Avstrije 
je posredoval predsednik zveze L*8] 
vora. Kot končni dokument zaseda
nja so delegati odobrili resolucij0, 
ki med drugim izraža priznanje d*" 
želnemu odborniku za delo, social*1 _ 
skrbstvo in emigracijo Toneju *?' 
radi njegove resnosti in zadržanj 
do problema druge konference o ®' 
migraciji, (voc)

Petričič govoril 
v Črnem vrhu

25. IN 26. MAJA NA LOKVAH IN NA DOLU

Proslava 35. obletnice 
prve konference SKOJ

V Čepovanu priprave za partizanski miting
KOPER — Pripravljalni odbor za 

organizacijo proslave 35-letnice pr
ve pokrajinske konference Zveze 
komunistične mladine Jugoslavije 
za Primorsko (SKOJ) je na zadnji 
seji ugotovil, da vse priprave za to 
osrednjo primorsko proslavo, po
svečeno 60-letnici ustanovitve Ko-
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Atentat na rimske redarje

Nevarni «boss» Cutolo 
ponovno za rešetkami

GENOVA — »Plavolasca z rde
čim spiderjem*, to je domnevnega 
morilca mlade Milene Sutter, Lo
renza Bozana, ki mu je genovsko

NEAPELJ — Raffaele Cutolo, naj
bolj znani »boss* neapeljskega pod
zemlja in »spoštovani boter* nea
peljske «camorre», je padel v 
roke karabinjerjev, ki so odkrili 
njegovo skrivališče in ga prisilili k 
predaji. Cutolo, ki je imel za pa 
som šest samokresov, na ramah pa 
dve puški, se je predal brez odpora 
res velikemu številu karabinjerjev 
in agentov finančne straže. Karabi
njerji so aretirali tudi kmeta in 
njegovo ženo, ki sta Cutolu nudila 
zatočišče v kmetiji na samotnem 
kraju.

ČRNI VRH - V nedeljo popol<^ 
je bilo v Črnem vrhu res zanin11'^ 
srečanje s preaivalstvom za k8te 
rega je dala pobudo komunisti00 
sekcija iz Podbonesaca. O stvari0 
vprašanjih Beneške Slovenije P 
spregovoril Pavel Petričič, kit.7j 
kot znano tudi kandidat nau IUU1 Imiiumai ig,
KPI za volitve v evropski

zeovorn so Dozornn sle01,.ment. Razgovoru so pozorno — .. 
predvsem mladi, ki so tudi P02116!, 
posegli v razpravo in ostro oži!to%, 
li pobudo dr. Cicerija, ki z zbir ^ 
njem podpisov je tudi v njihovi 
si hotel dokazati, da Slovencev t** 
ni.

Včeraj zjutraj je skupina teroristov vdrla v garažo rimskih mestnih redarjev v Ul. Sebastlano Satta (na 
sliki). Razorožili so dva redarja, p »lili garažo in vodla z vnetljivo tekočino ter z zažigalnlml steklenica
mi povzročili silovit požar. Kasneje si je odgovornost prilastila teroristična organizacija «Commando ter-

munistične partije Jugoslavije, Zve
ze komunistične mladine Jugoslavi
je in revolucionarnih sindikatov, v 
redu potekajo. Že 19. aprila je ča
sopis Mladina izdal posebno prilo
go o zgodovini mladinskega gibanja 
na Primorskem. To gradivo zdaj 
proučujejo tudi po vseh primorskih 
šolah. Hkrati se v Sežani pri Po
begih, na Lokovcu, na Brdcih, na 
Opčinah, v Trstu in v nekaterih 
drugih primorskih in zamejskih kra
jih, kjer so v predvojnem in v med
vojnem revolucionarnem razdobju 
padli mladinski aktivisti, priprav
ljajo na odkritje spominskih plošč.

Osrednje prireditve se bodo za
čele že 25. maja, ko bo na Lokvah 
ob tabornem ognju srečanje nekda- 
rjih mladinskih aktivistov in pred
stavnikov sedanjih mladinskih or
ganizacij na Primorskem in v za
mejstvu. Hkrati se bo ta dan začel 
množični pohod primorske mladine 
po partizanskih poteh. Menijo, da 
se bo pohoda udeležilo okrog 4.000 
mladincev in mladink, ki se bodo 
nato zbrali naslednji dan na pro
slavi v Čepovanu.

Osrednja slovesnost bo 26. maja 
na Dolu, kjer bo ugledni družbeno
politični delavec Franc Kimovec - 
Žiga odkril spominsko ploščo na hi- 

kjer je bila pred 35. leti prva 
pokrajinska konferenca SKOJ. Ta
koj za tem pa bo v čepovanu par
tizanski miting, na katerem bo go
voril predsednik Republiške konfe
rence Zveze socialistične mladine 
Boris Bavdek.

V kulturnem sporedu bodo sode
lovali člani nekdanje igralske sku
pine IX. korpusa, učenci novogori
ških šol, goriški pihalni orkester 
in drugi.

L. O.

Pesnike in risbice 
za natečaj «Moja vas»

ČEDAD — Kljub prepovedi 
skega skrbništva, da bi otroški pg 
tečaj »Moja vas* redno poteka* 
šolah, se otroci in njihovi 810 y 
le niso odpovedali temu praznik0, ^ 
velikem številu so se namre° . 
odzvali vabilu študijskega 
Nediža in oddali na seaežu v C ^ 
du pesmice in risbice, kratke 
in povesti napisane prav za_ to 
ložnost v slovenskem narečju. 
ključno srečanje, na katerem ^j|j, 
tudi najboljše prispevke na£ ;U]i- 
so že napovedali in sicer bo ' ■ 
ja v špetru Slovenov. Dijaki P\,]j 
na zaključnem prazniku 
svoje pesmice in spise ter l2”y 
sili risbice o njihovem življenj0 
Benečiji.

Teroristi napadli v Vidu111 
pokrajinski sedež KD

VIDEM — Teroristi so se Pre^*g- 
noč oglasili tudi v naši deželi: 2 ,jj 
žigalnimi steklenicami so naPJ^, 
pokrajinski sedež krščanske nest» 

v ViHmn Dv** ij,

n*°d'prileteli v sejno dvorano 
kjer je tudi izbruhnil požar, $ 
tem. ko je tretja steklenica, ‘riba
na srečo ni vnela, padla na 8 je. 
mobil, ki je bil parkiran pred s 
žem KD.

S. BENEDETTO DEL 
— Včeraj je krožila po mestu 
da so motorni čolni jugoslov*0, “■ et*
milice zajeli nedaleč od •nfJ^J.jiji-
otoka Jabuka štiri italijanske ‘ jjj.
ške čolne, ki so jih spremili
benik. Poveljnike ribiških 
obtožujejo nedovoljenega ribafJ^, 
v jugoslovanskih teritorialnih v00


